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Revolucionarno 
izročilo našega 
praznika naj bo vedno 
naš kažipot 

Letošnje praznovanje našega občinskega praznika sovpada s 
praznovanjem 40-letnice vstaje jugoslovanskih narodov in 
narodosti; začetka narodnoosvobodilnega boja in revolu

cije, boja za narodno in socialno osvoboditev. V tem mesecu, 
pred štirimi desetletji, se je tako kot povsod v domovini, tudi na 
kamniškem razžarela do tedaj tleča iskra upora in se razplamtela 
v mogočen nepogasljiv plamen, ki se je kot deroča reka širil iz 
kraja v kraj. 

27. julija 1941 ponoči so pogumni partizanski borci iz Ka 
mnika, Črne, Duplice, Mengša, Radomelj in Domžal, izvršujoč 
Ukaz C K KPS, opravili vrsto drznih sabotažnih akcij ter s tem 
sovražniku pokazali, da smo si trdno odločeni, s puško v roki, 
priboriti svojo svobodo. Te noči sta, kot žrtvi izdaje, padla prva 
Partizanska borca na slovenskem; skojevca Dominik Mlakar in 
Anton Miklavčič. 

S tem zgodovinskim dejanjem in številnimi drugimi tekom 
celotnega obdobja N O B , smo Kamničani prispevali velik delež k 
zmagi naše revolucije. j 

Letošnje praznovanje našega praznika pričakujemo občani 
Kamnika v dokaj zaostrenih političnih in gospodarskih razmerah, 
tako doma kot tudi v svetu. Priče smo novim zaostrovanjem in 
zapletom v mednarodnih političnih in gospodarskih odnosih, 
Pojavljajo se nova krizna žarišča, zaostajajo mednarodni bla
govni tokovi, povečuje se prepad med razvitimi in nerazvitimi 
deželami. 

Vse to vpliva tudi na razmere pri nas. Vendar so poglavitni 
Povzročitelji težav, s katerimi se sedaj srečujemo, pri nas samih, v 
^ašem velikokrat premalo osveščenem vsakodnevnem ravnanju 
" i ukrepanju. 

Čeprav smo v vseh dokumentih, zveznih, republiških, občin
skih, zapisali, da je naša poglavitna naloga vsestranska stabiliza-
c , ja gospodarstva, nam doseženi rezultati kažejo, da na marsika
terem področju odstopamo od željenih ciljev. Prevelika splošna 
'n skupna poraba, prekomerna zadolžitev v tujini, premajhna 
Usmerjenost v izvoz, predvsem na konvertibilno tržišče, skoko-
v ' to naraščanje cen ter velik porast življenjskih stroškov, vse to so 
Problemi, za katere bomo morali v najkrajšem času poiskati 
Ustrezne rešitve. 

Podatki o gospodarjenju v naši občini v prvih mesecih letoš
njega leta kažejo, da na nekaterih področjih dosegamo nekoliko 
?oljše rezultate kot v naši republiki. To velja predvsem za rast 
"idustrijske ter kmetijske proizvodnje, še posebej pa odstopamo 
Pri izvozu, ki se je napram istemu obdobju lanskega leta povečal 
*a več kot 30%. To so vsekakor vzpodbudni dosežki, ki pa jih bo 
Potrebno ob doslednejšem izvajanju sprejetih stabilizacijskih 
Programov, še posebej v tistih organizacijah združenega dela, ki 
Poslujejo z izgubo ali so na robu rentabilnosti, še izboljšati. 

2 letošnjim letom stopamo v novo srednjeročno obdobje. V 
družbenem planu naše občine za obdobje 1981-1985 smo se 
°Predelili za nadaljnjo dinamično rast gospodarstva, ki jo mo
tamo doseči predvsem s povečanjem produktivnosti dela, uvaja
njem nove tehnologije ter boljšo izrabo obstoječih zmogljivosti. 
° b tem pa mora biti osnovno gibalo gospodarske rasti izvoz, 
^merjen predvsem na konvertibilno tržišče. 

Le tako opredeljeni cilji razvoja našega gospodarstva nam 
°odo zagotovili uresničitev pomembnih nalog na področju druž
benih dejavnosti, komunalne in stanovanjske graditve ter skla
dnejšega razvoja krajevnih skupnosti. 

Izpolnitev teh nalog bo terjala od nas vseh obilo truda in 
naporov. Vendar, če bo v nas, tako kot v času N O B in revolucije, 
Prevladal duh upornosti in zaupanja vase, uspeh ne more izostati. 
'ato naj nam bo revolucionarno izročilo našega praznika vodilo 
*a naše nadaljnje delo. 

Vsem delovnim ljudem in občanom iskreno čestitam ob praz
niku naše občine. 

Slavko Ribaš, 
Predsednik SO 

Pohod XIV. divizije na Kamniškem 

Program 
PRIREDITEV OB PRAZNIKU OBČINE 
KAMNIK - JULIJ 1981 

PETEK, 24. julija, ob 10. uri - otvoritev novih 
proizvodnih in skladiščnih prostorov Tekstilnega 
inštituta Maribor TOZD Eksperimentalna tkalnica 
Kamnik 

SOBOTA, 25. julija, ob 8. uri - slavnostna seja 
zborov občinske skupščine in vodstev družbeno
političnih organizacij v Izobraževalnem centru Ru
dolfa Maistra v Kamniku 

ob 10. uri - odkritje spomenika padlim borcem 
A. Mlklavčiču in D. Mlakarju na Perovem 

ob 11. url - zborovanje na Kratnl 

ob 20. url - tradicionalni miting na Trgu prija
teljstva v Kamniku 

ob 8. url - odprto prvenstvo Kamnika v tenisu 
za slovenski pokal na teniškem igrišču v Kamniku 

ob 8. url - tradicionalni odprti odbojkarski tur
nir trojk na igrišču pri kopališču v Kamniku 

NEDELJA, 26. julija, ob 8. uri - lovsko tekmova
nje v streljanju na glinaste golobe na strelišču v 
Stebljevku 

ob 10. uri otvoritev kmetije za kmečki turizem 
pri Cirilu Lanišku v Tunjicah 

PETEK, 31. julija, ob 10. uri - otvoritev plantaž
nega nasada jablan v Godiču 

ob 11. uri - otvoritev samopostrežne trgovine 
v Stranjah 

SOBOTA, 1. avgusta, ob 16. uri - otvoritev TV 
pretvornika na Veliki planini 

Bera uspehov in napak 
Ko ob letošnjem prazniku ob

čine odpiramo dlani, da bi v njih 
videli sadove preteče nih tristo 
petinšestdesetih dni, se lahko 
znova prepričamo, da je gospo
darski položaj resnično težak ter 
da se zaostrenih pogojev našega 
razvoja tudi vse bolj zavedamo. 
Dlani seveda niso prazne, v njih 
je marsikaj dobrega, pomembne
ga, a tudi slabosti, s katerimi ni
smo znali ali hoteli odpraviti. 

Praznični dnevi nas bodo obo
gatili za nekaj dokončanih na
ložb, med njimi novo proizvodno 
halo tozda Eksperimentalna 
tkalnica, trgovino v Stranjah, od
prli bomo težko pričakovani tele
vizijski pretvornik na Veliki pla
nini. V tem letu se je v naše 
gospodarstvo vključila nova to
varna, saj je Fructal-AIko do
končal svoje proizvodne prostore 
na Duplici. V Stolu so tudi ura
dno odprli vrata novih tapetni
ških delavnic, kmalu bo začela 

delati njihova sodobna kuhinja v 
novem obratu družbene prehra
ne. V Komendi so ob prizadevni 
pomoči krajanov dokončali zob
no in splošno ambulanto, uredili 
so cesto v Komendsko Dobravo. 
V Šmarci so ob svojem prazniku 
dokončali urejanje pločnikov in 
avtobusnih postajališč, v Tunji
cah je zrasla nova zbiralnica mle
ka in še kaj bi lahko prišteli. Ob 
tem rastejo še nekateri objekti: 
kmalu bo dokončan vrtec na Du
plici, nova stavba Veterinarskega 
zavoda Kamnik-Domžale ter te
lovadnica pri Izobraževalnem 
centru Rudolfa Maistra že dobi
vata svojo podobo. 

Novi objekti so seveda le ka
menčki v mozaiku uspešnosti. Če 
bi hoteli opozoriti na najvzpod-
budnejši podatek v gospodarje
nju, je to izvoz. Rezultati pa nas 
ne bi smeli uspavati in bi se mo
rali vsaj s tolikšno, če ne še večjo 
prizadevnostjo truditi za poveče

vanje prodaje blaga na tujih 
trgih. 

Manj navdušujoči so drugi go
spodarski rezultati. Res je sicer, 
da velikih odstopanj od zapisanih 
ciljev ni bilo. Marsikaj pa bi z 
doslednejšim spoštovanjem spre
jetih usmeritev in nalog lahko in 
morali izboljšati. Spomnimo se 
na težave in zaplete pri razpore
janju dohodka, saj smo kar v več 
delovnih okoljih osebnim dohod
kom namenili več denarja, kot bi 
ga smeli, če si hočemo zagotoviti 
nemoteno brnenje strojev, uva
janje novih tehnologij, moderni
zacijo, kar bi nam zagotovilo tudi 
večjo produktivnost. Prav nič po
nosni ne moremo biti na izobra
zbeno strukturo zaposlenih, v 
vsakdanji praksi se nam marsi
kdaj otepa površna kadrovska 
politika in mlačen odnos do pra
vilnega štipendiranja. 

Tudi odložen sprejem družbe
nega plana za to srednjeročno 
obdobje nosi v sebi našo odgo

vornost, saj v teh dneh še vedno 
ugotavljamo, da nekateri nalož
beni cilji še niso usklajeni z mož
nostmi in sprejetimi usmeritvami 
in da še vedno niso naravnani 
tako, da bi nam še bolj široko 
odprli vrata na tujih trgih. 

Zato pa je seme, posejano v 
kmetijstvu že dalo bogatejšo že
tev. Sprejeti ukrepi, od tega, da 
smo krajevne skupnosti razvrstili 
po razvitosti ter v razvojnih načr
tih dali prednost manj razvitim, 
do denarnih vzpodbud in večje 
strokovne pomoči kmetom, vse 
to je pripeljalo do povečevanja 
kmetijske proizvodnje, zlasti 
mleka in mesa. In še pomembne
je od tega, da so se posamezniki 
odločili zapustiti tovarno in so se 
spet lotiti kmetovanja. Ne nazad
nje je k temu prav gotovo pripo
mogla tudi naša skupna volja in 
odločitev, da s samoprispevkom 
ob zdravstvu in šolstvu zagotovi
mo tudi hitrejši razvoj krajevnih 
skupnosti. 

Ob 40-letnici vstaje slovenskega naroda In prazniku naše občine, 
27. juliju, čestitajo delovnim ljudem in občanom občinske družbenopolitične organizacije 

občinska skupščina 
izvršni svet ter 

uredništvo Kamniškega občana 



Ob 40-letnici vstaje in smrtonosnih 
sovražnih strelov na Kamniškem 

Pri pripravah za vstajo na Kamniškem je voja
ški komite naletel na vrsto težav, med katerimi je 
bila vsekakor največja ta, da še ni bilo dovolj 
številčno močnih partijskih organizacij. Medtem 
ko so na Posavju obstajale celice KPS skoraj v 
vseh večjih krajih in podjetjih in so komunisti 
lahko takoj začeli s pripravami za vstajo, je bilo 
treba na Kamniškem šele organizirati skupine, ki 
bi razen komunistov združevale tudi rodoljubne 
in narodno zavedne ljudi. 

Neposredne priprave za vstajo je vodil vojaški 
komite, ki mu je načeleval dr. Marijan Dermastia. 
Člana komiteja sta bila sekretar OK KPS Kamnik 
Tone Šturm in Stane Žerovnik, član OK KPS 
Kamnik. Tudi ta komite je nastal iz vojaške komi
sije OK KPS Kamnik, ki so jo osnovali nekaj 
poprej v Poznikovem mlinu na Jeranovem pri 
Kamniku. V komite pa so jo spremenili ne konec 
maja 1941, kot smo doslej domnevali, temveč po 
sestanku 1. junija 1941 v Ljubljani. 

Sprva so bili člani bojnih skupin povezani v 
trojke, po napadu na Sovjetsko zvezo in po usta
novitvi glavnega poveljstva slovenskih partizan
skih čet pa so imeli že širše sestanke. Prva vidna 
znamenja za obstoj uporniških skupin so bile 
velike napisne akcije v noči od 8. do 9. julij v vseh 
večjih krajih kamniškega okrožja. 

Menim, da je vstaja v kamniškem okrožju 
tako lepo uspela predvsem tudi zato, ker je v 
okrožju obstojala dobra partijska organizaci
ja, ki ni poznala oportunizma, kije bila borbe
na in disciplinirana. Med ljudstvom je uživala 
zaupanje in ugled, čeprav so jo sestavljali 
večinoma mlajši ljudje in čeprav ni bila moč
na. V političnem in vojaškem vodstvu je vla
dala popolna enotnost mišljenja in akcije. 

TOMO BREJC, 
v pogovoru za Kamniški 

občan, 1962 

Do julija 1941 so osnovali bojne skupine v 
Radomljah, v Mengšu, v Domžalah, na Duplici, v 
Črni nad Kamnikom, manjše pa v Trzinu, v Dol
skem, na Zlatem polju in v Tuhinjski dolini. 

25. julija 1941 se je sestal vojaški komite v 
Volčjem potoku pri Radomljah in sklenil, da naj 
se oboroženi odpor proti okupatorju na kamni
škem začne 27. julija 1941 opolnoči. 

Člani vojaškega komiteja so se nato sestali z 
vodji posameznih bojnih skupin in jim razložili 
naloge. Sestale so se tudi bojne skupine, da so 
njihovi člani izvedeli, naj bodo odtlej nenehno 
pripravljeni za oborožene akcije in za odhod v 
partizane. Niso pa jih še natančno obvestili o 
dnevu začetka vstaje. 

Vojaški komite se je sestal nazadnje še v nede
ljo 27. julija ob Orešnikovi opekarni pri Volčjem 
potoku. Sestanku so prisostvovali vodje bojnih 

Nekaterim so se zdele težko izvedljive, ko 
pa smo zagledali velik ogenj nekje pod Šmar
no goro, smo se odločno lotili postavljene 
naloge. Po akciji smo vsi, ki sem jih naštel, 
odšli na zborno mesto na Kratno. 

MIRKO JERMAN, v pogovoru 
za Kamniški občan, 1962 

skupin in predvideni štab Kamniškega bataljona. 
Pred njim in Tomom Brejcem so zaprisegli. Tu so 
razložili tudi celotni načrt akcij na začetku vstaje. 
Temeljne naloge bojnih skupin bi bile, da bi z 
miniranjem in s postavljanjem ovir po cestah 
onemogočili promet po glavnih cestah, podrli te-

Izdaja je preprečila osvoboditev Kamnika, 
kar je bil za nas velik moralni udarec. Ker so 
tisto noč padli streli na Perovem, je bilo vse 
zbegano in zato tudi tisti, ki so bili določeni, 
na zborna mesta niso prišli. Tako je sam zače
tek vstaje dobil s tem izdajstvom moralno 
klofuto. Vendar je treba reči, da se je kamni
ško področje skozi vso narodnoosvobodilno 
vojno odlično držalo, celo bolje, kot marsika
teri večji kraj, kjer je bil številnejši proleta-
n a f ROMAN POTOČNIK, 

v pogovoru za Kamniški občan, 1971 

lefonske zveze, porušili del železniške proge 
Ljubljana-Kamnik, V Kamniku in v Domžalah 
pa onesposobili tudi nekaj naprav, ki so služile 
sovražniku. Vojaški komite je dokončno sklenil, 
da naj deluje v kamniškem okrožju Kamniški 
bataljon na čelu z dr. Marijanom Dermastio in 
Tonetom Šturmom kot političnim komisarjem. 
Na sestanku so namesto dotednjega okrožnega 
komiteja KPS Kamnik ustanovili operativni štab 
pod vodstvom sekretarja (predsednika) Romana 
Potočnika. Člana tega štaba sta bila še Stane 
Žerovnik in Stanko Čad. Njegova poglavitna na
loga je bila vzdrževati zvezo med borci prihodnje
ga Kamniškega bataljona ter med komunisti, sko-
jevci in simpatizerji partije na terenu. Tako si je 
vojaški komite začrtal že tudi smernice za razvoj 
narodnoosvobbdilnega boja po začetku vstaje na 
Kamniškem. 

Kako so potekale akcije ob vstaji na Kamni
škem? 

Mengšani, ki jih je vodil Tone Blejec, so ugoto
vili, da zaradi močnega patruljiranja ne bi mogli 
izvesti propagandne akcije po Mengšu. Hoteli so 
namreč popisati hiše s prevratniškimi gesli in ra
zbiti prometne znake, prav tako pa tudi onesposo
biti cesto Mengeš-Vodice. Odločili so se, da bodo 

Vstaja se je začela v noči z nedelje na 
ponedeljek, v priprave na vstajo, ki so se 
začele 25. maja z ustanovitvijo vojno revolu
cionarnega komiteja, pa je bilo zajeto celotno 
območje kamniškega okrožja. Povsod smo 

" imeli svoje ljudi, bodisi da so bili organizirani, 
ali pa so bili le naši somišljeniki. 

TONE ŠTURM, 
ob prazniku KS Volčji potok, 1980 

druge akcije, ki so si jih zadali, izvedli na poti iz 
Mengša proti Jaršam oziroma na poti proti Rado
meljski skupini, s katero naj bi se blizu Radomelj 
sešli po končanih akcijah. Tu naj bi se odločili ali 
naj bi odšli na prvotno določeno zborno mesto 
•nad mengeškim kamnolomom ali pa bi skupno 
odšli v krumperške gozdove. 

Na zborno mesto na Podovnico, to je bil tedaj 
še nenaseljen kraj ob Mengšu v domžalski smeri, 
je prišlo okoli 30 udeležencev. Ker niso imeli niti 

Štab Kamniško-zasavskega odreda 1944 

dovolj orožja za vse udeležence, niti dovolj oro
dja za izvedbo sabotaž, je v akcijo odšlo le dva
najst članov bojne skupine. Bila je temna, oblač
na noč in pričakovali so, da bo vsak hip začelo 
deževati. Zato so pohiteli z delom. Ker je odpadla 
napisna akcija po Mengšu, pa tudi onesposobitev 
ceste proti Vodicam, jim je ostalo na voljo samo 
območje proti Jaršam in Preserjem. Prav tako 
tudi niso imeli ustreznega orodja za sabotažno 
akcijo na železniški progi. Zato so s krampi, lopa
tami in koli dvignili tire na dveh mestih okrog 
železniške postaje Jarše-Mengeš. Na več mestih 
so tudi razkopali gramozno podlago. Uničili pa so 
tudi del telefonske napeljave ob železniški progi 
proti Homcu. Nato so se odpravili proti radomelj
skemu mostu, kjer naj bi se sestali s člani rado
meljske bojne skupine, ki je most že porušila, in 
odtod že odšla. 

Radomeljska skupina, ki je štela okoli 20 čla
nov iz Radomelj, Preserij in Homca, se je zbrala 
okoli 22. ure zvečer pri Križkarjevih smrekicah, 
to je že na preserski strani proti Jaršam. Njene 
naloge so bile onesposobiti oba bistriška mostova 
in zapreti cesto Vir-Radomlje-Kamnik. 

Dr. Marijan Dermastia jih je razdelil v dve 
skupini. Ena se je lotila uničevanja prvega mostu 
čez Kamniško Bistrico, druga pa je odšla proti 
Homcu, da onesposobi še drugi most. 

Obe akciji sta dobro uspeli. Potrgali so vse 
mostnice in požagali vse prečne in podložne lege. 
Niso pa onesposobili za promet ceste, kar so tudi 
nameravali. Po opravljenih akcijah sta se obe 
skupini zbrali pri glavnem mostu, prej smo ga 
imenovali prvega, pred Radomljami, da bi nato 
skupno odšli na že prej določeno zborno mesto. 
Tu jih je nekdo opazil in takoj sporočil nemškemu 
občinskemu komisarju. Ta je poklical orožnike iz 
Mengša, ki so proti zori, vendar že po tem, ko je 
bojna skupina odšla proti krumperškim gozdo
vom, postavili zasedo, ki je nanjo naletela menge
ška bojna skupina. 

Bojno skupino v Črni je ustanovil Roman Po-

točnik. Njeni pripadniki so se zbrali na večer pred 
začetkom vstaje v dveh skupinah. Prva se je sešla 
že ob 20. uri, ker je bilo potrebno za predvidene 
akcije zbrati in zapleniti večjo količino razstreliva 
v rudniku Črna. Ko so razstrelivo in vžigalne 

Na Duplici smo imeli nalogo zažgati most 
preko Bistrice. Ker je bilo premalo bencina, 
smo iskali še druga goriva in tako smo pomo
toma privlekli na most tudi nekaj sodov teleč
je krvi, vendar je akcija kljub temu uspela. 
Razlit bencin po vodi je povzročil zelo visok 
plamen, Nemci iz Kamnika se niso upali pri
bližati. 

STANE ŽEROVNIK, v pogovoru 
za Kamniški občan, 1971 

vrvice dobili, so se napotili proti Pirčevim viju
gam, kjer so zaminirali cesto, nato pa še do Lani-
škovega in potoškega mostu, kjer so položili raz
strelivo pod nosilce. Druga skupina je v Črni 
zatrpala cesto s posekanim drevjem in skalami 
Tako je bojna skupina v Črni v celoti izpolnila 
svoje naloge. 

Na Duplici se je zbralo okoli pol dvanajstih 
kakšnih 15 pripadnikov dupliške bojne skupine 
Tone Šturm, ki je bil zanjo zadolžen, jo je prav 

tako razdelil v dva dela: prvi naj bi uničil most čel 
Kamniško Bistrico, drugi pa razstrelil železniške 

r 1. 
Takrat smo imeli zelo preprosto predstavo 

o celi stvari, vse skupaj je slonelo na razmero
ma majhnih organizacijskih in vojaških izkuš
njah in na prepričanju v nekaj, kar pravzaprav 
v tistem trenutku sploh ni obstajalo, v veliko 
moč Sovjetske zveze, v svetovno revolucijo. 

DR. MARIJAN DERMASTIA, v 
pogovoru za Kamniški občan, 1971 

Nadaljevanje na 3. stran1 

Šlandrovci s komandantom Jankom Sekirnikom-Simonom 
Žandarmerijska postojanka v Šmartnem v Tuhinjski dolini, ki jo je 13. junija 1943 napadel Kamnik 
bataljon. 



Š e f u c i v i l n a u p r a v * 
na aasedenem osemlju KoroSke l n Kranjska 

- orožniSkemu pove l j n iku -

Kamnik,dne 29. avgusta 1941 
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1. SploSnl p o l o ž a j i P o l i t i č n i p o l o ž a j v kamniSkom o k r i l j u J * 
tranutno naugodan. 27. J u l i j a 1941 aa Je aaca l v a l upora, k i ga 
na podpihuje l n S i r i l e komuniatifina, temveo t u d i elovenafca 
nacionalna a t r an . Zarad i obrambnih ukrepov v Kamniku n i b i l o 
veCJe Škode l n c lovaSka ž i v l j e n j a n lao b i l a v n e v a r n o s t i . 
UpomlSko gibanje sajeaa v okra ju pretesno p reda l* o b č i n a 
Kamnik,Homec, Radomlje, Domžale,MengeS, T r a l n , Ihan , Sob l n 
ICoravoe.Udarna e i l a upornikov s* Ja l a r a i a l a predvaaa v o b l i 
kovanju t o l p , k a t e r i h dejavnost se Je omejevala na s a b o t a ž na 
dajanja na Škodo Javn ih naprav,na ropanja i n oborožena napa
de na varnostna organe l n f o l k s d o j c s r j * . č l a n i t o l p so v e č i 
noma m l a d i n c i . Oboroženi so s v o j a š k i m i pužkmmi,imajo pa t u 
d i roone granat* i n avtomatsko o rož J a . Obrambni u t re p 1 so b i 
l i dos l e j l s delno uspeSnl . Čeprav v smdnjlh dneh nismo p o r o -
8 a l i o pomembnejših dogodkih,vendar a l e j ko prej napadajo l n 
s t r e l j a j o fo lkedojeer je l n konfldente .To dokaauje h k r a t i , da 
lahaja jo u p o r n i k i l s v r s t t u k a j š n j e g a p r e b l v a l a t v a . 

Prevod nemškega poročila 
o vstaji na kamniškem 
v Tuhinjski dolini, 
ki jo je 13. junija 1943 
napadel Kamniški bataljon 

Slovesna zaprisega Šlandrove brigade 28. novembra 1943 na Menini planini 

Nadaljevanje z 2. strani 

Pred polnočjo, kot je bilo dogovorjeno, 
smo se dvignili iz kotanjice, kjer smo ležali v 
travi, in se previdno napotili proti Podgorju 
kar prek travnikov in njiv. Na primernem 
kraju smo ob polnoči hitro pričeli z delom, 
Mirko in Polde sta žagala, midva s Pavletom 
sva tiščala drog proti cesti. Prežagani drog ni 
padel, obvisel je na žicah, zato smo ga trije 
vlekli dol, Pavle, ki je bil najvišji, pa je s 
sekiro posekal žice na obeh straneh. 

AVGUST VIDMAR, v pogovoru za 
Kamniški občan, J 975 

progo v neposredni bližini Kamnika. Prvi skupini 
je delno uspelo uresničiti nalogo, ki jo je dobila, 
železniške proge pa ni uspela uničiti, ker ni imela 
potrebnega orodja. Potrgala pa je telefonske žice 
proti Kranju. Druga skupina je naletela na težave. 
Najprej so poiskali tovarniškega čuvaja in ga pro
sili, da jim je izročil dva soda, v katerih naj bi bil 
bencin. Ko so s težavo privalili sod z bencinom na 
most in ga polili, ta zaradi premalo bencina in 
debelih brun, iz katerih je bil zgrajen, ni hotel 
zagoreti tako, kot bi bilo treba. Zato so privabili iz 
tovarne še drugi sod, prepričani, da je tudi v njem 
bencin. V resnici je bil poln telečje krvi, s katero 
so v tovarni barvali stole. Končno so v gasilskem 
domu le dobili še nekaj goriva in most se je vnel. 
Kljub temu jim ni uspelo mosta docela požgati. 
Zato so potrgali nekaj mostnic in ga tako onespo
sobili. Po akciji je del dupliške bojne skupine 
odšel na zborno mesto na Kratno. 

Najzahtevnejšo nalogo je dobila kamniška boj-

Ob letošnji jubilejni obletnici začetka 
vstaje na Kamniškem bodo 25. julija ob 
odkritju novega spominskega obeležja prvi
ma padlima borcema Dominiku Mlakarju in 
Antonu Miklavčiču na spominski slovesnosti 
po sklepu predsedstva občinske konference 
SZDL prejeli posebna spominska priznanja 
še živeči prvi kamniški borci. 

Posebna priznanja bodo prejeli Tone 
Šturm, Roman Potočnik, Albin Vengust, 
Avgust Vidmar, Stane Žerovnik in Mirko 
Jerman. 

na skupina. Ta naj bi zažgala skladišče bencina na 
Zapricah in pretrgala telefonsko napeljavo okoli 
Kamnika. Za namero skupine pa je slučajno izve
del gestapo prek izdajalca F. Beča in postavil na 
mesta, predvidena za akcije, pomnožene straže. 
Tako je skupina uničila le telefonsko napeljavo v 
Podgorju. 

Ko pa je druga skupina, ki bi tudi morala v 
skladišču zažgati gorivo, odšla proti zbornemu 
mestu, sta v zasedo padla dva skojevca, in sicer 
Dominik Mlakar in Anton Miklavčič, ki sta se 
odpravljala preko perovske brvi na Kratno. Nem
ci so ju ustrelili, in tako sta padla kot prvi žrtvi 
vstaje na Slovenskem. 

Na zbornem mestu na Kratni se je zbralo okoli 
15 borcev. 

Trzinska skupina je v noči od 27. na 28 julij 
vzdolž železniške proge uničila na več krajih tele
fonske in telegrafske zveze in odstranila nekaj 
železniških pragov. Tik pred akcijo so trzinski 
komunisti izvedli še napisno akcijo po Trzinu. 
Domžalska skupina je dobila nalogo, da zažge 
skladišče bencina v Domžalah, onesposobi cesto 

Obdobje pred oboroženo vstajo je bilo se
veda v prvi vrsti namenjeno pridobivanju lju
di, ki bi bili pripravljeni iti v partizane. Seveda 
je bilo treba takrat razščistiti, kaj to sploh 
pomeni. Za tiste, ki nismo imeli družine, odlo
čitev ni bila težka. Ko danes razmišljam o tem, 
šele vem, kako silna je bila taka odločitev. V 
takratni vzhičenosti, želji po boju z okupator
jem pa je bila tako samoumevna. Res pa je, da 
se nismo zavedali težav, ki so pravzaprav na
stale že prvi dan vstaje. 

ALBIN VENGUST, v pogovoru 
za Kamniški občan, 1980 

proti Moravčam in uniči most čez Kamniško bi-
strico pri Podrečju. Zaradi povečanega patruljira-
nja nemških sil pa se skupina ni mogla zbrati. 

Iz vsega navedenega sledi, da moramo šteti 22. 
julij kot uvod v vstajo slovenskega naroda, 27. 
julij pa kot začetek množičnega oboroženega boja 
proti okupatorju, in s tem za pomembno prelo
mnico v naši zgodovini. 
• Iz referata Ivana Vidalija o vstaji na Kamniško-

domžalskem območju na posvetovanju slovenskih 
zgodovinarjev, 1977. 

Letošnja občinska 
priznanja 

Na slavnostni seji zborov občinske skupščine 
ter predstavnikov družbenopolitičnih organiza
cij in interesnih dejavnosti 25. julija v ICRM 
bosta prejela listini častnih občanov revolucio
narja in družbenopolitična .delavca Franc Le-
skovšek-Luka in Miha Marinko. 

Na tej seji bodo podelili tudi letošnja občin
ska priznanja, ki so jih na predlog komisije za 
odlikovanja občinske skupščine potrdili delegati 
vseh treh zborov občinske skupščine na julijski 
seji. 

SREBRNO PLAKETO 
OBČINE KAMNIK so 
podelili: 

Danielu ARTIČKU, direktorju Industrijske
ga podjetja »Alprem«, Kamnik, za velik prispe
vek k izrednemu razvoju delovne organizacije 
in aktivno družbenopolitično delo 

Francu HRIBARJU, upokojencu, za dolgo
letno prizadevno delo v družbenopolitičnih or
ganizacijah, posebno na področju ureditve spo
menikov NOB 

Mihaelu JERMANU, delavcu Tovarne ko
vinskih izdelkov in livarne »Titan«, Kamnik, za 
vestno in prizadevno delo v delovni organizaciji, 
organih samoupravljanja in družbenopolitičnih 
organizacijah občine 

Antonu POUANŠKU, članu IS Skupščine 
občine Kamnik, za več kot 30-letno prizadevno 
delo v državni upravi in delo v družbenopolitič
nih organizacijah, posebno na področju razvoja 
in organiziranja ljudske obrambe v občini 

Janezu REMSU, delavcu Kemijske industrije 
»Kamnik«, Kamnik, za vestno in prizadevno 
delo v delovni organizaciji, družbenopolitičnih 
organizacijah, samoupravnih organih in druš
tvih 

Albinu VENGUSTU za velik prispevek k 
zmagi naše revolucije, aktivno družbenopolitič
no delo ter izredna prizadevanja na področju 
gorske reševalne službe in Skupščine interesne 
skupnosti RTC Velika planina. 

BRONASTO PLAKETO 
OBČINE KAMNIK se podeli: 

KRAJEVNI ORGANIZACIJI RK SRED
NJA VAS za dolgoletno prizadevno delo za 
uresničevanje humanitarnih in socialnih ciljev 

Radu JAMNIKU, delavcu Kemijske industri
je »Kamnik«, Kamnik, za vestno in prizadevno 
delo v delovni organizaciji, družbenopolitičnih 
organizacijah, krajevni skupnosti in samouprav
nih organih 

Bogdanu JESENKU, delavcu Kemijske indu
strije »Kamnik«, Kamnik, za vestno in priza
devno delo v delovni organizaciji, družbenopo
litičnih organizacijah, krajevni skupnosti in sa
moupravnih organih 

Francu KIMOVCU, delavcu Industrijskega 
podjetja »Alprem«, Kamnik, za vestno in priza

devno delo v delovni organizaciji in samouprav
nih organih 

Janezu KIMOVCU, delavcu Tovarne »Svila-
nit« Kamnik, za dolgoletno aktivno in'prizadev
no delo v družbenopolitičnih organizacijah in 
športnem društvu KS Komenda 

Ivu KONČNIKU, delavcu Tovarne »Svila-
nit« Kamnik, za vestno in prizadevno delo v 
delovni organizaciji, družbenopolitičnih organi
zacijah in samoupranih organih 

Ivanu MALUU, delavcu Gozdnega gospo
darstva Ljubljana, obrat Kamnik, za dolgoletno 
prizadevno in vsestransko delo v družbenopoli
tičnih organizacijah v KS Srednja vas 

Tinetu OREŠNIKU, delavcu Tovarne pohiš
tva »Stol«, Kamnik, za dolgoletno izredno ak
tivno družbenopolitično delo v krajevni skupno
sti in občini 

Bogdanu POTNIKU, delavcu Tovarne ko
vinskih izdelkov in livarne »Titan«, Kamnik, za 
vestno in marljivo delo v delovni organizaciji in 
delo na področju kulturne dejavnosti 

Mileni ROMŠAK, učiteljici osnovne šole 
»Kamniškega bataljona« Stranje, za dolgoletno 
aktivno in ustvarjalno delo z učenci na področju 
svobodnih dejavnosti in v družbenopolitičnih 
organizacijah v KS 

Maksimu VUKMIRU, delavcu Industrije po
hištva »Stol«, Kamnik, za vestno in prizadevno 
delo v delovni organizaciji, družbenopolitičnih 
organizacijah, krajevni skupnosti in samouprav
nih organih 

Filipu 2IBERTU, kmetu, za dolgoletno izre
dno aktivno družbenopolitično delo v krajevni 
skupnosti in občini 

JAVNO PRIZNANJE 
OBČINE KAMNIK se podeli: 

KAMNIŠKEMU OBČANU, glasilu SZDL 
občine Kamnik, za 20-letno uspešno delo na 
področju vsestranskega informiranja občanov 

PIHALNI GODBI KAMNIK za aktivno in 
prizadevno delovanje na kulturnem področju 

Mihu BABNIKU, učitelju Osnovne šole »To
ma Brejca«, Kamnik, za dolgoletno aktivno in 
prizadevno delo v krajevni skupnosti in družbe : 

nopolitičnih organizacijah v KS Godič 

Janezu BOGATAJU, delavcu upravnega or
gana Skupščine občine Kamnik, za dolgoletno, 
prizadevno delo v državni upravi 

Jožefu OBLAKU, delavcu Tovarne kovin
skih izdelkov in livarne »Titan«, Kamnik, za
vestno in prizadevno delo v delovni organizaciji, 
družbenopolitičnih organizacijah in organih sa
moupravljanja 

Stani PIBERNIK, učiteljici Osnovne šole 
»Komenda-Moste«, za izredne uspehe pri vzgo
ji mladih likovnikov in organiziranje občinskih, 
republiških in jugoslovanskih likovnih razstav 

Ani ŠKRABA, delavki prodajalne »Boro
vo«, Kamnik, za dolgoletno-aktivno in prizadev
no delo v krajevni skupnosti in družbenopolitič
nih organizacijah v KS Podgorje 

Komandant Kamniškega bataljona, dr. Marijan Dermastia-Urban daje zadnja navodila pred napadom 
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Odmaknjeni, 
a še živi spomini 

Štirideset let mineva od začetka druge svetov
ne vojne, ki je hotela postaviti svet na glavo in 
uničiti svobodo, dostojanstvo in enakopravnost. 
Okupator je skušal vzeti še vse tiste majhne 
dobrine, ki so ljudem ostale. Oropati jim je 
hotel jezik, ime, rodno zemljo, domače, vtisniti 
pa tekočo številko, ki bi bila zanimiva le dokler 
bi živel in delal. Če bi se v sovražnikovih očeh 
pregrešil, bi bil nepotreben, odvečen, čimprej bi 
ga bilo treba spraviti z zemlje, na njegovo mesto 
pa bi stopili drugi, tisti, ki bi bili bolj pripravlje
ni hlapčevati, služiti, ponavljati izrečena gesla in 
sklanjati glavo. 

Štiridesetletja je tolikšna doba, da se v člove
kovem in človeškem življenju marsikaj spreme
ni. Otroci že zdavnaj postanejo zreli možje, 
mladeniči so starčki, zrelih mož po tem času ni 
več. Zato je po štirih desetletjih težko opisovati 
že kar davno pretekli čas. Na predlog predsed
stva SZDL Moste in okolice smo skušali poseči 
v leta okupacije v vaseh Moste, Žeje in Suhado-
le in bralcu posredovati vsaj delček težkega 
vojnega časa. Zelo kasno smo pričeli opravljati 
to delo, zato so mnoge priče vojne umrle ali se 
danes tistih let slabo spominjajo. 

V tem zapisu, ki je nastajal skoraj leto dni in 
so pri njem sodelovali še živeči domačini Most, 
Žej in Suhadol, čeprav vseh imen ne navajamo, 
skušamo izluščiti trenutke odločitve o želji in 
trdni volji po obstoju. 

Kmalu po končani vojni bi bil ta zapis bistve
no drugačen. S pravo pripovedjo bi ga obogatili 
vsi tisti preživeli krajani, ki so se odločno posta
vili v boj proti okupatorju, vendar so jim sreča, 
znanje in sposobnost ohranile življenje, če se 
temu lahko tako reče. Čas je marsikaj spremenil 
in potisnil v odmaknjenost težke trenutke v naši 
vasi in okoliških vaseh. 

Za naše bralce smo pripravili pripoved tistih 
ljudi, ki se so vojnih dogodkov vendar še dobro 
spominjajo. 

Ta sestavek je le droben delček v mozaiku 
široke akcije, ki je je prepletala od hiše do hiše, 
od vasi do vasi, med pravimi sinovi in hčerami 
naše domovine in se posebno v zadnjih letih 
vojne širila in vzplamtela v tolikšno moč in silo, 
da je ni bilo moč pogasiti. 

Mara Šmid: »Dekleta iz Most in okoliških 
vasi smo se vključile v narodnoosvobodilno gi
banje že zelo zgodaj. Najprej smo delale neor
ganizirano. Močnejše zveze z borci proti okupa
torju smo dobile na določenih mestih. Poznale 
smo se z zaupnimi ljudmi, ki so povedali, kaj je 
potrebno napraviti. 

Kasneje sta prišla elektromonter Albin iz Ko
mende in Gams iz Tunjic. Povedala sta, da je 
treba delati bolj načrtno in intenzivno, seveda 
pa še bolj previdno. Na dogovorjenih mestih so 
se javljali terenci. Prinašali so sporočila, kaj 
moramo prav v tistih dneh narediti. 

Že zelo zgodaj sem se vključila v Zvezo mla
dine Slovenije, malo kasneje sem postala člani
ca SKOJ. 

Od 9.9.1943 so bili naši sestanki številnejši 
in pogostejši. Bila sem vodja ženskega odbora, v 
katerem so bile Flegarjeva Albina, Andrnova 
Marica, Kuharjeva Milka in Štebetova Mara, ki 
jo je kasneje zamenjala Tinčetova Vida, Mara 
pa je bila vodja novega odbora. 

Naša skupina je izdelovala zastavice, zbirala 
in prinašala sanitetni material, pisalni papir, 
hrano, za partizane smo delale copate in pletle 
nogavice. Precej tega materiala smo odnesle na 
dogovorjeno mesto na Klanec. Dobivale smo 
protifašistično literaturo, jo razdeljevale med 
seboj in pribijale na stene hiš. Ob takih akcijah 
je bilo nekaj deklet na straži, druge smo delale. 
V južnem delu Most smo požagale telefonske 
drogove. Akcije so bile zelo nevarne, ker so bili 
beli in Nemci cesto na obhodih. 

Pomoč za našo vojsko smo zbirale skoraj po 
vseh hišah. Ob požigu Tinčetovega poda sem 
bila aretirana in mesec dni zaprta v Lahovčah. 
Za las je manjkalo, da me niso odpeljali v 
taborišče.« 

Miha Škrjanc: »V naši hiši so se velikokrat 
zadrževali partizani. Vedno so bili dobrodošli. 
Podnevi ali ponoči. Prišli so, se zadržali v hiši, se 
najedli, dogovorili, prespali ali zopet odšli dalje. 
Izmenjali so tudi veliko obvestil in drugega. 

Tako je bilo tudi 7.11.1944. Bil je večer. Pri 
nas so bili partizani Bernot Mirko-Mentor, Bol-
težar Stanko-Rudi, Burja Zdravko iz Nožic in 
Vode Nande-Sergej iz Komende. Tomov Stan
ko je bil ravno ta dan star triindvajset let. Ob 
osmih mu je sestra Cilka, ki je izvedela, da je 
njen brat pri nas, prinesla darilo za rojstni dan. 

X Mi smo mu ravno pripravljali hrano za na pot, 
Q ko je v hišo stopil belogardist iz Lahovč. Nastala 
S je strašna zmeda. Partizani so sunkovito reagi-
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rali. Skočili so iz hiše. Bernot Mirko je padel na 
umiku od Kepčevi meji. Kasneje se je za umik 
odločil še Tomov Stanko. 

Živa sta ostala Nande in Zdravko, ki sta 
jurišala na zasedo. 

Zjutraj so me lahovški belogardisti zaslišali. 
Pripravili so me za ustrelitev. Pridrveli so tudi 
gestapovci iz Kamnika. Stal sem ob hiši nedaleč 
stran pa je bil postavljen mitraljez, ki naj bi me 
pokosil. Zadnji trenutek so se napadalci premi
slili in mi pustili življenje. Zažgali so gospodar
sko poslopje, ker so bili prepričani, da so tudi 
tam partizani. 

Ne vem ali so bili partizani pri nas izdani ali so 
jih belogardisti povsem naključno odkrili, ko so 
bili na obhodu. 

Hči Vida je že ponoči ušla od doma. Bala se 
je, ker je že dalj časa delala v ženski skupini. 
Doma je pustila žensko kolo, ki je bila last 
Franckove Mare. Mara je naslednji dan po kolo 
sama prišla. Belogardisti so jo iz zasede ujeli. 
Odvedli so jo v Lahovče, v zapor.« 

Tončka Juvan: »Iz Most so bili v partizanih 
Banov Tone, njegova strica Tone in Janez, Baj-
ten Cene, Kern Franc, Ukonov Peter, iz Žej 
Stefetov Miha, njegov brat Voranc je za partiza
ne zelo veliko delal doma, iz Suhadol so bili 
Mesarjev. Bunčkov Pirnatov Tone in Peter, Jer
manov Janez je bil ustreljen kot talec v Begu
njah. Bili so še drugi, pa se imen ne spomnim. 

Moj mož Andrej je delal za partizane od 
začetka vstaje. Povezan je bil z zanesljivimi 
ljudmi, od katerih je prejemal pošto in druge 
stvari in jih prenašal naprej. V Žeje k Štefetu je 
hodil Matija Blejc in povezoval domačine. 

V jeseni leta 1942 je bilo protifašistično delo 
že bolj organizirano, osnovan je bil gospodarski 
odbor, ki je oskrboval pomoč tistim domačim, 
katerih svojci so bili v partizanih. Mož Andrej je 
ponoči ogromno prehodil in delal za našo voj
sko . . . 

Bil je terenski partizan. Deloval je v takratnih 
odborih OF v Komendi in v Tuhinju. Tako je 
bilo do konca leta 1944, ko je bilo partizansko 
delovanje, kot ga je opravljal moj mož, tako 
izdano, da je moralo za nekaj časa prenehati, če 
so ga partizani hoteli kasneje uspešno nadalje
vati. Zatem je Andrej delal v Šmarci in okolici. 
Nanj je bila razpisana nagrada. Njegovo parti
zansko ime je.Turn. Po vojni je bil odlikovan z 
zaslugami za narod in z odlikovanjem za hra
brost. 

Na Andreja so Nemci in domači izdajalci 
čakali na neštetih mestih. Zaradi tega nisem 
mogla skoraj na noben način priti do moža. Če 
sem mu nesla hrano, so me sledili. Na to sem 
bila pozorna, pa tudi obveščena in bila tako 
dovolj previdna.« 

Tone Broš, Banov iz Most (živi v Ljubljani): 
»Velika škoda je, ker se o partizanskem delu v 
Mostah in okolici pogovarjamo šele sedaj, ko so 
glavne priče pomrle. Veliko bi lahko povedal 
Štefetov Voranc, ki je z bratom Mihom od vsega 
začetka delal za našo prihodnost. Informacije iz 
druge roke niso toliko natančne. 

Ob začetku vojne sem bil mladoleten, vendar 
sem kmalu postal skojevec. Delal sem v Lončar
ski zadrugi v Komendi. Prve sestanke smo imeli 
na delovnem mestu in drugod na Gmajnici. 
Povezovali smo se med seboj. Kot mlad fant 
sem se takoj odločil, da pomagam partizanom. 
Odrejen sem bil v diverzantsko skupino, ki je 
delovala na našem območju. Sodeloval sem pri 
mnogih akcijah, med temi tudi v akciji na ko-
mendsko orožniško postajo. 

V začetku leta 1944 sem postal član Partije. V 
partizanih sem bil v Škofjeloškem odredu in v 
Gradnikovi brigadi. Leto dni sem bil bombaš. V 
začetku leta 1945 sem šel v oficirsko šolo v 
Črnomelj in sodeloval pri osvoboditvi Ljublja
ne. V vojni sem bil ranjen. 

To je le nekaj besed, lahko pa bi pripovedo
val dneve in dneve. Moja strica Tone in Janez 
sta oba padla v partizanih. Janez je bil v 15. 
štajerski diviziji, bil ranjen in se zdravil v Lučah 
v partizanski bolnišnici. Ko je bila napadena, so 
Janeza ujeli in prepeljali v Celjski pisker, kjer 
so ga ustrelili. 

Stric Tone je odšel v partizane že leta 1941. 
Prej je živel na Štajerskem. Padel je leta 1942 
na Koroškem, 

Peter Kmetic: »Med vojno sem s prvo ženo 
stanoval pri Vodniku v Komendi. Žena je za 
partizane delala že prej, potem sva oba pomaga
la. Nad najinim stanovanjem je bil podstrešni 
prostor, kjer je bila partizanska razmnoževalna 
tehnika. Za pravilno in dobro delo je skrbel 
Albin Vengust iz Duplice. Njegovo partizansko 
ime je Hrast. 

Vedel sem za velik del partizanskega delova-
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nja v našem kraju. 1944 so se pričeli premikati 
vojaški tovornjaki od Most proti Komendi. 

Občutek sem imel, da gredo nad partizansko 
bolnišnico na Dobravi. Hotel sem jih obvestiti, 
vendar je bilo prepozno. 

Oktobra, novembra in decembra tega leta 
sem v osvobojenem Gornjem gradu s petimi 
ljudmi napeljeval telefon. Nenadoma je prišla 
velika nemška premoč. Vse smo morali pustiti 
in se vsak po svoje prebiti na varno. Bil sem 
oborožen. Umaknil sem se na Veliko Lasno in 
nato proti domačemu kraju. 

Doma so me ujeli beli in četniki iz Lahovč in 
me odpeljali na postajo. Tam so me soočili z 
nekim domačinom s katerimi sem bil prej sku
paj v partizanih. Vse jim je povedal... Konec 
vojne sem vendar dočakal. 

Še nekaj bi rad povedal. Konec julija 1944 
sem s skupino partizanov žel žito na Viševci pod 
Šenturško goro. Naši kuharji so v zasilni kuhinji 
v gozdu pri Tunjicah pripravljali hrano za vse 
skupaj. Na lepem je pričelo pokati. Ko smo 
prihiteli k njim, so bili vsi mrtvi. Bili so izdani. 
Takrat so bili pobiti: Matijev Ivan iz Šmarce, 
Gregorevov Miha iz Duplice, Brolih Janče iz 
Podgorja in osemnajstletno dekle iz Zagorja, ki 
je tudi pomagalo pri delu.« 

Marija Kavčič: »Naš France je bil na silo 
mobiliziran v nemško vojsko. Julija 1943 je 
prišel domov na dopust. Orožja ni nosil s seboj, 
bil pa je v nemški uniformi. Takoj je poiskal 
zvezo s partizani. Štefetov Miha in Voranc sta že 
dalj časa delala za partizansko vojsko in vzdr
ževala zveze s širšim okoljem. Bila sta zelo 
poštena človeka in ljudje so jima veliko zaupali. 

Miha in Franc sta se dogovorila za stik s 
partizani na domači cesti. Miha je naročil sova-
ščanu, naj pride 21. julija ob devetih zvečer v 
kotlino za Hočevarjevo hišo, kjer ga bo nekdo 
čakal. Pove naj mu, da ga on pošilja. Čakajoči 
ga bo odpeljal globlje v gozd in ga predstavil 
drugim partizanom. 

France je ob napovedani uri odšel na zmenek. 
Bil je v delovni obleki in bos, kakršen je doma v 
poletnem času navadno hodil. Biti bi moral obut 
in primerno opremljen za odhod v partizane in 
bi s tistega mesta odšel v gozd. 

Franc je odšel proti domači hiši. Bila je jasna 
poletna noč. Še sanjalo se mu ni, da je v nepo
sredni bližini več partizanov, kot si je predstav
ljal, prav tako ni vedel, da se je okupatorjeve 
strani že dotaknila izdajalska roka in pripravila 
zasedo. 

Pri nas smo spali po starem. Eni spodaj v hiši, 
stari oče in France, za katerega smo mislili, da je 
ta večer doma, pa pod streho na senu. Franc in 
partizan sta se med potjo zmenila, da ne bosta 
skupaj prišla h glavnim vratom, temveč bo 
Franc naskrivaj smuknil na podstreho in se na
redil, da spi. Partizan bo potrkal na vrata in s 
tovariši, ki so ga čakali nedaleč stran, navidez na 
silo odpeljal Franceta v partizane. Zato, da bi 
imeli domači kasneje mi r pred okupatorji in 
domačimi pomagači. 

France je zlezel pod streho in vhodnim vra- • 
tom se je približal partizan. Potrkal je. V hiši je 
zagorela luč in z možem Stankom sva piršla v 
vežo. V tistem trenutku je z bližnjega vrta proti 
hiši zadonel mitraljez. Vse se je zgodilo v tre
nutku. Krogle so udarile na podstreho in nad 
vhodna vrata. Verjetno so čakajoči videli Fran
ceta, ko je lezel na seno in so ga hoteli skupaj s 
prišlekom pobiti. 

Z možem sva odrevenela. Vendar le za trenu
tek. Vrgla sva se po tleh in si tako rešila življe
nji. Tudi Franc pod streho ni bil ranjen. Po 
nesrečnem naključju pa je strel zadel starega 
očeta, ki je ležal le kaka dva metra od Franceto
vega ležišča. Krogla mu je predrla sapnik. Bil je 
smrtno ranjen. Franc mu bi rad pomagal, ven
dar mu ni mogel. Tako odločitev bi lahko takoj 
plačal z življenjem. Skočil je v spodnji prostor in 
se skril v peči. 

Z možem sva takoj uvidela, da je z očetom 
slabo. Hitro sva ga prinesla v spodnji del hiše in 
mu skušala na vsak način pomagati. Tedaj so že 
bili Nemci v hiši, z njimi pa tudi njihovi domači 
pomagači. Vpraševali so, če je prineseni bandit. 
Nekoga izmed njih sem poznala. Lepo sem ga 
prosila, da bi očetu kar se da hitro priskrbeli 
zdravnika, a je odgovoril, da za to ni časa in naj 
ostane tako, kot je. Oče je ob pol dveh ponoči 
umrl. Gašperčev ata je prišel ob štirih zjutraj 
vprašat, če so ubili Marijinega moža. 

Ob hiši in v vasi se je streljanje nadaljevalo. 
Okolico hiš in travnike so nenehno močno raz
svetljevale rakete. Domačini so z grozo pričako
vali, kaj bo. To noč je bil na Žejskih travnikih 
močno ranjen partizan Tonček iz Tuhinja, ki je 
kmalu zatem izkrvavel. Partizan, ki je prišel s 
Francetom k nam, je srečno zbežal. 

Žeje so bile zasedene z dvema nasprotnima si 
silama. Na eni strani je bila okupatorjeva vojska 
iz Kamnika, žandarmerija iz Komende, kmalu 
se ji je na zahodni strani pridružila še pomoč iz 
Vodic. Na drugi strani so bili partizani z doma
čini. 

Štefetov Miha se je s tovariši srečal s sovraž
nikom pri Ferjanovem kostanju v Zabrežju. 
Naleteli so na zasedo, ki je hitela iz Vodic na 
pomoč v Žeje. Ti so slišali streljanje in videli 
raketne sije. Partizani in domačini so bili ob 
nenadnem srečanju s sovražnikom na polju 
močno presenečeni. Vendar so se hitro znašli. 
Postavili so se po robu in vpili: »Mi smo sloven
ska partizanska vojska!« 

Miha je bil močno ranjen. Tak je preživel noč 
in pričakal poslednji dan življenja. 

Zarana so pridrveli Nemci k Mihovemu bratu 
Vorancu in ga odpeljali v Zabrežje. Miho so 
naložili na voz, zraven pa posadili Voranca. 
Nemški vojak je Vorancu neprestano držal pi
štolo pred obrazom in bi ga ubil, če bi se le 
premaknil. Strašna vožnja se je nadaljevala pro
ti Komendi, kjer so Miho potegnili z voza in ga 
vrgli pod lipo. Smrtno ranjen je v strašnih mu
kah preživel zadnje ure življenja na sončni pri
peki. Pokopali so ga v Komendi. 

Vaščani si nismo zlepa oddahnili po strašni 
noči. Podnevi in ponoči smo prisluškovali vsa
kemu šumu in pričakovali povračilne akcije. 
Posebno težak davek je moral kasneje plačati 
Štefetov Voranc. ki so ga odpeljali na zaslišanje 
v Kamnik. Okupatorju se je zdelo premalo, da 
je že izgubil brata. 

France je moral nekaj noči po tem dogodku v 
domači vasi prespati na nemški postojanki v 
Komendi. Niso mu zaupali, da ne bi pobegnil k 
partizanom. Tokrat se za borbo proti okupator
ju ni mogel odločiti. Bal se je maščevanja, kate
rega začetki so bili že v kali taki, da se jih ljudje 
še danes z grozo spominjajo. 

France je kasneje odšel v partizane. Najprej v 
Zasavski odred. Kasneje je bil ranjen v desno 
stopalo. Pravi, da mu je v nogi obtičala krogla, 
ki je eksplodirala. Franc je invalid. Še danes ima 
nogo na razstreljenem mestu močno otečeno.« 

Dogodek od 21. na 22. julij 1943 je bil prvič 
natančneje razložen ob odkritju spomenika 
padlim talcem pri Kuharjevem borštu na zapa-
dni strani Zabrežja. Podatke je zbral tedanji 
učitelj v moščanski osnovni šoli Janez Marinček. 

Po vojni so bili nekateri dogodki v celoti 
pojasnjeni, druge so osvetlili kasneje, nekatere 
stvari pa so za vedno ostale zakrite. Predvsem so 
skušali zakriti svoja podla dejanja tisti ljudje, ki 
so bili povezani z okupatorjem in njihovimi 
pristaši. 

Tudi v našem kraju je zmagalo tisto ljudstvo, 
ki se je borilo za pravico in svobodo. Veliko je 
bilo teh ljudi. Opisanih in nikoli omenjenih. To 
so tisti, ki so padli, bili ranjeni, njihovi domači 
izseljeni požgani, pretepam in sestradani. 

CIRIL SIVEC 



Tudi kmetovanje daje dovolj kruha 
O ukrepih in odločitvah, s 

katerimi želimo v občini pove
čati kmetijsko proizvodnjo ter 
ohraniti kmetijstvo kot po
membno vejo gospodarstva, 
smo že velikokrat pisali. Bolj 
malo pa je bilo napisanega o 
tem, kako se ti ukrepi uresniču
jejo v vsakdanjem življenju, 
kaj se je zaradi njih izboljšalo. 
Zato dajemo tokrat besedo 
kmetovalcem, v prvi vrsti ti
stim, ki so še nedavno delali v 
tovarni. Spregovorili so o tem, 
zakaj so zapustili tovarno, kako 

strojni skupnosti - za enega sa
mega kmeta je marsikateri 
stroj predrag - z dvema kmeto
ma imamo pašno skupnost na 
Lipovcu. 

Ivo Učakar 

Jože Slapnik 

gledajo na ukrepe za pospeše
vanje kmetijstva. Seveda nismo 
naključno izbral višinskih kme
tov - prav njim smo hoteli dati 
besedo, kajti kmetovanje je na 
višinski kmetiji precej težje in 
zahtevnejše od nižinskega, zato 
tudi vsi ukrepi za pospeševanje 
kmetijstva dajejo prednost 
ohranjanju višinskih kmetij in 
hitrejšemu razvoju manj razvi
tih območij. 

IVO OREHOVEC Zgornji 
Motnik: Poltretje leto sem bil 
zaposlen v Emoni, zdaj spet 
kmetujem. To je moj poklic, 
saj sem med prvimi iz Tuhinj
ske doline obiskoval kmetijsko 
šolo v Šentjurju, veliko sem se 
naučil tudi v Emoni. Ko sem bil 
zaposlen, sem veliko časa pora
bil za prevoz, delo na kmetiji je 
trpelo. Zdaj redimo trideset 
glav živine. Sodelujem s Koo
peracijo, vključeni smo v dve 

Ivan Reberšek 

O ukrepih lahko rečem le 
dobro, v zadnjih dveh letih se 
je skrb za kmetijstvo v občini 
popravila vsaj za sto odstotkov, 
če ne še več. Nekateri res še 
vedno negodujejo, navadno so 
to tisti, ki nikjer ne sodelujejo. 

Menim, da kdor hoče, danes 
na kmetiji lahko kar dobro de
la. Tudi s pospeševalno službo 
smo lahko zdaj zadovoljni. Za
se vem, da pospeševalca poi-
ščem, ko ga rabim, če že on ne 
pride k nam, in da vedno do
bim, pomoč. K nekaterim bi 
lahko vsak dan prišel, pa ne bo 
nič bolje. 

JOŽE SLAPNIK, Zgornji 
Motnik: Delal sem v Stolu. Do
hodek ni bil prav velik, delo na 
kmetiji zahteva mladih moči, 
saj je oče invalid - nogo si je 
poškodoval na ruski fronti -
mama je opešala, sestra ima 
pokvarjeno hrbtenico. S stroji 
lahko vse obdelam, čeprav vseh 
še nimam, saj smo vse kupovali 
sami, z nekaj posojila, ki sem 
ga kot kooperant dobil v Emo
ni. Zdaj je v hlevu sedem glav, 
rad bi jih imel vsaj deset, saj je 
krme dovolj, pa tudi gnoja ne 
manjka. Doslej smo oddajali le 
pitance, saj smo tako visoko, 
da je za oddajanje mleka kar 
predaleč. Čeprav imam za se
boj več kot šest let dela v tovar
ni, mislim, da ne bom šel več v 
tovarno. Delovno dobo si bom 
sam plačeval, doma pa bo vse 
bolje in pravočasno narejeno. 

JOŽE KRIŽNIK, Zgornji 
Motnik: Maja sem po 11 letih 
službe ostal doma. Čeprav so 
nama starši dali kmetijo že pred 

leti, se še vedno otepava z za-
četniškimi težavami, saj so po
sojila še premajhna, dajatve pa 
precejšnje. Ko bi vsaj tako ure
dili, da bi lahko davke plačali, 
ko prodamo pridelek, ne pa ob 
akontacijah. Nekaj sva seveda 
že naredila, ko sva prevzela, sta 
bili v hlevu dve kravi, zdaj jih 
je devet, želim si, da bi jih bilo 
vsaj petnajst. 

IVO UČAKAR, Špitalič: Na 
višinski kmetiji nikoli toliko ne 
pridelaš, kot na nižinski, dela 
pa je zagotovo več. Še nedavno 
sem bil vodja'izmene v Stolu v 
Motniku, strojni ključavničar 
sem po poklicu. Ker so starši 
opešali, sem se odločil za kme
tovanje. Zgradili smo nov silos, 
dokončujemo nov hlev, v kate
rem je zdaj 10, kasneje naj bi 
bilo vsaj 15 govedi. Sodelujem 
s Kooperacijo, povezan sem v 
strojni skupnosti. Ukrepe, ki 
smo jih z zadnjem obdobju 
sprejeli za pospeševanje kme
tijstva, lahko le pozdravim in 
ker dobro sodelujem s pospe
ševalno službo, se bom v priho
dnosti verjetno poleg živinore
je lotil še česa. 

IVAN REBERŠEK, Bela: 
Kmetija leži zelo visoko. S 
Kooperacijo ne sodelujem, če
prav jim vseeno oddajam pi
tance. Včasih mislim, da bi mo
ral, saj poznam ugodnosti, ki 
jih imajo kooperanti, zlasti na 
višinskih kmetijah. Nekaj stro
jev imamo, vendar za vsakda
nje delo potrebujemo tudi vo
le. Zdaj je dobro, ker imamo 
cesto, še pred desetletjem smo 
bili povsem odrezani od doline. 

Čeprav sem tako visoko, ima
mo v hlevu napajalnike, imamo 
električnega pastirja. O delu v 

TONE DROLC in njegova 
žena z Okroga sta še nedavno 
živela v Kamniku, na kmetijo 

Drolčevi iz Okroga 

tovarni nisem nikoli razmišljal, 
če je zemlja, jo je treba dobro 
obdelati, sicer ni veliko vredna. 

Križnikova družina Ivo Orehovec s hčerko Katko 

Tonetovih staršev sta se prese
lila maja letos. Tone je pustil 
delo pri komunalnem podjetju 
in ostal doma. Polna načrtov, 
kako bodo posodobili kmetijo, 
čeprav sta mlada precej razmiš
ljala le o gradnji nove hiše. Re
dijo osem govedi in konja, na
ročili so že nov traktor in na-
kladalec. S pomočjo pospeše
valne službe bo 54 hektarov 
velika kmetija s pridnim de
lom, ki so ga vsi vajeni, kmalu 
veliko bogatejša. Ker njive niso 
najboljše, se bodo ukvarjali 
predvsem z živinorejo, morda 
tudi z ovčjerejo, saj so ovce 
pred vojno pri hiši že imeli, 
prostora bi bilo na pašnikih, ki 
se raztezajo tja pod Menino 
planino, tudi zanje dovolj. 

J A N A TAŠKAR 

Rubrika za naše kmetovalce 

Zbiralnica mleka 
Tunjicah 

služba je v sodelovanju z ve
terinarskim zavodom Ka-
mnik-Domžale še pred tem 
pripravila za kmete predava
nje o higienskem pridobiva

nju mleka, kar jim bo pri nji
hovem vsakdanjem delu ne
dvomno koristilo. 

Le še to. Poleg krajanov 
Tunjic so se za ureditev zbi

ralnice mleka letos odločili 
tudi kmetje v Srednji vasi. • 
Zgornjem Tuhinju in Špita-
liču. 

Č. J. 

Obsežne površine travna
tega sveta, ki ga imamo na 
kamniškem območju, dajejo 
živinoreji, predvsem govedo
reji, posebno pomembno me
sto. Zato ni čudno, da smo v 
razvojne načrte za petletno 
obdobje med drugim zapisali 
tudi širitev odkupne mreže 
mleka v oddaljenejših, višin
skih predelih. 

Tržna proizvodnja mleka 
se vsako leto povečuje, saj 
preusmerjene kmetije pove
čujejo mlečnost krav in koli
čino prodanga mleka, pa tudi 
tisti kmetovalci, ki doslej niso 
oddajali mleka, privezujejo 
vse več plemenskih telic. 

Prav to je pripravilo kme

tovalce v krajevni skupnosti 
Tunjice k razmišljanju o ure
ditvi sodobne zbiralnice mle
ka, saj tega niso mogli v celoti 
vnovčiti prek domačih odje
malcev. Tako je bil marsika
teri liter mleka namenjen 
prehrani prašičev, pa tudi go
vedi. In če vemo, da je v kra
jevni skupnosti 52 zaščitenih 
kmetij, je razumljivo, da je 
bilo zanimanje za organiziran 
odkup mleka veliko. 

Po dogovoru kmetijske po
speševalne službe s kmeti ter 
po zagotovitvi sredstev - pri
spevali so jih Emona Kmetij
ska kooperacija, Ljubljanske 
mlekarne in krajevna skup
nost Tunjice - so krajani v 

začetku maja pričeli z grad
njo. Zbrani denar je zadosto
val le za nakup potrebnega 
gradbenega materiala in 
opreme, delo pa so krajani v 
veliki meri opravili prosto
voljno. Kljub nekaterim teža
vam so ga opravili v rekor
dnem času, saj je zbiralnica 
že v začetku julija sprejela 
prve litre mleka. Dnevna ko
ličina oddanega mleka je 
okrog 300 litrov, kar je za 
začetek vzpodbudno. Prepri
čani pa smo lahko, da bodo 
količine iz leta v leto večje. 
Zbiralnica ima vgrajen sodo
ben tisoč litrski hladilni ba
zen. 

Kmetijska pospeševalna 

Pomagajmo zmanjšati 
uvoz pšenice 

Preko časopisov, radia in 
televizije smo seznanjeni, da 
bo letošnji pridelek pšenice 
nižji od lanskega in da bodo 
potrebne za uvoz dragocene 
devize. Zaradi tega smo se pri 
Emoni-Kmetijski kooperaciji 
odločili, da na področju Ka
mnika organiziramo odkup 
pšenice, čeprav se zavedamo, 
da nismo v žitnem področju. 
Odkupni pogoji so izredno 
ugodni, zaradi česar smatra
mo, da bo med našimi kmeto
valci dovolj zanimanje in da 
bomo vsi skupaj dali svoj pri
spevek za zmanjšanje uvoza 

pšenice. 
Odkupna cena pšenice je 

za kmetovalce 9,30 dinajrev. 
za naše kmetovalce, ki so 
pretežno živinorejsko usmer
jeni, je še izredna ugodnost, 
da svojo pšenico lahko zame
njajo za koruzo. Zamenjava 
je: kilogram pšenice za kilo
gram koruze, povrhu pa kme
tovalec dobi še 2,15 dinarjev 
za vsak kg pšenice. Če torej 
preračunamo, lahko dobi na 
ta način kmetovalec koruzo 
po 7,15 dinarjev. 

Odkup pšenice bo pri obeh 
zadružnih enotah v Komendi 

in Kamniku. Zamenjava pše
nice za koruzo in poračun za 
pšenico bodo izvedeni takoj. 

Na koncu sestavka bi želeli 
opozoriti kmetovalce - živi
norejce, da si povečajo 
krmno bazo s strniščnimi do
sevki. Za nasvete naj setobra-
čajo na pospeševalno službo 
v Kamniku in Komendi. V ta 
namen bo izvedenih nekaj 
poskusov s strniščnimi in pre-
zimnimi dosevki, katere si 
bodo vsi zainteresirani kme
tovalci lahko ogledali. 

J. I. 
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Od vsepovsod Temne strani kadrovske politike 
• Spremenjena določila zakona o vojaški obveznosti 

B E O G R A D - Delegati odbora zveznega zbora skupščine SFRJ za 
ljudsko obrambo so podprli predlog, da naj bi po hitrem postopku 
spremenili določila zakona o vojaški obveznosti, ki določajo zgornjo 
starostno mejo za pošiljanje rekrutov na služenje vojaškega roka. 
Tako naj bi po novem rekrute pošiljali na služenje vojaškega roka do 
konca koledarskega leta, v katerem dopolnijo 30. leto. Dosedaj je 
veljalo ddločilo, da je treba v J L A do 27. leta. Za tiste vojake, ki so 
vbjaškf^ok služili po starih odločilih, spremembe ne bodo veljale. 

• Slabo poslovanje naših delovnih organizacij na 
tujem 

L J U B L J A N A - Povprečni mesečni dohodek našega delavca v 
tujini je leta 1979 znašal 30 tisoč dinarjev ali 43 odstotkov več, kot 
leto poprej. Največ so zaslužili delavci, zaposleni v vzhodnih sociali
stičnih državah (31 tisoč dinarjev), hkrati pa so imeli najvišje osebne 
dohodke delavci na področju finančnih, tehničnih in poslovnih stori
tev (38 tisoč dinarjev). Po zadnjih podatkih pa se je precej povečalo 
število naših podjetij, ki na tujem poslujejo z izgubo. Leta 1976 so 
imela slovenska podjetja na tujem okoli 15 milijonov dinarjev izgub, 
leta 1979 pa že več kot 180 milijonov dinarjev. Najvišjo izgubo je 
predlani zabeležilo slovensko podjetje in sicer 38 milijonov dinarjev. 

• Velik padec realnih osebnih dohodkov 
L J U B L J A N A - Kot ugotavlja republiški zavod za statistiko so bile 

junija cena industrijskih izdelkov pri proizvajalcih za 3,9 odstotka 
višje kot maja. Cene življenjskih potrebščin so junija rasle nekoliko 
počasneje, v primerjavi z lanskim junijem pa so bile višje za 44,5 
odstotka, medtem ko so v šestih mesecih v povprečju višje za 46,6 
odstotka. Nominalni osebni dohodki so bili maja v primerjavi z 
aprilom višji za 1,2 odstotka in sicer v gospodarstvu za 0,8 odstotka, v 
negospodarstvu pa za 3,1 odstotka. Vendar so se realni osebni 
dohodki zmanjšali za 2,1 odstotka in sicer v gospodarstvu za 0,8 
odstotka, v negospodarstvu pa za 3,1 odstotka. Vendar so se realni 
osebni dohodki zmanjšali za 2,1 odstotka. Tako so bili maja realni 
osebni dohodki v primerjavi z istim lanskim mesecem za 13 odstot
kov manjši, 

ibu) It •'• ••''teofti t" 
• Najbolj so se podražile storitve 
' B E O G R A D - Po podatkih zveznega zavoda za statistiko so se 

drobnoprodajne cene v Jugoslaviji v primerjavi z majem povečale za 
uL7 odstotka. Tako je bila rast cen v prvi polovici leta 25,1 odstotna, 
tako da je v glavnem izrabljena letošnja možnost rasti cen, ki naj bi v 
skladu z dogovorom znašala 32 odstotkov. Junija so se najbolj 
podražile storitve in sicer za tri odstotke, nato industrijski živilski 
izdelki (1.9 odstotka). Cene alkoholnih pijač so se povečale za 0,9 
odstotka, kmetijski pridelki pa so se podražili za 0,4 odstotka. 

• Število delovnih nesreč nenehno narašča 
B E O G R A D - Kot so ugotovili na seji zveznega komiteja za delo, 

je bilo lani v Jugoslaviji več nesreč pri delu kot predlani. Tako je lani 
v delovnih nesrečah umrlo 60 ljudi več kot leta 1979. Največ žrtev je 
med gradbinci (skupaj 128), v prometu, kjer je umrlo 118 delavcev, v 
kmetijskih dejavnostih pa je umrlo 26 ljudi. Nenehno narašča tudi 
število invalidov, saj jih je bilo lani že več kot 28 tisoč. 

Kamniški komunisti so na 
svoji zadnji konferenci v ok
viru priprav na kongres in vo
litve v prihodnjem letu spre
govorili o kadrovski politiki v 
občini, ki je še vedno precej 
temna točka našega vsakda
njega dela in življenja. 

Začnemo lahko že s tem, 
da se vrste komunistov v ob
čini zelo počasi povečujejo, 
predvsem zaradi novih prise
ljencev, veliko manj pa zara
di primerne kadrovske politi
ke za sprejemanje novih čla
nov. Letos smo namreč spre
jeli samo dvanajst komuni
stov, lani v vsem letu 34. Po
doba je še temnejša, če zapi
šemo podatek, da je med 
okrog 1260 komunisti le 
osem kmetov in da je med 
komunisti zelo malo tistih, ki 
resnično aktivno delajo. 

Posledice se nam seveda 
kažejo v vsakdanji praksi. 
Kako naj, na primer, v sindi
katu delajo brez napak, če so 
med 641 člani izvršnih odbo
rov osnovnih organizacij sin
dikata le 103 komunisti in če 

je med 81 predsedniki osnov
nih organizacij komunistov le 
21. Nič bolje ni v socialistični 
zvezi, kajti med 212 delegati 
v predsedstvih krajevnih 
konferenc SZDL je le 70 ko
munistov, od 25 predsedni
kov jih je v Z K 11. Za mla
dinske organizacije natančnih 
podatkov sploh ni, od 64 
predsednikov osnovnih orga
nizacij ZSMS pa jih je v Z K 
le 10. Ob tem si lahko le 
predstavljamo, kako skro
mno je število komunistov v 
najrazličnejših društvih in 
drugih organizacijah. 

Še je čas, da pri evidentira
nju novih kandidatov za delo 
v delegatskem sistemu popra
vimo vsaj nekaj napak. 
Najbrž jih bomo celo morali, 
kajti če je med 352 evidenti
ranimi možnimi kandidati v 
združenem delu za delo v 
skupščinah interesnih skup
nosti le 26 komunistov in 
med 219 možnimi delegati za 
delo v občinski skupščini le 
21 članov zveze komunistov. 

Ne moremo držati križem 
rok. Problem je še občutnej-
ši, ker je v zadnjem obdobju 
sklepčnost na sejah komaj 
dosežena, za kar so prav go
tovo odgovorni tudi komuni
sti v posameznih okoljih. Pre
malo učinkovite so tudi naj
različnejše komisije in odbor; 
in tako na primer zelo veliko 
govorimo o uresničevanju 
stabilizacijske politike, v 
praksi pa delamo drugače. 

Na konferenci so opozorili 
še na nekatera odprta vpraša
nja. Eno od teh je, da za vo
dilne družbenopolitične de
lavce ne zagotavljamo social
ne varnosti in da bi jim v 
prihodnje morali po preteče-
nem mandatnem obdobju za
gotovili, da se lahko vrnejo 
na svoje prejšnje delovno 
mesto v združeno delo. Več 
kritičnih misli je bilo izreče
nih zaradi preobremenjeva-
nja posameznih komunistov, 
saj imajo nekateri tudi po de
set funkcij, ki jim povsem ra
zumljivo ne morejo biti kos-
in popustijo. Premalo kritični 

smo tudi do napak posamez
nih komunistov, kar je prav 
gotovo eden od vzrokov, da 
se mladi tako težko vključu
jejo med komuniste. 

Kako nedosledni smo pri 
uresničevanju sprejetih ci
ljev, pa zgovorno dokazujejo 
podatki, da se je v gospodar
stvu zaposlovanje letos celo 
zmanjšalo, hkrati pa imajo 
nekatere interesne skupnosti 
na tem področju veliko pre
velike oči. Samo za primer: 
medtem ko so v vrtcu Antona 
Medveda kljub povečanim 
zmogljivostim s primerno or
ganizacijo dela in prerazpo
reditvami ostali pri istem šte
vilu zaposlenih, bi radi v 
zdravstvenem domu zaposlili 
triindvajset novih delavcev. 

Očitno je torej, da ne bo 
dovolj le, če bomo učinkovi
teje prijeli v roke vajeti izo
braževanja in usposabljanja 
komunistov, ampak bo treba 
na celotnem področju ka
drovske politike spremeniti 
marsikaj. 

J A N A T A Š K A R 

Razsvetljava na 
kamniški obvoznici 

Ilm T 

ETA-ŽIVILSKA INDUSTRIJA 
KAMNIK 

potrebuje za opravljanje svoje dejavnosti večje 
število delavk. 

Osebni'dohodek je od 7.000 do 9.000 din glede na 
učinek dela. 

Vse zainteresirane vabimo, da se zglasijo v 
kadrovski službi delovne organizacije. 

• 
.I-..I. •,, , 

Na pomladanskih zborih obča
nov je bilo veliko pripomb na 
razkošnost javne razsvetljave na 
kamniški obvoznici, ki je po 
mnenju občanov negospodarna v 
času stabilizacijskih prizadevanj. 
Zato želimo o tem problemu po
dati obširnejše pojasnilo. 

Naša prva ugotovitev je, da so 
občani upravičeno opozorili na 
obseg razsvetljave. Omejitev 
razsvetljave pa smo lahko dosegli 
le s širšo strokovno akcijo. 

Ker je projekte za obvoznico 
naročila Republiška skupnost za 
ceste iz Ljubljane in v okviru te
ga tudi projekt javne razsvetljave 
na obvoznici, je revizijo projek
tov opravila Republiška skup
nost za ceste. 

Ko smo dobili projekt za raz
svetljavo, se nam je zdelo, da so 
svetila ob cestišču zelo gosto na-
maščena. Vendar je projektant 
razsvetljave pojasnil, da je pro
jekt narejen na osnovi normati
vov in predpisov z upoštevanjem 
vseh pogojev, ki jih je dobil v 

Kaj bo prinesel, ali bolje, kaj 
bo spremeni izredni kongres 
Poljske združene delavske par
tije, je seveda središčno vpra
šanje, ki se postavlja vsem 
spremljevalcem dogajanja na 
Poljskem. Očitno pa je, da je 
vprašanje še najbolj pomemb
no za Poljake same, ki prav 
tako kot drugi ne morejo poz-

jetskega vodstva, ki je spodbu
dilo tudi izredni plenum cen
tralnega komiteja poljskih ko
munistov ni nič spremenilo. Pi
smo sovjetskega vodstva, ki je 
spodbudilo tudi izredni plenum 
centralnega komiteja poljskih 
komunistov, potemtakem ni 
nič manj aktualno, marveč sa
mo potrjuje tedanje ocene. Po-

stvo. Zdi se torej, da bo izredni 
kongres samo stopnica, ki naj 
bi - če bodo stvari stekle v 
pozitivno smer, pripomogel k 
primernejšemu vzdušju za raz
širitev nesoglasij in težav. Sin
dikat Solidarnost, ki mu seveda 
očitajo marsikaj, gotovo pa 
predstavlja izredno močno po
litično silo (kljub izjavi Walen-

Poljski kongres ugibanj 
nati odgovora vnaprej. Toda še 
bolj je tudi jasno in hkrati ra
zumljivo, da še tako uspel kon
gres ne more prinesti čudežev 
in da se Poljska navkljub vse
mu še ne bo prav kmalu vrnila 
na mirna pota vsakdanjega živ
ljenja. 

Če je mogoče soditi po od
mevih pri poljskih socialitičnih 
zaveznikih in prijateljih iz 
vzhodnoevropskih držav, po
tem je bolj ali manj jasno, da ti 

,pd izrednega kongresa, ne pri
čakujejo prav veliko. Medtem 
se je Moskva zavila v nekakšen 
molk, kar torej lahko pomeni, 
da v Sovjetski zvezi ocenjujejo, 
da se v državi kljub izrednemu 
srečanju poljskih komunistov 
ni nič spremenilo. Pismo sov-

ložaj je po tem pismu sodeč še 
vedno izredno napet, na doga
janje in razplet dogodkov pa 
po svoje vplivajo tudi »krogi z 
Zahoda«. 

Podobno, čeravno v nekoli
ko drugačnih odtenkih, ocenju
jejo dogajanje in priprave na 
kongres tudi druge države 
vzhodnoevropskega tabora. 
Enotna je ocena, da je položaj 
na Poljskem težak in zapleten, 
hkrati pa tudi, da vse sedanje 
politične in družbene spre
membe nimajo nič skupnega s 
pravim socialističnim preporo
dom. Težko je sicer ob tem re
či, koliko gredo takšne in po
dobne ocene do živega Polja
kom, gotovo pa do njih ni pov
sem ravnodušno poljsko vod-

se, da Solidarnost to ni in noče 
biti), zaradi kongresa verjetno 
ne bo spremeni svoje politične 
strategije. Toda izredni kon
gres bo z vso silo opozoril na 
pereč notranje politični in eko
nomski položaj, kar pomeni, da 
si nihče ne more privoščiti pri
jemov, ki bi ta položaj še po
slabšali. 

Pravzaprav gre za nekakšen 
Kongres naspretij. Na eni stra
ni je veliko zanimanje vse sve
tovne javnosti, na drugi splošna 
in nekonkretna pričakovanja, 
kaj naj bi srečanje prineslo. 
Gotovo je le-to, da je položaj 
na Poljskem tako resen, da mu 
neprevidno ravnanje ene ali 
druge (morda celo tretje strani) 
ne bi nič koristilo 

J. KOVAČIČ 

projektni nalogi. Če ne bi upo
števal predpisov in ne bi izvedel 
projekta po normativih, ne bi do
bil investitor soglasja za projekt. 
Torej lahko ugotovimo, da je 
razsvetljava na določenih po
dročjih perspektivna in ni nevar
nosti, da bi v prihodnosti morali 
ponovno izvajati prekope in ru
šenja za nove objekte. 

Na osnovi projekta je Samou
pravna komunalna skupnost na
ročila izgradnjo javne razsvetlja
ve na kamniški obvoznici delovni 
organizaciji Zarja Kamnik. Ker 
je bilo pri gradnji razsvetljave 
nekaj težav, je bil tehnični prev
zem javne razsvetljave šele 15.5. 
1981. Samoupravna komunalna 
skupnost je prenesla razsvetljavo 
v upravljanje Komunalnemu po
djetju Kamnik. 

Hočemo pojasniti, da razsvet
ljava križišč na obvoznici ni v 
naši pristojnosti, ampak v pri
stojnosti Republiške skupnosti 
za ceste, ker so tudi križišča na 
regionalni cesti tj. križišče na 
Duplici in pri železnem mostu v 
njeni pristojnosti. 

Ko smo seznanili komisijo za 
preventivo in varnost v cestnem 
prometu pri SOB Kamnik s pri
pombami na obseg razsvetljave 
in jo prosili za njeno stališče, so 
nam odgovorili, da zadeva ni v 
celoti v njihovi pristojnosti, da pa 
so pripravljeni sodelovati pri re
šitvi problema. 

Republiški cestni inšpektorat 
je menil, da smo dolžni vzposta
viti razsvetljavo v skladu s pro
jektom in da po njihovem mne
nju iz varnostnega vidika raz
svetljave nikoli ni preveč. 

Ker je Izvršni odbor Samou
pravne komunalne skupnosti 
menil, da so pripombe občanov 
utemeljene, je akcijo nadaljeval. 
Sklicali smo poseben sestanek, 
na katerega smo povabili pred
stavnike Republiškega cestnega 
inšpektoriata iz Ljubljane, Re
publiškega sekretariata za notra
nje zadeve iz Ljubljane, Komisi
je za preventivo in varnost v cest
nem prometu pri SOB Kamnik, 
KS Kamnik, KS Šmarca, KS Du
plica, Komunalnega podjetja 
Kamnik, Postaje milice Kamnik, 
Stanovanjske skupnosti in komu
nalnega gospodrstva Kamnik in 
Republiške skupnosti za ceste. 

Ugotovili smo, da je razsvet
ljava izvedena po projektu v 
skladu s predpisi, od upravljalca 
pa je odvisno, v kakšnem obsegu 

jo da v obratovanje, kar je odvi
sno od njegove finančne sposob
nosti, vendar je dolžan zagotoviti 
varnost uporabnikom v prometu. 

Posebna komisija je predlaga
la racionalnejšo razsvetljavo na 
obvoznici. Komisija, ki so jo se
stavljali predstavniki Komunal
nega podjetja Kamnik, U N Z , 
PM Kamnik in SKS je pripravila 
omenjen režim razsvetljave ka
mniške obvoznice, ki je sledeč: 

1. od vseh po projektu name
ščenih svetlobnih teles (žarnic), 
ki jih je 279, smo odklopili 125 
žarnic. 

Tako razsvetljuje v nočnem 
času obvoznico 154 žarnic ali 

55% zgrajenega obsega rasvet-
Ijave. 
2. po 23. uri pa osvetljuje obvoz
nico le še 65 žarnic, kar je 23% 
celotne razsvetljave. V tem času 
so razsvetljena samo križišča in 
prehodi za pešce. 

Ta režim je bil vzpostavljen 
23. maja 1981. 

Po pregledu novega obsega 
razsvetljave je bilo ugotovljeno, 
da je zdosten in zagotavlja var
nost uporabnikov v prometu. 

Samoupravna komunalna 
skupnosti meni, da je s tem izpol
nila zahteve občanov po raciona
lizaciji razsvetljave kamniške ob
voznice. DUŠAN JESENIK 

Delovna organizacija Titan, 

tovarna kovinskih izdelkov in livarna, 
n. sol. o., Kamnik 

ponovno razpisuje 

za šolsko leto 1981/82 naslednje štipendije: 

za poklic - smer: število razpisanih 
štipendij 

inženir organizacije (računalništvo) 1 
diplomirani inženir strojništva 1 
diplomirani inženir metalurgije 1 
diplomirani ekonomist 1 
diplomirani inženir organizacije 
(računalništvo) 1 

Dodatno razpisujemo štipendijo za poklic - smer 
elektrotehnik (šibki tok) 

Kandidati morajo izpolnjeni prijavi za štipendiranje 
(obr. DZS 1,65) priložiti še: 

- lastnoročno napisano prošnjo in življenjepis 
- zadnje šolsko spričevalo oz. potrdilo o 
opravljenih izpitih 
- potrdilo o vpisu na šolo. 

Kandidati za razpisane štipendije naj pošljejo 
prijave z vso dokumentacijo do 5. avgusta 1981 na 
naslov: 

Titan, tovarna kovinskih izdelkov in livarna, n. sol. 
o., Kamnik, Kovinarska 28, 61240 Kamnik. 



Sava 81 
Organizacija ZB je organizira

la vožnjo oziroma izlet v Savo pri 
Litiji, kjer je bila proslava ob 
spomeniku, katerega je odkril 
nekdanji komandant Zidanškove 
brigade, narodni heroj LEV CI-
TINSKI. 

V Kamniku se je 4. julija zbra
la truma ljudi, ki je čakala, da se 
odpelje proti Litiji. Naročena sta 
bila dva avtobusa, toda zaradi 
velike udeležbe sta bila pretesna 
in treba je bilo priskrbeti še tret
jega. 

V Savi smo udeleženci videli 
bogat kulturni program, ki so ga 
s svojo prisotnostjo popestrili 
borci Šercerjeve in Zidanškove 
brigade ter Kamniško-zasavske-
ga odreda kot nekoč so se borci 
»postrojili« v vrsto in z zanosom 
zrli proti spomeniku. V ljudeh je 
vladal občutek tesnobe, ki so ga 
povečali še streli mitraljezov, ki 
so domače odmevali v savskih 
gozdovih. 

Predsednik ZB Tone Štifar in 
ostali takratni udeleženci so nam 
pokazali, kje so partizani med 
NOB prečkali Savo. Po končani 
proslavi so bili udeleženci v na
šem avtobusu za to, da si ogleda
mo še slavne kraje, kjer so pote
kale borbe partizanov. Vožnja 

po Dolenjski je bila prijetna in 
bogata. 

Pot nas je vodila do Javorske-
ga Pila, kjer nam je tov. Štifar 
razložil, kako se je Cankarev ba
taljon boril proti ustašem in čet-
nikom ter belogradisotm. Poslu
šalce je pretreslo, da so na mestu, 
kjer smo stali, ustaši in belogra-
disti poklali 16 mladih bolničark 
in pobili mule, skupno je padlo 

,66 borcev. Spreletaval ne je srh 
in strah. Tedaj sem šele spoznala 
tisto, o čemer mi je nekoč pripo
vedoval moj stric Slavko, ki je v 
hudih borbah prav tu na Javor-
skem Pilu izgubil nogo. Zdaj je 
stric v mojih očeh postal še večji, 
kot je bil doslej. Rupnikov bata
ljon je Cankarjevi brigadi za več
no vzel mnogo mladih ljudi, veli
ko jih je tudi pohabil. O vseh 
grozotah pričajo napisi na spo
menikih. 

»O vi, ki dihate prostrani zrak 
in vam življenja čudež še cvete, 
poslušajte naš nemi zvesti glas, iz 
src prebitih k živim srcem vre.« 

»Nas združil je pravice silni 
ukaz, branili smo svoj dom, pro
stost sveta, storili, kar je terjal 
strašni čas, zdaj nam ljubezen va
ša grob ravna.« 

Da, skromni napisi so vklesani 

v sivi kamen, pa vendar toliko 
povedo. 

Od tod smo krenili proti Čate
žu. Tu nam je razkrival vojne 
grozote nekdanji polit-komisar 
Šercerjeve brigade Lojze Pančur. 
Najbolj od vsega pa nas je pre
treslo, da sta mu tu padla dva 
brata, eden mu je izdihnil celo v 
naročju. 

Časi se spreminjajo in mladim 
se dogodki iz NOB zdijo že vse 
preveč oddaljeni. Sama menim, 
da bi moralo na take prireditve 
oziroma proslave, kot je bila v 
Savi, priti predvsem več mladine. 
Mi smo namreč nov rod, ki bo 
prevzel tisto dobro zasejano pod
lago od starejših. 

V. K L A D N I K 

Popravka 
V 12. številki Kamniškega občana 

nam je v članku »Občni zbor podruž
nice Izseljenske matice« tiskarski 
škrat napravil neljubo napako. Name
sto predsednica republiškega odbora 
Izseljeniške matice je pravilno pred
stavnica. 

V 13. številki Kamniškega občana 
smo v mesečni kroniki objavili, da je 
2. 6. Dušan Š. z Duplice doma.prete-
pal ženo in otroke. Dejanja ni zagrešil 
Dušan Šuštar z Duplice, Jakopičeva 
23, kot nekateri menijo, zato na nje
govo željo objavljamo pojasnilo. 

V Smart nem so 
praznovali 

Tudi letos so krajani Šmartne-
ga v Tuhinjski dolini proslavili 
praznik krajevne skupnosti, ki so 
ga posvetili tragičnim dogodkom 
tistega mračnega 8. julija 1942, 
ko se je okupator znesel nad va-
ščani Gradišča. Gradišče je ta-

mačih pionirjev in mladincev ter 
pesmi domačega okteta. 

Že dopoldne, 5. julija, so v KS 
Šmartno položili temeljni kamen 
za športno igrišče, ki ga bodo 
zgradili predvsem z lastnimi 
močmi. Organizirali so tudi 

Večer med teritorialci 
Teritorialci so imeli vaje na V. 

Blokah, zadnji dan preverjanja 
vojaških veščin pa so imeli v naši 
vasici Volčji potok. Ker smo v 
naši vasi gostoljubni ljudje, smo 
se odločili, da jim pripravimo 
kratek program in razgovor ob 
glasbi. 

Mladinci naše OO ZSMS smo 
sestavili kratek kulturni pro
gram, ki je popestril julijski ve
čer. Seveda smo na to prireditev 
povabili tudi vse predstavnike 
družbenopolitičnih organizacij in 
predsednika sveta KS Jožeta To-

melja, ki je predstavil krajevno 
skupnost. Uvodno besedo je imel 
komandant teritorialcev Tone 
Fišer. Seveda nismo pozabili na 
borce, tako smo povabili na naš 
večer tudi Vinka Žebovca, ki 
nam je pripovedoval o hudih ča
sih v letih 1941-45. Radi smo 
mu prisluhnili tako mladinci, kot 
tudi vojaki teritorialci. Prireditev 
smo zaključili s pesmijo, ki jo je 
spremljala harmonika našega va-
ščana Jerneja. 

V. K L A D N I K 

Kamniški občan tudi letos 
avgusta ne bo izhajal, zaradi 
dopustov pa bodo večji del 
avgusta prazni tudi prostori 
uredništva. Naslednja števil
ka našega glasila bo izšla v 
začetku septembra, zato va
bimo vse sedanje in nove so
delavce, da svoje prispevke 
(ali tudi oglase ter druga spo
ročila) oddajo do konca julija 
ali v prvih dneh septembra. 

UREDNIŠTVO 

krat ostalo pogorišče, zadnji dom 
mož iz te vasi, katere je okupator 
sežgal s hišami vred, žene in 
otroke pa so odpeljali v taborišča 
in zapore. Na proslavi pri spome
niku žrtvam je bilo pretresljivo 
poslušati spomine Mete Drolc-
Štrajharjeve, ki je tistega uso
dnega dne izgubila dom in moža, 
njo pa so z otroki odgnali. Težke 
spomine so blažile recitacije do-

športno tekmovanje mladinskih 
ekip, vendar z udeležbo niso bili 
zadovoljni, saj so se le redke 
mladinske organizacije odzvale 
njihovemu vabilu. Zatrdili pa so, 
da jih tudi skromna udeležba ne 
more odvrniti od zastavljenih ci
ljev in nadaljnjih načrtov za ra
zvoj krajevne skupnosti. 

MAJ 

Programska 
konferenca ZB 
NOV Nevlje 

Po lani sprejetem statutu Z Z B 
NOV Slovenije je mandatna do
ba v krajevnih organizacijah ZB 
NOV štiri leta, vsako leto pa je 
programska konferenca vsega 
članstva, da se seznanijo z oprav
ljenim delom in s tem, kaj bodo 
delali v prihodnjem letu. 

Letos smo se zbrali prvikrat na 
programski konferenci - s slabo 
udeležbo. Od 61 članov nas je 
bilo prisotnih 25, kar 16 se jih je 
opravičilo, 20 članov pa je na 
konferenci, kljub temu, da so do
bili vabila, pozabilo. Po smrti 
največjega borca tovariša TITA 
smo se prvič zbrali in njegov spo
min počastili z enominutnim 
molkom. Istočasno smo se spo
mnili tudi naših dveh članov po
kojnega Janeza Mornarja-Karota 
in Janka ŠTRAJHARJA. 

Pregledali smo izvršeno delo in 
ugotovili, da smo vse naloge izvr
šili. Med najpomembnejše bodo
če naloge smo uvrstili sodelova
nje v akciji NNNP, v pripravah in 
volitvah v letu 1982 ter povezo
vanje z mladino. S šolsko mladi
no inamo dobre stike, saj zelo 
pozorno prisluhnejo pripovedo
vanju borcev o dogodkih iz 
NOB. 

Konferenci je prisostvoval tudi 
predsednik občinskega odbora 
Z Z B N O V Mirko P O D B E V -
ŠEK-Lado, ki je ha kratko, a 
zelo zanimivo, prikazal razmere 
v svetu in pri nas. Pozval je nav
zoče, naj sodelujejo v družbeno
političnih organizacijah, kolikor 
jim dopušča zdravje, predvsem v 
SLO in DS, kjer že sedaj dejan
sko aktivno dela 17 borcev. 

V imenu DPO v krajevni 
skupnosti Nevlje je konferenco 
pozdravil predsednik komiteja za 
SLO in DS Filip JERAS, ki je 
pohvalil organizacijo, saj so njeni 
člani delavni v vseh organizacijah 
na svetu KS. 

P. S. 

Srečanje s klasično glasbo Novo vodstvo mladih v 
Volčjem potoku 

Malo pred koncem Šolskega leta, 
smo bili učenci sedmih razredov 
osnovne šole Toma Brejca Kamnik 
povabljeni v Glasbeno šolo na kon
cert, Id so ga pripravili učitelji glas
bene šole. Koncert je bil veliko pre
senečenje, kajti take predstave ne 
doziviš vsak dan. Tovarišice so nas s 
svojimi instrumenti prav očarale. 
Najbolj nas Je navdušila klavirska 
•Uadba Pomladno žuborenje. 
Znan je pregovor, čez eno uho no
ter, čez drugo ven, a skladba Mese
ci je bila živa in nam še danes zveni 
> glavi. Tudi druge skladbe so bile 
izbrane primerno naši starosti. S 
ploskanjem smo se tovarisicam 
zahvalili za trud. Občudovali smo 
njihove spretne roke. Tako so nam 
tovarlšice približale klasično glas
bo, ki nam v poplavi bučnih modnih 
zvokov največkrat ostaja tuja. 
Skoda. 

Koncert so izvajale: 
Emilija Krevs - violino, 
Darinka Skalar - violončelo, na 

klavirju jo je spremljala Marija 
Holcar. 

Martina Bohte - klavir. 
Na prvi predstavi, ki so si jo ogle

dali učenci osnovne šole Frana A l 
brehta, sta nastopila tudi: 

Rado Rijavec - s klarinetom, 
Januš Rasiewicz - s trobento, ob 

klavirski spremljavi Martine Bo
hte t o vc. 

Tov. Bohtetovo sva vprašali, ka
ko je bila zadovoljna s poslušalci. 

Pravi, da smo bili sedmošolci kar 
disciplinirani, dostojno so se obna
šali tudi učenci iz Most. Kakšno je 
bilo naše vedenje, pravi, je odvisno 
Predvsem od tovarišev, ki so nas 
Pripeljali na koncert. 

Kaj mislite, zakaj je tako težko 
Približati mladini klasično glasbo? 

»Ne bi rekla, da je to težko, če se 
vsak na koncert pripravi. Pomemb
no je že samo okolje. Če je koncert, 
veš, da moraš biti dostojen, da mo
raš zbrano prisluhniti zvokom. 

Imate v načrtu podobno sodelo
vanje, morda z glasbenim poukom 
v osnovnih šolah? 

»Bi sodelovali, če nas bodo šole 
Povabile. Zahtevamo pa disciplino, 

to je najmanj, kar želimo in ni tež
ko izvedljivo. Tudi povezavo z glas
benim poukom bi lahko pripravili, 
le pravočasno bi nas morali obvesti
ti. Vse je treba poprej pripraviti, 
kar je nemogoče narediti čez noč. 
Če bi igrali učenci, bi jih morali 
pripraviti, brez našega svetovanja 
in vaj pa ne smejo igrati.« 

Ste zadovoljni s številom učen
cev, ki obiskujejo glasbeno šolo? 

»Seveda smo zadovoljni. Glasbe
no šolo obiskuje šestdeset učen-

Strup, ki 
leta 

Veliko je gorja na svetu. Ve
dno več mrtvih ljudi. Človek se 
ne zaveda, njemu je vseeno, ne 
zmeni se, dokler sam ne podleže. 

Vsak hoče biti odrasel tako, da 
v ustih drži cigareto in puha ta 
smrdeči dim, kot da bi hotel reči: 
»Poglejte me! Al i nisem zrasel?« 
Veliko je takih, ki se utapljajo v 
nikotinu, ne zavedajo pa se, da je 
to najhujši strup za jetra in druge 
notranje organe. 

Tudi jaz sem nekega dne sta
knil na kuhinjski polici cigareto. 
Bil sem sam doma, pa sem jo 
prižgal. Potegnil sem, a v grlu se 
mi je zataknilo, da sem nerodno 
zakašljal. Cigaretni dim je zaka
dil del prostora. Brž sem ugasnil 
cigareto in jo vrgel skozi okno. 
Začel sem prezračevati. Vzel sem 
brisačo in dim podil skozi okno. 
Z njo sem mahnil po krožniku, 
da je padel na tla in se razbil na 
drobne kosce. Pobral sem črepi-
nje in jih vrgel v smetnjak. Prav 

Kateri inštrument se največ 
učijo? 

»Največ klavir. Učence pa potem 
preusmerjamo na godala, pihala, 
klarinet... Malo se jih odloči za ta 
inštrument. Nekateri opuste glas
beno šolanje prav zato, ker želijo 
igrati inštrument, ki so ga izbrali s 
starši, do drugih inštrumentov pa 
imajo predsodke.« Da učenci radi 
prihajajo v glasbeno šolo, sva se 
tudi prepričali. Kajti, ko sva se po
slovili, so se v čakalnici prepirali, 
kdo bo šel prvi igrat. 

Res, ta mali koncert nas je nav
dušil in odločili smo se, da še več
krat obiščemo Glasbeno šolo, radi 
pa bi kdaj prisluhnili tudi koncer
tom v Filharmoniji. Potrebujemo 
glasbeno vzgojo, glasba pa je samo 
ena. Potem bomo znali razlikovati 
dobro in slabo glasbo, in se bomo 
med zvoki bolje znašli. 

Nika Pančur, 7.a 
Helena Osterman 7, b 

osnovno šola Toma Brejca 
literarno-novinarski krožek 

mori ze dolga 

takrat je prišla mama in takoj 
ugotovila, kaj se je zgodilo. Po
gledala je na polico, cigarete ni 
bilo, tudi krožnika ne. »Kje je 
krožnik?« je strogo vprašala, za 
cigareto pa se ni zmenila. Vse 
sem ji priznal. Karala me je in mi 
žugala, naj nikoli več ne vidi v 
mojih rokah cigarete. Obljubil 
sem ji in obljubo držim še danes. 
Bil bi srečen, srečni bi bili vsi, če 
bi vsi kadilci nehali kaditi. Želim 

si, da ne bi nikjer več prodajali 
cigaret - strupa, ki mori že dolga 
leta. 

Strmšek Danijel, 7. a. 
OŠ Komenda - Moste 

Rabljen kavč, tri fotelje in 
mizo prodam za 5.000 din. 
Levstikova 12, Kamnik 

OGLAŠUJTE 
V 

i ? ] Kamniški občan 

Če se ozremo nazaj in pogleda
mo na prehojeno pot mladih v 
Volčjem potoku vse od prvih kora
kov, ko je bila 31. januarja 1976. 
leta ustanovljena OO ZSMS, lahko 
marsikaj povemo. Za nami so bo
gate izkušnje, ki smo si jih pridobili 
le z delom v OO ZSMS. 

Bili smo mladi, neumni, neugna-
ni in zato pripravljeni prijeti za vsa
ko delo, ki smo si ga zastavili. Ve
deli smo, da ni akcije, ki bi je ne 
mogli uspešno izpeljati. 

Ob ustanovitvi naše OO ZSMS 
nas je bilo 26. Danes nas jc že 42. 
Rezultati našega dela so na dlani. 
Pridobili smo mlade, da so se vklju
čili v delo, da so nam pomagali pri 
akcijah, pritegnili smo prav vso 
mlado generacijo in jo vključili v 
vrste ZSMS. 

Pri našem delu so nam mnogo 
pomagale družbenopolitične orga
nizacije in svet KS. Njihovo pomoč 
in podporo smo dobili takrat, ko 
smo jo najbolj potrebovali. 

Pot nas je vodila prek problemov 
in težav, ki smo jih bolj ali manj 
uspešno reševali. Pri svojem delu 
smo bili vztrajni. Čc smo si nekaj 
zastavili, nismo odnehali. Izpeljali 
smo do konca, pa naj je bila pol do 
tja še tako težka. 

Za naše prizadevni) delo smo v 
letu 1980 dobili tudi občinsko priz
nanje. Izbrani smo bili za najboljšo 
OO v krajevni skupnosti v Kamni
ški občini. 

Priznanje nas je še vzpodbudilo k 
delu. Z večjim elanom smo se lote
vali dela in dosegali cilje, kj, smo si 
jih zastavili. 

Nedavno smo se zbrali na pro-
gramsko-volilni konferenci z name
nom, da ocenimo prehojeno pot, 
pot, ki jo je prehodila mladina v 
zadnjem mandatnem obdobju. 
Težko nam je ob misli, da se s 
predsedstva umika vsa starejša ge
neracija in prepušča mesto mlajšim. 
Toda ponosni smo lahko, da bodo 
delo za nami prevzeli mlajši. Na 

konferenci smo ocenili naše dose
danje delo. Iz poročila predsednika 
in poročil predsednikov posamez
nih komisij smo lahko slišali, kdj 
vse smo naredili mladi v Volčjen 
potoku. Kljub temu, da bi lahk:> 
naredili še več, se z našim delom 
lahko pohavlimo. Komisija za 
MDA je organizirala več delovnih 
akcij v naši KS. Žal se zveznega)! 
republiške delovne afcčije ni udele
žil noben mladinec iz naše KS. ( 

Na področju športa in rekreacije 
smo sodelovali v tekmovanjih za 
pokal OK ZSMS Kamnik, na šporN 
nih prireditvah z drugimi OO 
ZSMS v občini, športne prireditve 
smo organizirali tudi v KS. 

Ob pomembnih državnih in re
publiških praznikih je komisija z<a 
kulturo pripravila proslavo. Poseb
no lepo je bilo ob 8. marcu, ko so 
nas presenetili naši najmlajši. A 

Sodelovali smo tudi pri sprejem« 
štafetne palice. Prevzeli smo jo od 
mladih iz domžalske občine, jo po
nesli skozi Volčji potok in jo pri 
Mini baru predali mladim iz DO 
»STOL« Kamnik. 

Omenili velja tudi delo komisije 
za zabave in družbeno življenje. 
Mladi smo organizirali izlet, katere
ga smo se polnoštevilno udeležili. 
Za vse krajane naše KS smo pripra
vili piknik, ki se je končal z vses
plošnim zadovoljstvom. 

Komisija za informiranje je 
spremljala delo OO in o njem ob
veščala vaščane preko oglasnik 
desk, nekaj prispevkov'smo lahko 
zasledili tudi v Kamniškem občanu. 

Po poročilih smo razrešili starp 
predsedstvo in izvolili novega. Zjj 
predsednico smo imenovali Branko 
SKERJANEC. za sekretarko Jar* 
OCEPEK in za blagajničarko Maj
do ŽEBOVEC. 

Predsednica je podala program 
dela za bodoče mandatno obdobje. 
Ker na program ni bilo dopolnitev, 
smo novemu predsedstvu "zaželeli 
mnogo uspeha pri bodočem delu. 

MARTA OREŠNIK 



Delovni ljudje, družbeno
politične organizacije in 
samoupravni organi 

INDUSTRIJE POHIŠTVA 
»STOL« KAMNIK 

želijo delovnim ljudem in 
občanom veliko delovnih 
uspehov v prizadevanjih za 
gospodarsko stabilizacijo 
in jim čestitajo ob občin
skem prazniku 

Elektroelement Izlake 
TOZD »SVIT« KAMNIK 

čestita ob občinskem praz
niku vsem delovnim ljudem 
in občanom 

Kemična industrija »Donit« 
Medvode 
TOZD »TRIVAL« in 
TOZD »KEMOSTIK« KAMNIK 

čestita vsem delovnim lju
dem, občanom in poslov
nim partnerjem ob občin
skem prazniku, 27. juliju 

GOZDNO GOSPODARSTVO 
LJUBLJANA 
OBRAT KAMNIK 

čestita vsem občanom ob 
prazniku - 27. juliju 

LONČARSKO PODJETJE 
KOMENDA 

iskreno čestita ob občin
skem prazniku vsem delov
nim ljudem 

SLAVKA IN SREČO KRMAV-
NAR, 
KLJUČAVNIČARSTVO, 
FINOMEHANIKA IN 
KOVINSKA GALANTERIJA 
Komenda, Sadarjeva 3 

čestitava ob občinskem 
prazniki1 vsem delovnim 
ljudem in občanom Kamni
ka ter se priporočava za na
ročila 

RUDNIK KAOLINA IN KAL
CITA 
KAMNIK 

čestita ob občinskem praz
niku vsem poslovnim part
nerjem ter vsem delovnim 
ljudem in občanom 

Tekstilna tovarna »SVILA-
NIT« 
KAMNIK 

čestita ob občinskem praz
niku - 27. juliju vsem svo
jim cenjenim kupcem in 
delovnim ljudem ter pripo
roča svoje izdelke: 
- frotir brisače 
- frotir plašče za dom in 
plažo 
- modne kravate 

ŽIVILSKA INDUSTRIJA 
»ETA« 
KAMNIK 

iskreno čestita ob občin
skem prazniku poslovnim 
partnerjem in vsem delov
nim ljudem 

»ZARJA« montažno podjetje 
Kamnik, Molkova pot 5 
Montaža, elektronika, 
konstrukcije, storitve 

čestita ob občinskem praz
niku 27. juliju in priporoča 
svoje storitve in proizvode: 
- električne instalacije 
- vodovodne instalacije 
- ogrevalne instalacije 
- klimatizacijske instalaci
je in naprave 
- elektronske signalno-
varnostne naprave 
- kovinske konstrukcije 
- pleskarska in steklarska 
opravila 

ABC POMURKA - DO »Deli-
katesa« Ljubljana TOZD 
»MESO« KAMNIK, Usnjarska 
cesta 1 

čestita ob občinskem praz
niku 27. juliju svojim cenje
nim odjemalcem in vsem 
delovnim ljudem 

EMONA Kmetijska koopera
cija Domžale 
POSLOVNA ENOTA KAMNIK 

čestita vsem kmetovalcem, 
kooperantom in ostalim 
občanom Kamnika ob ob
činskem prazniku - 27. ju
liju 

Obrtno podjetje »USLUGA« 
Kamnik 

čestita vsem delovnim lju
dem ob občinskem prazni
ku Kamnika - 27. juliju 

Ljubljanska banka 
# 0 Gospodarska banka 

Ljubljana 
Poslovna enota KAMNIK 

vam v svojih enotah v Ka
mniku, Titov trg in na Ba-
kovniku opravi vse bančne 
storitve zaupno in zaneslji
vo ter se pridružuje čestit
kam ob občinskem praz
niku 

ŽIVILSKA INDUSTRIJA 
FRUCTAL 
TOZD ALKO, Ljubljana 
Frankopanska 9 
Obrat za predelavo sadja na 
DUPLICI pri Kamniku 

čestita občanom Kamnika 
in poslovnim prijateljem ob 
občinskem prazniku - 27. 
juliju 

»TIM« TOZD EKSPERIMEN
TALNA TKALNICA 
KAMNIK 

čestita ob občinskem praz
niku vsem delovnim ljudem 
občine Kamnik in priporo
ča svoje izdelke za notranjo 
opremo prostorov 

Splošno gradbeno podjetje 
»GRADITELJ« KAMNIK 
Maistrova 7 

čestita vsem delovnim lju
dem ob občinskem prazni
ku in se priporoča za naro
čila vseh gradbenih del 

Industrijsko podjetje 
»ALPREM« KAMNIK 

se pridružuje čestitkam ob 
občinskem prazniku 

85 let 
TITAN, tovarna kovinskih iz
delkov in livarna n. sol. o. 
Kamnik proizvaja: 

- fitinge - črne in pocin
kane 
- ventile za enocevni si
stem centralnega ogreva
nja 
- mesoreznice in kavne 
mline 
- ulitke iz temper litine 
- ključavnice - obešanke, 
navadne in cilindrične 
- smučarske vezi TYROLIA 
in druge proizvode za širo
ko potrošnjo. Cenjenim po
trošnikom priporočamo 
naše kvalitetne izdelke. 
Vsem delovnim ljudem če
stitamo ob občinskem 
prazniku 27. juliju 

SGP »GRADBINEC« Kranj 
TOZD GRADBENA OPERA
TIVA 
Kamnik 
čestita delovnim ljudem in 
občanom ob občinskem 
prazniku 

UTOK, TOVARNA USNJA 
KAMNIK 

čestita ob občinskem praz
niku vsem poslovnim part
nerjem in delovnim ljudem 

»MENINA« tovarna pogreb
ne opreme 
Šmarca, Kamnik 

čestita ob občinskem praz
niku poslovnim prijateljem 
in vsem delovnim ljudem 

ABC »POMURKA« 
Trgovsko podjetje »KOČNA« 
Kamnik 

čestita ob prazniku občine 
Kamnik vsem cenjenim 
kupcem in vsem delovnim 
ljudem 

Žito Ljubljana, obrat 
»VESNA« v Kamniku 

čestita ob občinskem praz
niku vsem delovnim ljudem 
in občanom 

KOMUNALNO PODJETJE 
KAMNIK 

čestita vsem delovnim lju
dem ob občinskem prazni
ku 27. juliju 

KEMIJSKA INDUSTRIJA KA
MNIK 

čestita vsem delovnim lju
dem in občanom ob občin
skem prazniku ter priporo
ča svoje priznane izdelke: 
- amonitratna, praškasta, 
vodoplastična in metanska 
razstreliva, 
- prenosna skladišča za 
razstrelivo, 
- počasi gorečo vžigalno 
vrvico 
- črni smodnik, 
- prižigala za miniranje, 
signalna in razna pirote
hnična sredstva za civilno 
zaščito in SLO, 
- eksotermne mase in po
sipe, 
- aluminijske paste in prah 
raznih vrst, 
- ekstrudirane, polietilen
ske in polipropilenske foli
je, rokave in vrečke raznih 
vrst in dimenzij, tiskane in 
netiskane. 

PLAHUTNIK ZVONE 
SLIKARSTVO, PLESKAR
STVO 
Kamnik, Novi trg 20 

čestita ob občinskem praz
niku in prazniku in priporo
ča svoje storitve 

STANOVANJSKO IN KOMU
NALNO GOSPODARSTVO 
SKG p. o. Kamnik 

čestita vsem delovnim lju
dem ob občinskem prazni
ku - 27. juliju 

SAMOSTOJNI OBRTNIKI 
ZDRUŽENI V 
OBRTNO ZDRUŽENJE KA
MNIK 

čestitajo ob občinskem 
prazniku vsem naročnikom 
in delovnim ljudem 

Central Kranj 
TOZD »PLANINKA« Kamnik 

Vsem cenjenim gostom in 
občanom Kamnika čestita
mo ob občinskem prazniku 
in priporočamo naše stori
tve 
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C PRILOGA ZA DELEGATE J 
Z A K A J N E D O K O N Č A J O M R T V E G A 
D E L A S T A R E G A C E S T I Š Č A 
O B K O R E N O V I C E S T I 

Odgovor na vprašanje, ki ga je postavila delegacija kra
jevne skupnosti Duplica, nam je posredovalo Stanovanjsko in 
komunalno gospodarstvo Kamnik. 

Na obvozni cesti so končana vsa gradbena, obrtniška in 
instalacijska dela v skladu s podpisanimi pogodbami med 
Samoupravno komunalno skupnostjo občine Kamnik in glav
nim izvajalcem del Slovenija ceste - Tehnika Ljubljana. 
Zaradi dodatnih in več del je izvajalec porabil vsa zagotov
ljena finančna sredstva. Zato je potrebno za preostala manjša 
dela zagotoviti dodatna sredstva. Ta zaključna dela ne vpli
vajo na prometno in tehnično varnost pri uporabi obvoznice. 
Pogodba, ki je bila sklenjena med Republiško skupnostjo za 
ceste in občino Kamnik o participaciji k izgradnji obvoznice, 
ni bila uresničena v celoti. 

Republiška skupnost za ceste je na junijskem zasedanju 
letos sprejela obveznosti pokrivanja I. faze obvoznice Ka-
"inik, za kar je že sklenjena pogodba med Republiško skup
nostjo za ceste in Samoupravno komunalno skupnostjo ob
čine Kamnik. Takoj po zagotovitvi teh sredstev bo Samou
pravna komunalna skupnost z izvajalcem opravila nedokon
čana dela, med katerimi so tudi popravila poškodovanih 
objektov. 
Odgovori na vprašanja, ki so jih delegacije postavile na 
k̂upnem zasedanju zbora združenega dela in zbora krajevnih 

skupnosti Skupščine občine 2. julija 1981. 

Z A K A J V O B Č I N I N I D O V O L J 
O B R T N I K O V , KI B I O P R A V L J A L I 
D R O B N A P O P R A V I L A 

Na vprašanja konference delegacij Borovo, Peko, Zmaga 
in drugi, zakaj v občini nimamo obrtnikov, ki bi opravljali 
drobna mizarska, kleparska, čevljarska in druga popravila, 
s'a dala odgovor občinska uprava za družbene prihodke in 
komite za družbenoekonomski razvoj. 

Na območju občine Kamnik imamo 19 obrtnikov, ki 
opravljajo mizarsko obrtno dejavnost, 9 monterjev centralne 
kurjave, in vodovodnih napeljav, 8 stavbnih kleparjev, 6 
avtokleparjev, 5 čevljarjev. Obrtniki se zelo neradi odločajo 
*a manjša popravila in vzdrževalna dela, ker so cene teh 
storitev zelo nizke. Večje prihodke prinaša serijska proizvod
nja. 

V občini tudi primanjkuje poslovnih prostorov za usluž-
"ostno obrtno dejavnost. Občinska samoupravna stanovanj
ska skupnost bo v prihodnje posvečala več pozornosti zago
tavljanju primernih prostorov, ki jih bodo samostojni nosilci 
nslužnostne obrti lahko dobili v najem. Krajevne skupnosti in 
Potrošniški sveti naj bi organe v občini obveščali o tovrstnih 
Potrebah, ki jih bodo nato skupaj reševali. 

V letošnjem letu bo občinska uprava za družbene prihodke 
v sodelovanju z družbenopolitičnimi organizacijami glede na 
določila novega republiškega zakona o davkih občanov pri
pravila občinske odloke, v katerih bo posebno skrbno obde
lala način in višino obdavčenja storitvenih obrtnih dejavnosti. 

U R B A N I S T I Č N I N A Č R T J E M O Ž N O 
S P R E M I N J A T I L E S K L A D N O 
Z D O L O Č I L I Z A K O N A 

Delegacija Krajevne skupnosti Moste je prosila za spre
membo urbanističnega načrta na območju MS-1, parcelna 
številka 380 in MS-5, parcelna številka 717/2 v Mostah 
°ziroma v Žejah. 

Občinski komite za družbenoekonomski razvoj je delega
t i odgovoril, da so površine dela parcelne številke 380 K. o. 
Moste po noveliranem urbanističnem načrtu za območje Ko
menda - Moste opredeljene kot zazidljive površine. Preostala 
Površina te parcelne številke pa je opredeljena kot kmetijska 
Površina I. kategorije, zato njene namembnosti ni mogoče 
spreminjati v zazidljive površine. 

Površine parcelne številke 707/2 k. o. Moste v naselju Žeje 
Predstavljajo v naravi kmetijske površine in so po novelira
nem urbanističnem načrtu za območje Komenda-Moste 
°Predeljene kot rezervat za regionalno cesto Moste - Vodice. 
Sprememba namembnosti tega zemljišča je možna s spre
membo urbanističnega načrta za navedeno območje le ob 
Pogoju, da za tako spremembo da predhodno soglasje Kme
tijska zemljiška skupnost, Republiška skupnost za ceste in 
Pooblaščena strokovna organizacija Ljubljanski urbanistični 
*avod. 

Po določbi 15. člena Zakona o urbanističnem planiranju se 
urbanistični program, urbanistični načrt, zazidalni načrt in 
urbanistični red lahko spremenijo in dopolnijo po postopku, 
ki je predpisan v 10. in 13. členu tega zakona. 

L O K A C I J A O B R T N E D E L A V N I C E 
M O Ž N A P O S P R E J E M U Z A Z I D A L N E G A 
N A Č R T A 

Delegacija Graditelja ni bila povsem zadovoljna z odgovo
rom na vprašanje, ki ga je postavila na zadnji seji zbora, kako 
se obravnava gradnja imetnika zasebne obrti Franca Kureta. 

V javni obravnavi je osnutek zazidalnega načrta za zazi
dalne otoke BP-2, BM-2 in del zazidalnega otoka BP-2 in del 
zazidalnega otoka BP-1 v Kamniku. Da bi lahko rešili vprašar 
nje preselitve obrtne delavnice na novo lokacijo, mora kra
jevna skupnost Duplica Stanovanjskemu in komunalnemu 
gospodarstvu Kamnik, ki je pooblaščeno za izdelavo zazidal
nega načrta, predložiti zahtevo, naj v zazidalni načrt vključi 
kot namenske površine tudi površine za obrtno dejavnost. 
Določitev nove lokacije za obrtno delavnico Franca Kureta 
bo po mnenju komiteja za družbenoekonomski razvoj občine 
možna takoj, ko bo sprejet zazidalni načrt za omenjene 
zazidalne otoke. 

3GCX 

ODGOVOR NA DELEGATSKO VPRAŠANJE SKUP
ŠČINE OBČINE KAMNIK, K3 GA JE NA 60. SEJI 
ZBORA ZDRUŽENEGA DELA SKUPŠČINE SR SLO
VENIJE DNE 24. JUNIJA 1981 PODAL EMIL TOMA-
ŽIČ, PREDSEDNIK ZBORA ZDRUŽENEGA DELA 
SKUPŠČINE SR SLOVENIJE 

VPRAŠANJE: 
Kako bo republiška skupščina z vsemi svojimi organi zago

tovila pravočasno obravnavo sprejema vsaj tistih njenih te
meljnih aktov, ki zadevajo sprejem materialnih obveznosti 
delovnih ljudi in občanov, tako da bodo o teh obveznostih 
lahko odločali vsaj zbori občinskih skupščin kot konference 
delegacij za republiško skupščino? Praviloma bi o prevzemu 
materialnih obveznosti morali odločati neposredno delovni 
ljudje in občani. 

ODGOVOR: 
Po določbi prvega odstavka 99. člena poslovnika Skupščine 

SR Slovenije mora biti gradivo o vprašanjih, ki so v predlogu 
dnevnega reda seje zbora, poslano vsem prejemnikom, ki se 
jim pošilja gradivo, najmanj 30 dni pred dnem, določenim za 
sejo zbora. Ce se zagotavlja torej le minimalni 30-dnevni rok, 
ugotavljamo, da mnogokrat res ni mogoče opraviti obravnave 
v občinski skupščini kot konferenci delegacij za zbore Skup
ščine SR Slovenije, ker je le-ta vezana na svoj program dela. 
Še zlasti velja v tistih primerih, ko preko Socialistične zveze 
delovnega ljudstva ni pravočasno organizirana ustrezna raz
prava, ko tudi v občini v skladu s periodičnim delovnim 
programom niso stekle pravočasno organizacijske, vsebinske 
in drugačne priprave na seje, ali ko je bila zaradi odstopanja 
od programa dela zborov v Skupščini SR Slovenije ta pri
prava v občinah otežkočena. 

Kot vam je znano, smo na preteklih sejah zborov sprejeli 
osnutek sprememb in dopolnitev poslovnika Skupščine SR 
Slovenije, ki med drugim podaljšuje tudi roke za obravnavo 
gradiv v temeljnih samoupravnih organizacijah in skupnostih, 
njihovih delegacijah, konferencah delegacij, skupinah dele
gatov, občinskih skupščinah ter v drugih interesnih sredinah 
in oblikah. Poslovnik predvideva dva roka, in sicer za eno
stavnejša gradiva rok 30 dni oziroma po varianti 45 dni, za 
obravnavo pomembnejših gradiv iz pristojnosti skupščine pa 
rok 40 oziroma po varianti 60 dni. Osnutek poslovnika v 
drugem odstavku 99. člena določa: 

V O O O S O O O O O O O O O C C O C O O O O O O C O C C O C O O O O S O O C O O O O ! 

Zdravstveni dom Domžale, TOZD ZV 
Kamnik 

vabi k sodelovanju delavko za opravljanje del in 
nalog snažilke, za poln delovni čas, za nedoločen 
čas, 

Pogoji: Polkvallficlrana ali priučena delavka z 
izpitom iz higienskega minimuma. 

»Gradiva, ki so posebnega pomena za samoupravtie orga- j> 
nizacije in skupnosti, družbenopolitične organizacije in druge* 
družbene organizacije, oziroma, ki se nanašajo na bistvena! 
sistemska in razvojna vprašanja in ki bistveno vplivajo na 
pravice in obveznosti delovnih ljudi in občanov, morajo biti 
poslana najmanj 40 (po varianti 60 dni) pred dnem, določe
nim za sejo zbora, vsem prejemnikom gradiv.« 

Kolikor bomo v fazi predloga sprejeli oziroma se odločili za 
roke 45 in 60 dni, potem bomo tudi delo Skupščine SR 
Slovenije na podlagi letnega in periodičnih delovnih načrtov 
programirali skladno s temi roki, kar bo tudi delovnim tele
som skupščine in vodstvom občinskih skupščin in družbeno
političnih organizacij omogočilo, da pravočasno obravnavajo 
gradiva in akte iz pristojnosti skupščine ter posredujejo svoje 
ugotovitve in usmeritve s prve obravnave celotni delegatski 
bazi tako, da bi te usmeritve že bile prisotne ob obravnavi v 
temeljnih organizacijah združenega dela, v delegacijah in 
občinskih skupščinah ter drugih sredinah, ki se vključujejo v 
obravnavo. 

Poroke: Smrti: 

OSOLIN F R A N C , skladišnik iz 
Sp. Stranj in S L A P A R Bernard-
ka, slaščičarka iz Sp. Stranj 

GOSTIČ Dušan, kuhar iz Vrh-
polja pri Kamniku in N O V A K 
Milena, študentka iz Vrhpolja pri 
Kamniku 

SLAPNIK Darko, strojni klju
čavničar iz Županjih njiv in 
M L A K A R Marija, izdelovalka 
kravat iz Županjih njiv 

D R O S K Vojko, miličnik iz Ka
mnika in PUŠKAR Marjetka, 
tkalka iz Črne pri Kamniku 

VIRIJANT Franc, lesni tehnik iz 
Gradišča v Tuhinju in B E R L E C 
Majda, tkalka iz Črne pri Ka
mniku 

OSOLNIK Bojan, prodajalec iz 
Črne pri Kamniku in G A B E R -
ŠEK Silvestra, administratorka iz 
Mekinj 

BORŠTNAR Boris, tov. dela
vec, prebivajoč v Pšajnovici št. 4, 
star 23 let. 
K I M O V E C PETER, star 78 let, 
inv. upokojenec iz Komende, 
Glavarjeva cesta 46. 
OSOLIN Maksimilijan, delavec 
iz Duplice, Jakopičeva 21, star 
41 let 
ŽNIDERIČ Ivan, os. upokoje
nec iz Mekinj, Cankarjeva 22, 
star 70 let 
PANČUR Anton, os. upokoje
nec iz Mekinj, Cesta treh talcev 
2, star 82 let 
ANŽIČ Ciril , inv. upokojenec iz-
Podgorja 108, star 59 let 
A N D R E J K A Anton, kmet iz 
Rudnika pri Radomljah 10, star 
89 let 
K U N E J Rozalija, vrtnarska de
lavka iz Volčjega potoka 5/a, 
stara 56 let 
Z U P A N C Angela, osebna upo
kojenka iz Kamnika, Ljubljan
ska 3/b, stara 72 let 
BRLEČ Frančišek, kmet iz 
Zgornjih Palovč 3, star 67 let. 

TITAN KAMNIK, n. sol. o., tovarna 
kovinskih izdelkov in livarna, Kovinarska 
28 

sprejme 

VEČJE ŠTEVILO DELAVK IN DELAVCEV 

za opravljanje del v proizvodnji 
TOZD Livarna z obdelavo »ENA« 

Delovno razmerje sklepamo za nedoločen čas, osebni 
dohodek je od 8.000 do 10.000 dinarjev, nudimo pa 
urejeno splošno in zobozdravstveno varstv6 ter pre
voz na delo. 

Vsi interesenti, ki imajo končano osemletko, urejene 
stanovanjske razmere in po možnosti odslužen vojaki 
rok, naj se oglasijo v kadrovsko-socialnem oddelku 
delovne organizacije, kjer bodo dobili podrobnejše 
informacije. 

TIM - TOZD Eksperimentalna tkalnica 
Kamnik.Ljubijanska c . 6, objavlja prosta dela in 
naloge: 

1 mazalca strojev 
Pogoji: dokončana osnovna šola, preizkusna doba 3 
mesece, odslužen vojaški rok 
Delo se združuje za nedoločen čas; 

1 snovalko 
Pogoji: dokončana osnovna šola, preizkusna doba 3 
mesece. 
Delo se združuje za nedoločen čas . 
Prijave pošljite v 10 dneh na tajništvo TOZD Eksperi
mentalna tkalnica Kamnik. 

Z A H V A L A 
Ob smrti moje drage mame, tašče in dobre stare mame 

MILKE 
BADOVINAC -

REBA 
se zahvaljujemo vsem prijateljem in znancem, ki so nam 
osebno ali pisno izrekli sožalje. Posebno zahvalo smo dolžni 
dr. Dragu Blatniku za prijateljsko in nesebično skrb v času 
njene bolezni. Hvala tudi družinam Rozman-Drolc, Lap, 

Fincinger in ostalim 

sin Dragan Reba z družino 
Kamnik, 13. julija 1981 

Z A H V A L A 
Ob boleči izgubi drage sestre in tete 

ANGELCE 
ZUPANC 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom in znancem, ki 
so ji darovali cvetje in jo pospremili k zadnjemu počitku. 
Prav lepa hvala župniku in tovarišu Modicu za poslovilne 
besede. Posebna zahvala tudi dr. Staretu za obiske pri njej. 

Ž a l u j o č i : 
brat in sestre z družinami. 

Kamnik, 6. julija 1981 



Postali smo člani Rdečega križa 
V maju smo se zbrali učenci 7. 

razreda na svečani razredni uri. Po
stali smo člani organizacije Rdeče
ga križa. Uri sta prisostvovali razre
dničarka tovarUica Kraljeva in to-
variiica Cvetka Zavrsnik, vodja te 
organizacije na Soli. 

Učenci smo pripravili lep pro
gram ob sprejemu v članstvo orga
nizacije, ki je stvar slehernega člo
veka, ker Rdečemu križu ni nepoz
nana in tuja nobena človeška nesre
ča. Poslušali smo Ireno, ki nam je 
pripovedovala o bitki pri Solferinu 
leta 1850 in o humanistu Ženevča-
nu Henrvju Dunantu. Posvetil se je 
socialnemu delu in za človeštvo 

Razstava malih živali 
D r u š t v o gojiteljev pasemskih malih 

živali Kamnik je začelo delati v letu 
1961. O b ustanovitvi je bilo 16 čla
nov, ustanovitelj je bi l Franc V i d i c iz 
Vrhpol ja . Pobudo za rejo kuncev je 
dala tovarna »ŠEŠIR« Skofja L o k a , 
ki je tudi odkupovala kožice , kakor 
j ih šc danes. Tako se je prihranila 
marsikatera deviza. 

Č lans tvo se je v teh letih poveča lo 
ne samo pri kupcih, ampak tudi pri 
perutnini. V sestav smo dobil i rejce 
golobov p i smonoš in okrasnih golo
bov. Pripravil i smo 10 d o m a č i h raz
stav, sodelovali smo na treh republi
ških razstavah, posamezni člani smo 
prejeli več priznanj in diplom. G o l o b i 

p i smonoše so imeli tekmovanje v 
Beogradu, kjer so dobil i skoraj vsa 
priznanja od 1-10 mesta. „ 

Premalo pa je bilo zanimanja, tako 
med člani, kakor tudi v občini , kol ikš
na je vrednost pri prehrani, surovinah 
in kaj lahko pomenijo golobi pismo
noše v ljudskem odporu. K e r d ruš tvo 
nima svojih prostorov, smo imeli se
stanke v raznih gostinskih lokal ih . V 
bližnji bodočnos t i bi bilo to vprašan je 
treba rešiti , da bi dobili vsaj en pro
stor za sestanke. D r u š t v o je prosto
voljno in se vzdržuje s č lanar ino in 
delno od prihodka razstav. Z a bol jšo 
vzrejo bi bilo potrebno urediti pospe
ševalno s lužbo ; delno jo imamo, ven

dar je premalo denarja, da bi imeli 
svojega pospeševalca . D r u š t v o nima 
dežu rne s lužbe, k i je zelo potrebna, 
saj bi dajala č l anom koristne napotke 
za bol jšo vzrejo. 

Druš tvo prireja od 14. do 17. avgu
sta 11. razstavo malih živali na tržnici 
za gasilskim domom v K a m n i k u . 
Predstavljeni bodo dosežki gojiteljev 
perutnine, golobov, kuncev in ptic. 
Ljubitel j i malih živali bodo nekatere 
živali lahko tudi kupil i in izmenjali 
izkušnje z našimi gostitelji. 

Ne zamudite ogleda razstave: 
Člani organizacijskega 

odbora. Kamnik 

opravil delo, zaradi katerega živi še 
danes. To, kar je videl v bitki pri 
Solferinu, ga je zelo pretreslo. Stra
hotni pokol, ki mu je bil priča, ga je 
napolnil z ogorčenjem in sočutjem. 
To je bila strahotna slika z množi
cami mladih ljudi, obsojenih na 
smrt zaradi gangrene. V njih je vi
del le razočarane in trpeče ljudi, ki 
jih združuje enako trpljenje. Začel 
je organizirati pomoč ranjenim, ne 
glede na to, kateri strani pripadajo. 
V svoji knjigi Spomini na Solferino 
je zapisal tudi tole misel: »Včasih 
zadostuje požirek vode, cigareta, 
prijateljski nasmeh ali beseda in že 
imate pred seboj spremenjenega 
človeka«. 

Zanimiv je bil Milenin članek o 
ustanovitvi Rdečega križa, medna
rodne organizacije za pomoč ra
njencem v vseh deželah sveta. Na 
konferenci leta 1863 so sprejeli re
solucijo z desetimi določili, ki so 
obvezna za vsa društva Rdečega 
križa, kot ustanovitev centralnega 
odbora za pomoč vojaški saniteti v 
deželi med vojno. Razpoznavni 
znak naj bo trak bele barve z rde
čim križem na koži. 

Predlog za simbol društev Rde
čega križa sta dala dr. Appia in 
general Dufour, Dr. Appia je pred
lagal bel trak, general Dufour pa je 
menil, naj se belemu traku doda še 
rdeč križ. Do leta 1876 so imela vsa 
nacionalna društva Rdečega križa 
enak simbol. 

Iran je kot druga dežela izbral 
znak rdečega leva s soncem, pred 
njim so Turki prevzeli znak rdečega 

polmeseca, v Sovjetski zvezi pa 
imajo rdeči križ in rdeči polmesec. 
Vse te znake Rdečega križa je lepo 
narisal sošolec Marko. 

Zelo nas je presenetil Srečkov, 
Vanjin in Markov sestavek, ki je 
govoril o otrocih v revnih deželah, 
o otrokih z napihnjenimi trebuščki, 
s peščenimi bolhami v gnojnih ra
nah na nogah, o otrokih, ki jim par 
copat pomeni vse bogastvo sveta... 

Tončka je povedala lepo Titovo 
misel., »Ideali miru in obsodbe voj
ne, ki jih je tudi Rdeči križ začel 
razvijati pred več kot sto leti, so 
postali odsev prizadevanj vseh na
prednih sil sveta in imperativ časa, 
v katerem živimo« 

Ideja Rdečega križa se je rodila 
sredi strahot bojnega polja kot od
govor na strašno mizerijo, ki jo 
povzroča vojna. Danes, ko se člo
veštvo bori za odpravo vojn in vse
ga, kar vojna povzroča, Rdeči križ 
ne lajša samo človeškega trpljenja 

Poslovil se je naš 
direktor 

Konec junija nas je zapustil 
naš direktor, Peter Kladnik, ki je 
odšel v pokoj. Za nas, stanovalce 
Doma upokojencev, je kar pre
hitro prišlo do tega; ob slovesu 
smo bili ganjeni in prizadeti. Živ
ljenje nas je povezalo z njim, ko 
je bil Dom ustanovljen, v veliko 
družino. Če družinski član odide, 
v družini nikomur ni vseeno... 
In zares, živel je za nas, za uspeh 
ustanove in njen razvoj, za dobro 
posameznikov je vložil mnogo 
truda in dela. Neumorno je bil 
pri vseh dogajanjih v zvezi z Do

mom, pri sejah, pri prireditvah, 
pri Domenkih, vedno »poslušajo
če uho« za naše probleme, oseb
ne ali kakršnekoli. Neumoren je 
bil pri vzpodbujanju medseboj
nega razumevanja, reševanju 
nadležnih razmer, ki se večkrat 
pojavljajo v naši tako različni 
družbi oz. okolju. Z osebno zav
zetostjo je delal na področju dela 
v socialnem zavodu, kar mu je 
bilo že v naravi. Omenjal je rad 
svoje vodilo: bodi pošten in do

ber, in če lahko storiš dobro, na
pravi tako, slabega nikar. Doseči 
vse zlepa, če se le da, topla bese
da je veliko vredna v našem oko
lju. To je bil njegov koncept od. 
začetka, in iz tega so se pokazali 
uspehi. Številke potrjujejo, koli
ko ljudi je iskalo zavetje in našlo 
prijazen pristan v našem Domu, 
ki je znan kot eden najboljših v 
Sloveniji. To so potrdili tudi tuji 
gostje, ki so izjemno pohvalili 
uspeh pri delu, zlasti pri bolnikih, 
z razmeroma majhnim številom 
osebja. Tov. Kladnik je zasledo
val vse gibanje in predpise o do
movih upokojencev, v zvezi z nji
mi skrbel za naše dobro v okviru 
možnega. Po njegovih spodbu
dah smo se razvili iz osnovne 
oblike do današnje, razvitejše in 
boljše. Prisluhnil je našim željam 
in potrebam ter smo v skladu s 
predpisi veliko dosegli. Poskrbel 
je za razvedrilne prireditve, vabil 
šole, ansamble, da ne omenim 
državnih praznikov in 8. marca, 
ki smo jih vedno slovesno praz
novali. Sooblikoval je naš boljši 
in lepši vsakdanjik s posluhom, 
uvedli smo jubilejne praznike, 
proslave rojstnih dni, delovno te
rapijo, ki ima že svoje prostore, 
fizioterapijo. Hvaležni smo mu 
za opravljeno delo, radi bi ga 
imeli še v svoji sredi, pa okolišči
ne zahtevajo drugače. Naj bo do
sežen delovni uspeh tov. direk
torju v prijetno zadoščenje. V 
pokoju mu želimo sprostitve in 
utrditve zdravja ter da se še vidi
mo in slišimo. 
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Doma upokojencev 
Kamnik 

Marija Lavrič 

Da ne bo prepozno! 
Na Cankarjevi cesti je hitrost 

vožnje omejena na 40 km/h. 
Multanova je vozniku »stoenke« 
pokazala 97 km na uro. Ustavil 
se je precej težko, saj je za vola
nom »sedel« tudi alkohol. Ko
mentar je skorajda odveč. S 
kakšnimi podatki se bomo na po
dročju prometne varnosti sreče
vali v času dopustov in šolskih 
počitnic, je težko predvideti. Z 
bežnim pogledom na naše ceste 
in ponašanje nekaterih uporab

nikov javnih prometnih površin 
(divjaki za volanom, motoristi 
brez čelad, kolesarji v nočnem 
času brez luči in odbojnih stekel, 
vožnja kolesarjev in sopotnikov 
stoječih na prtljažniku, pešci 
izven prehodov za pešce, otroci 
brez spremstva in kolesarskih iz
pitov na kolesu, igre na cestah in 
še bi lahko naštevali), predvide
vanja na področju prometne var
nosti nikakor ne morejo biti 
vzpodbudna. Pravočasno se za
mislimo, da ne bo prepozno. 

MAJ 
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DOPISUJTE 
V KAMNIŠKI 
OBČAN 

in se ne bori samo proti bolezni* 
ampak ima preventivno vlogo * 
borbi za mir, za bratstvo med naro
di in za medsebojno razumevanj«' 
ne glede na vse razlike, ki delij" 
ljudi,« je zapisal naš humanist dr 
Jože Potrč. 

O čem sanja otrok? O miru. 0 
čem mati? O miru. Ljubezenski š«' 
pet pod drevjem - je mir. To je I« 
nekaj verzov iz lepe pesmi Janiss 
Ricosa MIR, ki so jo recitirale Be; 
ba, Barbara in Matejka. Naj ideali 
miru in obsodbe vojne poženo neti' 
sahljive korenine v slehernem Člc 
veku sveta! 

Ob koncu nam je tovarišica Z>' 
vršnikova podelila značke in izkaz' 
niče Rdečega križa in nam skupaj1 

tovarišico razredničarko čestital* 
ob sprejemu v najbolj humano me 
dnarodno organizacijo. 

EMA LEVC, 7. «• 
Osnovna šola Komenda-MosW 

Razmišljanje 
ob članku 
Pesem nas (ne) druži 

V enajsti številki Kamniškega občana smo lahko prečitali 
članek z naslovom Pesem nas (ne) druži. Avtor članka kritično 
ocenjuje kulturne razmere v naši občini. 

Pozornost nam je vzbudilo, kako slabo je pisec članka 
obveščen. V vlogi kulturnega dejavnika je navedel le pevski 
zbor Lira, pevski zbor Solidarnost in folklorno društvo Kamni
ška Bistrica. Prezrl pa je še vrsto društev, ki se tudi trudijo 
oživiti kulturno mrtvilo v naši občini. Naj navedemo nekaj teh 
društev: pevski zbor iz Tuhinja, študentski pevski zbor iz 
Kamnika, pevski zbor iz Komende, pevski zbor Svoboda iz 
Črne, pihalni orkester iz Kamnika, simfonični orkester Dom-
žale-Kamnik. 

Res je, da večina teh društev v kvaliteti še zdaleč ne dosega 
Lire, vendar smo prepričani, da jih v članku ne bi smeli 
prezreti. 

pevski zbor Svoboda - Črna 

, J 

Praznik 
upokojencev 
v Motniku 
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V nedeljo, 7. junija, so upoko
jenci v Motniku razvili svoj dolgo 
želeni prapor. V Domu družbe
nih organizacij so imeli lepo ure
jeno razstavo ročnih del, ki so jih 
napravili marljivi člani društva, 
predvsem upokojenke. Popoldne 
so se zbrali upokojenci, njihove 
družine in predstavniki družbe
nopolitičnih organizacij, ter 
predstavniki sosednjih društev 
upokojencev, posebno iz Ka
mnika. 

V kulturnem programu so so
delovali moški pevski zbor in 
dramska skupina domače Svobo
de, šolska mladina, predsednik 
društva s pozdravom in nadvse 
delovna tajnica s kroniko dose
danjega delovanja društva. Pra
por je razvil predsednik občinske 
konference Socialistične zveze 
občine Kamnik, ki je imel tudi 
govor. Predstavniki družbenopo
litičnih organizacij so novemu 

praporu pripeli številne spomin' 
ske trakove. Ob zaključku kul' 
turno umetniškega programa j e 

udeležence pozdravil tudi pred' 
stavnik Zveze društev upokojen' 
cev Slovenije in zaželel marljive' 
mu društvu veliko uspehov pn 
nadaljnjem delu, v korist vset1 

upokojencev. 

Za zaključek je društvo svoji"1 

članom in gostom priredilo p f 
jetno tovariško srečanje. Tesf" 
sodelovanje s krajevnimi in ob' 
činskimi družbenopolitičnimi of 
ganizacijanu pomeni, da bod" 
kmalu vsi upokojenci z območj8 

Motnika postali člani svoje str"' 
kovne organizacije, ki ji je poleü 
rekreativne dejavnosti, prirej*' 
nja izletov in družabnih srečanj 
glavni namen zboljšanje gmotna 
ga položaja upokojencev ter skr* 
za socialno varnost ostarelih. 

I, P 

Izlet Utokovih upokojencev 
Leto je naokrog in zopet smo 

se na povabilo sindikalne organi
zacije lepega sončnega jutra 
zbrali pred »našo« tovarno. Ka
ko prijetno je stisniti roko nek
danjemu sodelavcu, povprašati 
po zdravju, zraven pa s kotičkom 
očesa ocenjuješ, kako se ta ali 
oni, kljub temu, da ga je že malo 
slana osmodila, še vedno krepko 
drži. 

Posedli smo v avtobus in kom-
bi ter se dobro razpoloženi odpe
ljali čez Črnivec na lepo sončno 
Štajersko. Direktor Horst Haf
ner nam je po prisrčni dobrodoš

lici med potjo opisal znamenito
sti Gornjega gradu, Nazarij in 
Mozirja, kjer smo se ustavili in si 
ogledali zmameniti cvetlični 
park. Res vredno ogleda, kljub 
temu, da je nekaj nasadov še 
praznih. Ker smo že med vožnjo 
pomalicali okusne sendviče, smo 
bili potrebni kavice ali kozarčka 
tekočih zadev. Zato smo se na 
poti proti Logarski ustavili na 
Ljubnem, kjer smo si malo »duše 
privezali«. Po krajšem postanku 
smo se napotili našemu cilju na
proti. Po prekrasni dolini, ki se 
vije ob kot solza čisti Savinji, 
smo mimo Luč in Solčave privi-

jugali v dolino, ki se odpre pred 
teboj, obdana krog in krog z vr
šaci Kamniško-savinjskih alp. 
Odpeljali smo se daleč proti kon
cu doline in se ustavili na prijetni 
jasi, med samimi smrekovimi 
gozdovi. 

Tam nas je čakalo preseneče
nje: veselo se je kadilo, peklo, 
cvrčalo in prijetno dišalo. Komaj 
smo se malo razgledali in posedli, 
že so prinesli naši vrli sindikalisti 
z direktorjem na čelu vse od kru
ha, pečenja, čevapčičev, jetrc s 
pripadajočo čebulo, do tekočih 
zadev. Res, postrežba 1-A! Mar-
sikak hotel se v primeri s tem v 

pog.edu hitre postrežbe lahko 
skrije! 

Med veselim kramljanjem in 
obujanjem spominov je čas kar 
hitro mineval. Veselo razpolože
ni smo se vračali in se zopet usta
vili v Ljubnem, kjer nas je čakala 
topla malica, kozarček pijače in 
po želji kavica. Malo smo še še 
ohladili na prijetni sapici, ki je 
pihljala na hotelski terasi, potem 
pa nadaljevali pot čez Gornji 
grad do Črnivca. 

Da ne bi izpadli kot neolikani 
Kranjci, smo se ustavili na meji 
med Štajersko in Kranjsko, zavili 
k »Mejašu« in se dostojno poslo

vili od lepe Štajerske dežele. Po 
krajšem postanku smo se že kar 
precej korajžni spustili v dolino 
Črne in po kratki vožnji zopet 
»zavzeli« naš Kamniški kot. Ta
ko smo bili v glavnem vsi doma 
do 20. ure, kot je bilo po voznem 
redu predvideno! 

Rad bi dodal samo par besed. 
Kako prijeten občutek je za upo
kojenca, ko dobiš povabilo od 
podjetja, v katerem si prebil toli
ko in toliko let, da te vabijo na 
izlet ali na prijateljsko srečanje. 
Ko je bilo podjetje v težkem po
ložaju, smo hote ali nehote iskali 
vesti ali članke v časopisih, kako 
kaj gre, ali se je že kaj spremeni
lo na bolje. Če si srečal upoko
jenca ali kakega aktivnega člana 
kolektiva, si najprej vprašal, ka
ko gre UTOK. Z veseljem smo 

sprejeli vest, da se je z odpove' 
dovanjem in trmastim vztraja' 
njem kolektivu pod vodstvom di' 
rektorja H . Hafnerja posrečil" 
priti na zeleno vejo s trdnim sO' 
delovanjem družbenopolitični'1 

organizacij in upravo podjetja-
Ne vem, kako bi izrazil zahva' 

lo vsem, ki so nam omogočili W 
ko prijetno srečanje in utrdili" 
nas zavest, da nismo pozabljeni-
Torej v imenu vseh upokojen' 
cev-udeležencev prijetnega izlet* 
se zahvaljujem družbenopolitič' 
nim organizacijam Utoka, p"' 
sebno sindikalni organizaciji i ' 
njenim simpatičnim funkcionar' 
jem ter tovarišu direktorju za z*' 
lo lep dan v jeseni našega živijo 
nja. Prisrčna hvala! 

V imenu upokojence' 
f K. I 
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Polemični prispevki 

Ali si v Kamniku resnično želimo 
kvalitetno in množično smučanje 

Po diskusiji podane zahteve je tov. Štele Marjan podal 
ostavko na delo v selekciji. " , k 

Sklep: Ostavko tov, Steleta na mesto predsednika 
strokovnega odbora se sprejme, dokler se ne razčistijo 
stališča S K Kamnik . Konec citata. 

Iz zapisnika 15. redne seje IO S K Kamnik pa citiramo 
S. točko : Tov. Kokotec poroča o seji Odbora za selekcijo 
z ozirom na našo predzadnjo sejo, da je tov. Štele Marjan 
zaradi tega odstopil, na seji neuprav ičeno manjkal Gn i j e 
Marjan. Strokovno vodstvo je prevzel Sitar Peter. Konec 
citata. 

Tako je dokazana tudi laž, da je strokovno vodstvo 
prevzel oče ene izmed tekmovalk, t emveč je to mesto 
začasno zasedel kar profesionalni trener D M K . Iz zapi
snika selekcije katere sedež se je medtem prenesel v 
Kamnik , pa je razvidno, da je strokovno vodstvo prevzel 
odbor v sestavi: Peter Sitar, profesionalni trener, Dore 
Perhavec, profesor telesne vzgoje, Sašo Gol tez , učitelj 
smučanja iz Domža l in Skok Marjan, prav tako učitelj 
smučanja iz Mengša . Z a predsednika selekcije je bil 
izvoljen dr. Aleksander Dopl ihar in za blagajnika K o k o 
tec Božo . 

Res je, da naj javnost k o n č n o izve, kdo so krivci , da 
kljub zahtevkom občinskih forumov še ni prišlo do zdru
žitve. Vendar bomo zopet dokazali , da ne po krivdi S K . 
D a ne bi bi l i predolgi v naš tevanju dogodkov v samem 
začetku - čeprav moramo resnici na ljubo povedati, da je 
bil prav predsednik S I T K S - a in torej tajnik našega kluba 
tisti, ki je sklical tudi prvi sestanek - naj citiramo le 2. 
točko zapisnika 20. seje predsedstva Z T K O z dne 7. 7. 
1980. 

Citat: Predsednik Z T K O tov. Benkovič obrazloži sta
nje v organiziranosti smučarskega špor ta v občini K a 
mnik in potek priprav za združi tev D U V T S s S K K a 
mnik, ki naj bi se po sklepu skupščine S I T K S izvršila. 

Organiziran je bi l skupaj sestanek s predstavniki vseh 
T K S , Z T K O in smučarsk ih T K organizacij ter S Z S , 
prisostvoval je tudi predstavnik komiteja tov. Keržič. 
Formirana je bila posebna skupina, ki je izdelala smerni
ce združi tve in časovni plan. Združ i t ev bi se morala 
izvršiti do marca 1980. Zakaj do realizacije ni pr iš lo? 

Tov. Griljc, predstavnik D U V T S , je povedal, da je 
prišlo do več razgovorov in sestankov, več kot to pa ni 
bilo storjenega. Skupina, k i je bila zadolžena za statut, ga 
je pripravila do polovice. Druga skupina je pripravljala 
program dela, ki pa tudi še ni d o k o n č a n . S K Kamnik bi 
moral pripraviti program vrhunskega smučanja , D U V T S 
pa program rekreacije in izobraževanja kadrov. Predlog, 
da bi se D U V T S priključil S K Kamnik kot sekcija, 
D U V T S ni sprejel. 

Tov. Sadnikar, predstavnik S K je obrazložil , da sta bi la 
s predsednikom D U V T S dogovorjena, da bodo akti za 
združi tev pripravljeni do maja. T o pa ni bilo realizirano. 
Zato je S K Kamnik skupaj s č l anom, ki je bi l zado lžen v 
komisiji za pripravo statuta, sam pripravil statut. Nekate
ri člani D U V T S vztrajajo na tem, da se obe društvi 
razformirata. T o pa ne pride v poš tev . S predsednikom 
D U V T S smo se dogovori l i , da se D U V T S priključi S K 
Kamnik . Združen i bodo v sekciji vaditeljev kot peta 
sekcija S K Kamnik . Vsaka sekcija bo imela svoje pred
stavnike v I O . Vsak član S K Kmanik pa ima možnos t biti 
izvoljen tudi v IO. Pri skupnen dogovarjanju je sodelo
val tudi tov. Keržič , ki je predlog podprl. Nujno je, da se 
zd ruž imo č impre j , pravila vsake sekcije pa lahko izdela
mo kasneje. Prav je, da se d rž imo dogovorjenega in da 
pride do prikl juči tve učiteljev s m u č a r s k e m u klubu. Pre
cej č lanov D U V T S se je v le tošnjem letu že vključilo v 
S K Kamnik . 

Tov. Lanišek, predstavnik tekačev in biatloncev je 
poudaril , da taka situacija škoduje samo tistim, ki dobro 
delajo. Z a to stanje so kr ivi posamezniki, ki hoče jo 
potegniti daljši konec brez dela. Nepravilno bi bi lo, da bi 
bili za to kaznovani tisti, ki delajo dobro. Konfl ikt v 
smuča r skem špor tu v K a m n i k u obstoja samo med 
D I J T V S in alpsko sekcijo, ker D U V T S p rak t i čno deluje 
samo v alpski disciplini. T e k a č e in skakalce pa to prav nič 
ne zanima, zato se tudi v naprej ne bomo prepirali s tov. 
Steletom, č lanom D U V T S . 

Tov. Maver (predstavnik T K S D o m ž a l e ) je poudaril , 
da je to prvi primer v smuča r skem špor tu , da so učitelji in 
vaditelji organizirani ločeno od osnovne smuča r ske orga
nizacije in smučar skega kluba, kar pa ni normalno niti 
koristno za razvoj smučar skega špor ta . K d o r hoče delo
vati v s m u č a r s k e m špor tu , se bo moral vključiti v Smu
čarski klub. Odloč i tev o vključitvi je p repuščena posa
mezniku, z vključitvijo pa pridobi pravice in dolžnost i 
č lana. K d o r se pa ne želi vključiti naj bo izven organizaci
je. V občini bi moralo obstojati samo eno druš tvo . O p a 
žam, da nekateri še vedno, pa čeprav pod raznimi gesli, 
delajo po starem. Take je treba odstraniti, tako da bomo 
ta špor t lahko postavili na zdrave temelje. Stvar Z T K O 

in S I T K S je, da sodelujeta skupaj pri reševanju tega 
problema, pa čeprav zelo dras t ično . T o je pomembno 
tudi vslcd tega, ker delujemo na področ ju skupne panož -
ne zveze 18. tekmovalne skupine. 

Obs to j eče stanje v Kamniku škoduje tudi delovanju 
celotnega področ ja . Do združevan ja v tekmovalnem 
špor tu mora priti v tekmovalnih sistemih. Panoge, ki 
celotnega sistema ne bodo tako organizirale, ne bodo 
financirane iz sredstev za vrhunski špor t . 

Tov. Gorza (sekretar T K S D o m ž a l e ) je pripomnil , da 
je treba stremeti za tem, da bi v vsaki K S obstpjalo eno 
samo druš tvo z različnimi sekcijami. Dogovorjen dele
gatski sistem in pa pravila Druš tva pa lahko zagotavljajo 
normalno, enakopravno delo vseh sekcij. S takim nači
nom se delovanje sekcij poceni ter kadrovsko ojača . Lep 
primer na domža l skem področ ju je Partizan Radomlje, z 
istim namenom je prijavil ustanovitev enotnega Š D tudi 
Mengeš . Tako ni razloga.da se D U V T S ne priključi S K 
Kamnik , ne da bi tega najprej razformirali . 

Sklep: Predsednika in izvršna odbora S K Kamnik in 
D U V T S se zadolži jo , da zakl juči jo postopek priključitve 
D V U T S S m u č a r s k e m u klubu Kamnik do 30/9. 1980 s 
tem, da se S K Kamnik ne razformira. O poteku priprav 
so predsedniki dolžni sproti obveščat i predsedstvo 
Z T K O . , 

K o n č n o je D V U T S , toda tik pred našim občim zbo
rom, poslal svoja stališča v zvezi z reorganizacijo smuča
nja v K a m n i k u . K e r je bi l prejšnji I O S K Kamnik v 
pripravah na občni zbor, ni mogel odgovoriti na gornja 
stališča, pač pa je to storil nov I O , ki je o združitvi oz. o 
stališčih D V U T S razpravljal na svoji 4. redni seji dne 20. 
11. 1980 in sprejel naslednji sklep: 

Prisotni soglasno sklenejo, da je D V U T S mnogo pre
pozno poslal svoja stališča, ko naše sekcije že aktivno in 
pridno delajo in se sedaj, v teku zelo marlj ivih priprav na 
p reds to ječo sezono, ne morejo ponovno reorganizirati. 
Ker naše č lans tvo, tako sami opisujejo v definiciji k 9. čl. 
naših pravil , že v redu deluje v prvih štirih področ j ih , 
imajo sami (člani D V U T S n a m r e č ) na j lepšo pr i ložnost , 
da se včlanijo v naš klub in delujejo v petem področ ju . 
Prisotni so nadalje enoglasno sklenil i , da se klub ne 
razformira, ampak, da se člani D V U T S prikl juči jo naše 
mu klubu. Pozdravljamo njihovo odloči tev o priključitvi , 
delali bomo po začr tan ih programih naprej. Konec 
sklepa. 

Nadalje je bilo govora o točki 3.5 vaših stališč, ki v 
n ičemer ne zagotavljajo, da bi se vaši člani vključili v naš 
klub in to je bi l tudi eden izmed argumentov, da je bil 
izglasovan tak sklep. 

D a bo stvar bolj jasna naj citiramo še člen 3.5 omeje
nih stališč: 

V kol ikor je glede vseh navedenih vprašanj d o s e ž e n o 
soglasje IO , D V U T S rta občem zboru sprejme sklep o 
ukinitvi obs to ječe oblike organiziranosti. V s i člani 
D V U T S bi na občem zboru obravnavali tudi nov pro
gram in tisti, ki bi ga sprejeli, se včlanijo v novo društvo. 
Konec te točke . 

T o se pravi, da tisti, ki ta program ne bi sprejeli, se p a č 
ne bi včlanili in ostali bi pri istem kot do sedaj. Jasno je, 
da take, solucije ni noben pameten klub pripravljen 
sprejeti. X 

Res je, da smo pred leti bi l i zelo na tesnem z vaditelji 
in učitelji, vendar imamo sedaj v naših vrstah 8 vadite
ljev, 3 učitelje in 3 trenerje smučanja ter 45 sodnikov. 
Pripravljamo pa zopet nove, vse tiste, ki v b o d o č e ne 
bodo več tekmovali. Tako v tem oziru ne bo strokovnost 
smučanja v K a m n i k u og rožena , kdo pa v selekciji skrbi 
za strokovnost, smo pa enkrat že opisali . Nismo pa mi 
nikoli osebno napadali »najbolj ak t ivne« strokovne ka
dre v K a m n i k u , vsak, ki redno bere Kamniškega o b č a n a , 
se je lahko o stalnih napadih na naš klub izpod peresa 
člana D V U T S večkra t prepr iča l . D a pa navedbe pisca ne 
morejo biti argumentirane, je dovolj zgovoren dokaz to, 
da ni mogel svojih trditev z nobenim teh argumentov 
argumentirati, v nasprotju z nami, saj vsako svojo trditev 
citiramo iz opisanih dokumentov. ( M e d drugim naj pove
mo, da kol ikor je nam znano, pisec ni bi l nikol i izvoljen v 
katerokoli samoupravno kontrolo katerega koli obč in
skega foruma naše obč ine ) . 

K d o je postavil pisca za strokovnega vodjo smučanja 
na k a m n i š k e m o b m o č j u ? Delegati klubov in druš tev na 
kamni škem ga nismo. Verjetno si je to pravico vzel sam 
in potem si upa govoriti o privatizaciji drugih. Če pa ga je 
republiški zbor V U T S imenoval za strokovnega vodjo 
strokovnega kadra, pa to pomeni čisto nekaj drugega. 

D a na kratko še osvetlimo to, kar pisca izgleda najbolj 
boli . Pojem smučanja otrok funkcionarjev. Najprej so 
bili otroci - v klubu n a m r e č - in ko so nekateri otroci 
pokazali več volje do intenzivnejšega in t ršega dela kot 
drugi - ne glede na take ali d rugačne psiho-fizične last
nosti - kajti s tem, če je nekdo talentiran za alpsko 

smučanje še ni r ečeno , da se mu bo ljubilo - in tudi 
s taršem - žrtvovati ves svoj prosti čas za dosego boljših 
rezultatov, ker samo s talentom še ni nihče v telesni 
kulturi ničesar dosegel. Starše smo t a k o r e k o č prisi l i l i , da 
so pričeli v klubu tudi pomagati, ker samo s sredstvi, ki 
j ih klub prejme ne bi mogli trenutno imeti sedem vrst - v 
kfaktem bomo ustanovili še tri - s preko 75 smučarj i . Z 
ozirom na to, da so naši tekmovalci sami otroci, kateri še 
rastejo, j im je potrebno del opreme vsako leto na novo 
nabaviti, kar stane lepe denarce, opreme pa z našimi 
sredstvi ne moremo kupovati , saj zadostujejo samo za 
plačilo honorarjev vodij vrst in delno za prevoze. Pa 
vendar morajo starši za vsakega tekmovalca, od cicibana 
pa do mladinca, prispevati od dva do tri stare milijone če 
h o č e m o , da se bo tak otrok uvrstil v vrhunski razred, kaj 
šele med reprezentante. 

Zakaj se nam pisec zahvaljuje, ker organiziramo prire
ditve v korist smučan ja? Pa menda ja ne zato, ker se je 
samozvano proglasil za vodjo smučanja na k a m n i š k e m . 
Naš klub od naše zveze ni tzdv. prejel nobenega obvesti
la. Člani našega kluba ne potrebujejo zahvale od niko
gar, ker zavestno delajo amatersko zato, da bi bilo čim
več smučar jev na kamni škem in tudi zato, da lahko od 
časa do časa s ponosom berejo v časopisu tudi ime 
kakšnega našega tekmovalca in o b č a n a Kamnika . 

Če pogledamo rezultate naših tekmovalcev in uspehe 
zadnjih nekaj let, potem mora biti vsakemu jasno, da v 
klubu ne un iču jemo ničesar najmanj pa delopisca, ki pa 
je tako trajalo samo 10 let, saj ga je že leta 1971 zapustil, 
potem, ko je tov. Gr i l j c Ivo, tedanji tajnik našega kluba, 
objavil v časopisu »Dnevn ik« č lanek: »Štele je p lačan od 
ure« . Deset let po tem č lanku dela pisec natanko tisto, 
kar je takrat očital Gr i l j cu , n a m r e č : cit iramo: »Tov. 
Gr i l j c Ivo je kot član U O imel vse možnost i , da demo
kra t ično iznese svojo polemiko na sestanku kluba. N i k a 
kor pa ni dopustno, da preko časopisov uporablja lažne 
n a v e d b e « . Konec citata. Tako je imel tudi pisec vse 
možnost i , da p o l e m i č n o sodeluje pri kreiranju progra
mov, seveda vse v mejah naših možnos t i . 

D a so se takoj pi izstopu pisca iz kluba pričele težave 
za naš kljub, pa priča pismo kandidatov za vaditelje 
smučanja iz leta 1973, v katerem opisujejo brata Ivo in 
Marjan Gr i l j c , naš sedanji predsednik alpske sekcije 
Janez Zobavnik in poklicni trener Peter Sitar na treh 
straneh nepravilnosti in š ikaniranja do naših č lanov. K e r 
je pismo predolgo, naj omenimo le, da so nekateri drugi 
smeli izostali dvakrat od tečaja , pa so tečaj le lahko 
nadaljevali, naši kandidati pa to niso smeli, čep rav so 
zaradi tekmovanj bili up rav ičeno odsotni. 

Obletnice kluba zaenkrat še nismo proslavjali, ker 
č a k a m o na izid Kamni škega zbornika, v katerem bo tudi 
kronika našega kluba. Kakšn ih vel ikih proslav pa nc 
mislimo uprizarjati, ker je škoda denarja. Smo pa prav na 
kratko v enem izmed č lankov v začetku tega leta v Kamn. 
o b č a n u opozori l i na jubilej našega kluba. Č e pa na 
interno klubsko prvenstvo nismo povabili pisca ali kakš
nega drugega nečlana našega kluba, je to mislimo pov
sem logično. N a vseh drugih tekmah pa so smeli startati 
vsi, ki so izpolnjevali pogoje razpisov. M o g o č e misli pisec 
na obč . sindikalno prvenstvo, na katerem pa je po pravil
niku - ki ga nismo izdelali mi - dovoljeno startati samo 
osebam, ki so zaposlene v katerikoli kamniški D O , kar 
pa pisce ni . D a pa niso naši člani - strokovni kadri - ki 
morajo sicer biti tudi člani D V U T S v enakopravnem 
položaju , pa priča dogodek s tekme strokovnih kadrov, 
ki ga je organiziral D V U T S , ko so svojim ljudem povrnil i 
š t a r tn ino v višini 10.000 starih din, našim pa ničesar. 

Člani smučarskega kluba Kamnik niso ničesar imeli 
proti sodelovanju z D V U T S kar priča tudi zapisnik se
stanka z njimi z dne 11. 12.1979, kateremu pa pisec ni 
prisostoval. Združen i bi tako »ogroženi« strokovni kadri 
- po piščevem - lahko sodelovali v vseh organih kluba, 
tam utemeljili svoja mnenja tako, da bi bila sprejemljiva 
za klub kot celoto. Iz zapisnika alpske sekcije z dne 9 .11 . 
1980 izhaja, da je testiranje ene vrste tekmovalcev pr i 
pravil pisec, in da je b i l dogovor z njim, da bi o b č a s n o 
prisostvoval treningom in pomagal s svojimi strokovnimi 
nasveti. Zakaj potem zopet tak »polemični p r i spevek«? 
Kot se iz do sedaj napisanega vidi , smo mi nič kolikokrat 
bi l i pripravljeni na sodelovanje, vendar žal vse zaman. 

D a se še enkrat povrnemo k selekciji. Z a to, kdo bo 
sodeloval v selekciji, ni prav nič važno iz kakšnih krogov 
izhaja, bistvene so samo tkim. J U G O - t o č k e . Čim manj 
ima nekdo točk, tol iko boljši je. T o je sistem negativnih 
točk. Seveda pa igra pri tem od loču jočo vlogo tudi pr i 
pravljenost s taršev za sodelovanje in sofinanciranje, kar 
vse je regulirano s pravi lnikom selekcije. 

Naj lepše sta »krivdo« staršev in potemtakem tudi k lu 
ba t. j . Ol impi je - po p iščevem - opisala oče ta dveh 
tekmovalk in dveh tekmovalcev mladinske in pionirske 
reprezentance in znana smuča r ska delavca tov. Bergant 

in K o p r o l v č lanku: »Tri miljofle iz svojega žepa« v tretji 
številki Glasi la zbora vaditeljev, učiteljev in trenerjev 
smučanja pri S Z S januarja 1981. K e r je č lanek predolg 
bomo navedli samo najvažnejše , da bodo nepoučen i 
bralci in tisti, ki eventuelno nam ne verjamejo, spoznali, 
da tako delajo v vseh klubih, kjer hoče jo imeti poleg 
množičnost i tudi kvaliteto in, da ni izgledov, da bi se to 
kakorkol i izpremenilo. 

V treh letih so testirali 170 otrok. O d tega se j ih je 
uvrstilo v ožji izbor 10%, po dveh mesecih dela so pa 
ostali še trije. N a vprašan je , če so se uvrstili v selekcijo 
res najboljši , najbolj talentirani, ni bilo m o č dati jasnega 
odgovora. Lahko , da je odpadel tudi kakšen talent, kajti 
treba je bilo vstajati zgodaj, nekateri niso zmogli finanč
nih bremen,! podčr ta l S K ) . Nekaj otrok pa preprosto ni 
bilo motiviranih, da bi vstajalo. Ugotavljata, da so napre
dovali le tisti, katerih starši so z zavzetostjo spremljali 
njihov razvoj, tisti pa, ki so jih starši samo priepljali do 
kombija, češ, tu j ih imate, pa so odpadli . Nadaljujeta z 
ugotovitvijo, da so starši še vedno odločujoč faktor in da 
imajo najboljši uspeh tiste skuine otrok, kjer j im je 
uspelo selekcionirati med starši in trenerji (podčr ta l S K ) 
kar navsezadnje tudi ni slabo, ko eni pritiskajo, drugi se 
pa branijo in menita, da so zaradi tega morda dosegli 
t akšne rezultate. 

Nadalje - enako kot pri nas - ugotavljata, da stane 
vsak ciciban brez opreme 3 stare miljone in če bi ta 
p o m o č s taršev prenehala, bi selekcija dejansko morala 
tudi prenehati, kljub vsem dotacijam in zas luškom. In na 
koncu ugotavljata, da brez trdnega dela, samo s talen
tom, v vrhunskem špor tu ni-uspehov. 

V informacijo naj povemo še to, da smo letos testirali 
preko 800 (osemsto) otrok, za p o m o č in razumevanje se 
še enkrat zahvaljujemo šo lam, da smo k sodelovanju 
povabili skoraj sto otrok, kol iko j ih bo pa k o n č n o prista
lo v alpski šoli, pa ni samo od nas odvisno. K l jub temu pa 
moramo že nekaj let nazaj venomer poslušat i , da trenira
jo samo otroci funkcionarjev. T o velja samo za alpsko 
sekcijo, saj drugod tega problema ni, ker pač ni ljudi, ki 
bi to smer smučan ja vzeli v svoj zakup. 

K d o r dela tudi greši . Priznamo, da smo delali tudi 
napake. Vndar j ih nismo namerno, zavestno in z name
nom kogarkoli o škodova t i . Zavzemali se b o m o zato, da 
bomo čim širšim množ icam približali smučanje v kakršni 
koli ob l ik i , seveda vse v okviru naših možnos t i in na 
podlagi sprejetih samoupravnih aktov, vedno in povsod 
pa le na amaterski in volonterski bazi, ne zapira joč vrata 
nikomur, ki želi resn ično pri tem sodelovati. 

Smučarski klub Kamnik 

Prečitano in potrjeno za objavo na seji IO dne 
11.6 .1981. 

»Prihodnjič naprej« piše ob koncu članka kot odgovor 
IO SK Kamnik na članek ing. Marjana Steleta. Prebral 
sem oba že sedaj predolga članka in se zamislil, komu to 
služi. Bralec, ki nima dosti zveze s smučanjem, si misli 
svoje, vendar ne v korist ene ali druge strani. Nisem 
smučarski strokovnjak, vendar mislim, da imamo v Slo
veniji dosti lepih smučišč, na katerih lahko malo boljši 
smučar razvije svoje sposobnosti. V to polemiko ne 
vmešavajmo imen tekmovalcev in njihove uspehe, ki so 
jih dosegli s trdim delom. T i zaslužijo, da se jih na bolj 
dostojen način pokaže javnosti. Njihova imena naj se ne 
pojavljajo med pranjem umazanega perila. Govoriti o 
tem, da nestrokovnjaki uspešno vodijo marsikatero de
lovno organizacijo, nima nič skupnega s stvarmi, ki so 
omenjene v obeh člankih. 

Kaj je večji ali manjši honorar, o katerih govorita oba 
članka, sama beseda ne pove. Naj se raje napiše točna 
številka, pa bo vsak občan lahko sam presodil, ali je prav 
ali ne. 

Zadovoljni smo lahko, da imamo v kamniški občini 
toliko smučarskih strokovnjakov. Ali ne bi bilo bolje, da 
bi vsi skupaj sedli za mizo in se o tem sami med seboj 
pomenili. Tak pogovor bi koristil razvoju smučarskega 
športa. Sklepi in zaključki naj bodo obvezni za vse. Kdor 
takega načina dela ne bo sprejel in delal po svoje, ne bo 
mogel trditi, da pomaga razvoju smučanja v Kamniku. 

Če že v članku omenjajo stari slovenski pregovori, se 
držimo še tega, da brez ognja ni dima. Mislim, da je 
odgovor v imenu IO SK dovolj dolg in ga ni potrebno še 
nadaljevati. 

i, it -k J A N E Z R E M S 

Pripis: Objavljenih polemičnih prispevkov v uredniš
tvu nismo niti s lovnično niti vsebinsko popravljali. Po 
sklepu uredniškega odbora pa s tem zaključujemo pole
miko o pravilnostih in nepravilnosti v smučarskem 
športu. 

Uspešno sodelovanje proizvajalcev smučarske 
opreme in smučarskih šol Jugoslavije 

Podkomisija učiteljev smučanja z 
mednarodno licenco Jugoslavije in 
O Z V U T S Slovenije sta nedavno or
ganizirala redno letno srečanje pred
stavnikov smučarskih šol in organiza-

. torjev tečajev iz Jugoslavije in zamej
stva ter proizvajalcev zimsko športne 
opreme. 

Srečanja v Kamniški Bistrici se je 
udeleži lo 22 predstavnikov smučar 
skih šol in 6 domač ih ter 3 tuji proi 
zvajalci špo r tne opreme. 

V razpravi je bila nakazana proble
matika dela v smučarsk ih šolah, ki se 
v se bolj vkl jučujejo v tur is t ično po
nudbo, še posebno v mednarodno ak
cijo preverjanja znanja in dela v smu
čarskih šolah. - Testom Internacional 
Jugoslavije. Smučar ske šole delajo 
n a m r e č v težavnih pogojih, saj ni ure
jen socialni status smučarsk ih profe
sionalnih kadrov, ki pouču je jo v teh 
šolah. Medtem, ko vsa smuča r ska in 
dustrija, tako strokovno, kot f inančno 
Pomaga smučarsk im šolam pri vzgoji 
novih smučar jev in s tem tudi novih 

po t rošn ikov , pa je sodelovanje žičnic 
slabo. Ne samo, da slabo skrbijo in 
urejajo smučišča, t emveč ne zagotav
ljajo varnega poučevan ja na za to pr i 
mernih, označen ih in ograjenih tere
nih, čeprav turist ni pripravljen p lače
vati smučarski pouk s čakan jem v 
vrsti. Strokovnim smučarsk im kadrom 
za računava jo vozne karte, čeprav j im 
vzgajajo nove po t rošn ike . Neverjet
no, a žal resn ično je, da imajo naši 
smučarski učitelji s skupinami prosto 
karto v vseh alpskih d ržavah , na do
mačih smučiščih, kjer so z amaterskim 
delom vzgojili t isoče novih smučar jev , 
pa ne! Kaj bi bilo, če bi tudi amater
ske smuča r ske organizacije pričele 
pošiljati r ačune za vsakega n o v o p e č e -
nega smučar ja žičnicam! 

Pretekla sezona je bila ocenjena 
kot uspešna . V 21 smučarsk ih šolah se 
je pri nas učilo 29000 smučar jev . 
18500 pa v tujini. P o š k o d b je bilo 
vsega 11 ali 1,02% oziroma le 1,2% 
vseh smučarsk ih poškodb ; Usj icšno se 
razvija tudi mednarodna akcija pre
verjanja pridobljenega smučar skega 
znanja v smučarsk ih težajih - Test 

Internacional Jugoslavije, ki se ga je 
udeleži lo 1800 tujih in 2300 domač ih 
smučar jev tečajnikov. Udeleženc i so 
bili mnenja, da je potrebno to akcijo z 
enotnim propagandnim nastopom še 
pospeši t i . 

V strokovnem delu srečanja so si 
udeleženci ogledali tuje strokovne 
smuča r ske filme o poučevan ju otrok v 
šoli v naravi. O b tem so ocenil i , da 
tako Smuča r ska zveza, kot naša indu
strija uspehov naših tekmovalcev in 
vse večjega uveljavljanja naše smu
čarske šole ne znata niti strokovno, še 
manj pa komercialno dovolj izkorist i
t i . Za to so podprli idejo, da se stro-1 
kovni smučarski organizaciji Z V U T S 
pri S Z S omogoči snemanje naše smu
čarske šole, še posebno pa našo tek
movalno usmeritev. Z a tak film velja 
v tujini veliko zanimanje, saj je na 
zadnjem kongresu kar 8 držav želelo 
naročil i tak film. Potrditev, da se naša 
smučarska šola in naši strokovni kadri 
vse bolj uveljavljajo v svetu, pa so 
tudi vabila alpskih velesil, da strokov
no sodelujemo na njihovih seminar
j ih . 

N a strokovnem področ ju je nujno 
potrebno razen filmov zboljšati tudi 
strokovno literaturo, saj je ta ob vseh 
omejitvah skorai nedostopna. 

V smučarsk ih šolah čut i jo vel iko 
potrebo tudi po usmerjenih progra
mih poučevan ja različnih starostnih 
kategorij in sposobnosti. Jugoslovan
ska smučarska šola se bo vključila v 
mednarodne razrede, ki bodo olajšali 
poučevan je tujih turistov pri nas in v 
tujini. 

Svoje nove kolekcije in s m u č a r s k o 
opremo so predstavili: Ti tan-Tyrol ia . 
Ferromoto, Donit K e m o s t i k - H o l -
menkoln. Center za sodobno ob lače 
nje ter tuji proizvajalci: Ho lmenko ln , 
Doppelmayr in Hammerle . Slednji je 
kot novost predstavil sodobne snežne 
topove za proizvodnjo umetnega sne
ga na gibljivih teptalnih strojih, ki 
o m o g o č a j o proizvodnja že pod - 1 0 C 
in bi našim nižje ležečim smučiščem 
zagotovili kar 5 m e s e č n o sezono. In
vesticije so potrebne predvsem v ko
munalne pr ik l jučke , vendar zagotav

ljajo e k o n o m i č n o poslovanje žičnic. 
Proizvajalci so pozdravili s rečanje , saj 
je sodelovanje obojestransko korist
no. Strokovne smučarske kadre bodo 
še bolj vključevali v svoje razvojno, 
komercialno, propagandno in servi
sno delovanje. O b zakl jučku srečanja 
so predstavniki Integrala in SIS R T C 
Ve l ika planina prikazali načrt razvoja 
zimsko špor tnega centra na V e l i k i 
planini. Izkoristili naj bi predvsem 
njene prednosti za razvoj hoje na 
smučeh , rekreacijskih oblik smučanja 
in šole v naravi na Kisovcu. U d e l e ž e n 
ci so poudaril i , da pri tem nc smejo 
pozabiti na vzgojo in sodelovanje s 
strokovnimi smučarsk imi kadri in or
ganiziranimi programi dejavnosti, ki 
jih je potrebno ponuditi delovnim or
ganizacijam in šolam, saj so mrtvi ob
jekti že prenekaterega investitorja 
spravili v težak položa j . Po mnenju 
večine ude ležencev ima V e l i k a plani
na dobre možnost i za uspešno poslo
vanje, vendar le ob dobro organizirani 
zimski in letni ponudbi tur is t ično 
špor tn ih uslug in povezovanju s turi
stičnimi in špor tn imi organizacijami. 

Srečanje so udeleženci zaključili z 
žel jo, da bi se jeseni, pred novo sezo
no, ponovno sestali v nekol iko razšir
jeni obliki.saj bi morali biti prisotni še 
predstavniki turist ičnih organizacij in 
žičnic, ki bodo morale tako strokovno 
kot komercialno sodelovati pri zbol j
šanju delovanja smučarsk ih šol in s 
tem prispevati h kva l i t e tne j šemu in 
va rne j šemu pouku smučan ja in hoje 
na smučeh . V akcijo naj bi se vključila 
tudi Zavarovalna skupnost Triglav, 
saj je organiziran smučarski pouk ob 
boljši ureditvi smušišč ena najprimer
nejših oblik preventive pred p o š k o d 
bami, ki našo d r u ž b o veljajo ogromna 
sredstva. Prav varnost smučanja pa je 
ena izmed osrednjih nalog organiza ' 
torjev smučarsk ih tečajev in poučeva 
nja na smučeh , ki bo de ležna , vsaj 
upajmo, podpore vseh navedenih or
ganizacij. Vso pohvalo zaslužijo za 
dobro organizacijo srečanja 
O Z V U T S Slovenije in D V U T S S K a 
mnik ter Ti tan - Tyro l ia in Donit 
T O Z D Kemostik. 

M A R J A N Š T E L E 



Na sliki: moštvo Stola, ki si je priborilo vstop v slovensko nogometno 
ligo. Z leve proti desni stoje Barlič, Leban, trener Perharič, Zatano-
vič, Modrijan, Kavčič, Bekrič, Bukovec, Lamberšek, tehnični vodja 
Sameja, Čepijo, Avbelj, Kukanja, Arko, Hribar, Poljanšek, Bizjak, 
Fricelj, Lederer, Josipovič, Brežnjak (manjkata Oražem in Kaurino-
vič). 

Največji uspeh 
kamniškega nogometa 

Nogometaš i Stola so se po skopni 
zmagi nad drugouvrščenim moštvom 
vzhodne conske lige mariborskim Ko
vinarjem z rezultatom 3:2 (v Maribo
ra 2:2, na Duplici 1:0) uvrstili v naj
višji rang tekmovanja v Sloveniji. Č e 
prav so bili igralci Kovinarja sila ne
varen nasprotnik, (moramo povedati^ 
da so tehnično zelo »podkovano« 
moštvo) je »Stolovcem« le uspel veli
ki met. 
uo TRSU)?! 

' Pred prvenstvom je strokovno vod
stvo na tihem upalo, da lahko z igral
skim kadrom poseže po višjem mestu, 
kot v pretekli sezoni. Uvodne tekme 
so to domnevo upravičile. Vendar je v 
nadaljevanju prišlo do nepričakova
nega visokega poraza na domačem 
igrišču z neposrednim tekmecem za 
vrh lestvice Primorjem, tako da je 
začetni polet malce splahnel. 

Po končanem jesenskem delu se je 
moštvo moralo zadovoljiti s tretjim 
mestom za Jesenicami; prvo je bilo 
Primorje, ki je imelo kar pet točk 
naskoka. 

Spomladanski del se je začel uspeš
no, kazalo je, da bo boj za prvaka 
napet do konca, posebno še, ker so 
vodilni igralci Primorja izgubili tekmo 
na Jesenicah. No, v nadaljevanju se je 
pokazalo, da so bili načrti za prvo 
mesto preuranjeni. Kljub temu je 

moštvo Stola zanesljivo osvojilo dru
go mesto in s tem pravico, da si v 
kvalifikacijah izbori mesto med naj
boljšimi enajstericami v Sloveniji. Ker 
je bilo ligaško prvenstvo zelo dolgo in 
naporno, je malokdo pričakoval, da 
bodo igralci zmogli še dve kvalifika
cijski tekmi. Vendar so prekosili sa
mega sebe ter z borbeno in zelo srčno 
igro dosegli največji uspeh kamniške
ga nogometa v zadnjih letih. Tako kot 
igralci zaslužita pohvalo tudi trener 
Perharič Alojz in tehnični vodja Sa
meja Franc, ki sta kljub težavam 
uspešno vodila moštvo. Prav tako ne 
gre prezreti vseh tistih, ki so finančno 
ali organizacijsko pripomogli do veli-. 
kega uspeha. 

In kako naprej? V novi sezoni se
lekcija računa na lasten kader, na 
okrepitve s kamniško-domžalskega 
področja (11 klubov), iz J L A se vrača 
par dobrih igralcev, moštvi pa bo do
bilo tudi nekaj perspektivnih mladin
cev Kamnika, ki so pod vodstvom tre
nerja Kneževiča zadnji dve leti vidno 
napredovali, saj so med vodilnimi 
moštvi v Sloveniji. 

Strokovni odbor meni, da je igralski 
kader dovolj dober za uspešen start v 
slovenski nogometni ligi. 

A N D R E J P E R Č I Č 

Dobri 
rezultati 
na težki progi 

Lokostrelski klub Kamnik je 27. in 
28. junija organiziral mednarodni 
Hunter und Field turnir za točke Y U 
pokala na Starem gradu nad Kamni
kom. Organizacija turnirja je organi
zatorju delala velike preglavice. Slabo 
vreme je motilo postavljanje proge. 
Za nameček je neznani obiskovalec 
Hunter und Field turnirja na progi 
razrezal žaklovino na tarčah. Naj po
vem, da se žaklovine v trgovinah ne 
dobi. 

Kljub težavam je bila proga dobro 
pripravljena, tehnično in kondicijsko 
zahtevna, tako da so morali tekmoval
ci uporabiti res vse znanje in moči, da 
so dosegli rezultate, ki niso bih slabi. 

Turnirja se je udeležilo 47 tekmo
valcev, med njimi so bili tudi gostje iz 
Berlina in Trsta. 

Rezultati: seniorji prosto: 1. Mar
jan Podržaj Exoterm 939, 2. Samo 
Kuder Jugobanka 896, 3. Claudio Pri-
vilegi Ascat Trst 895, 4. Dušan Ore-
hek Kamnik 769, 7. Janez Kraševec 
Kamnik 533 

Seniorji instinktivno: L Mario 
Deola Ascat Trst 842, 2. Heinreich 
Walter PSV Berlin 689, 3. Dušan Let
na' Kamnik 683, 13. Boris Bratuž 
Kamnik 216 

Juniorji prosto: 1. Marko Podržaj 
Exoterm 936, 2. Ilario Dibuo Ascat 
Trst 898, 3. Dragan Desnica Kamnik 
789 

Juniorji instinktivno: 1. Mile De
snica Kamnik 587, 2. Miro Čolnar 
Kamnik 557, 3. Andrej Černe Exo
term 381, 4. Bojan Dov ič Kamnik 
221 

M I L E D E S N I C A 

Sijajen uspeh mladih 
nogometašev 
K A M N I K : L J U B L J A N A 4:0 (1:0) 

Mladinci Kamnika so v pokalnem 
tekmovanju dosegli še en velik uspeh. 
V polfinalu so visoko in nepričakova
no premagali mladince Ljubljane z 
rezultatom 4:0 in se jim tako uspešno 
oddolžili za poraz v Žalcu. 

Čeprav so nastopili brez dveh stan
dardnih igralcev, Švajgerja, ki je v 
mladinski delovni brigadi in Slevca, ki 
je s slovensko pionirsko reprezentan
co v Srbiji, so popolnoma nad igral i 
goste. Kamničani so bili predvsem 
uspešni na sredini igrišča. S tem, da so 
onemogoči l i najnevarnejša napadalca 
Ljubljane Stojanova in Bengeza (oba 
sta že igrala za Olimpijo), odl ično sta 
ju pokrivala Bevk in Novak, so popol
noma omrtvili njihove protinapade. 
Domači vratar je šele v drugem polča
su moral nekajkrat resneje posredo
vati. Kamnik je povedel z zadetkom 
Friclja v prvem polčasu, v nadaljeva
nju pa je Juršič, ki je bil najboljši na 
igrišču, dosegel hat-trick. 

Sodniška trojka Vrtačnik, Kern in 

Narobe je dobro opravila svojo nalo
go. K temu so pripomogli tudi igralci 
obeh moštev s športno in pošteno 
borbo. 

Moštvi sta nastopili v naslednjih 
postavah: 

L J U B L J A N A : Žmavc, Podlogar, 
Pišek, Rakovič, Robavs, Vojvodič , 
Bengez, Mahnotovič , Stojanov, Ku-
šar, Mužar (Korelec) 

K A M N I K : Leban, Perne, Novak, 
Majdič, Modrijan, Bevk, Vugrinec, 
Fricelj, Bekrič, Vlainič (Juršič), Rak. 

Uvrstitev v republiški finale je naj
večji uspeh sedanje generacije in eden 
največjih uspehov kamniškega nogo
meta sploh. In velik obliž na neuspeh 
v razigravanju. 

Med prvimi so Kamničanom česti
tali za uvrstitev v finale nogometaši iz 
Naklega, prav tako presenetljivi fina
listi med člani. 

Nasprotnik Kamnika v finalu je le
tošnji slovenski mladinski prvak Ž e 
lezničar iz Maribora, ki je v polfinalu 
v Murski Soboti premagal domačo 
Muro z rezultatom 2:1. Si-Vi 

Spominski park v Kamniški Bistrici 
V slovenski javnosti, posebno med 

ljubitelji gora, se je že dalj časa roje
vala pobuda o izgradnji in urejanju 
spominskih parkov v gorskih dolinah, 
v katerih bi svojci ponesrečenih gora, 
primerno okolju, postavljali spomin
ska obeležja. Prvi takšen park imamo 
končno v Kamniški Bistrici, namenjen 
je ponesrečenim v Kamniških Alpah. 

Otvoritev spominskega parka je bi
la v soboto, 4. julija, s krajšo slove
snostjo, na kateri je imel pozdravni 
govor predsednik PZS Tomaž Bano-
vec, ki je poudaril pomembnost tega 
parka. Predstavnik Inštituta za goz
dno in lesno gospodarstvo SRS pa je 
orisal lik gornika Milana Ciglarja, ki 
se je smrtno ponesrečil pred štirimi 
leti na Grintavcu in kateremu je bila 
ob otvoritvi odkrita prva spominska 
plošča v tem parku. Slovesnost so po
pestrili pevci »Lire« iz Kamnika in 
recitatorji osnovne šole Kamniškega 
bataljona iz Stranj. Slovesnosti so se 
med drugimi udeležili predstavniki IS 
in družbeno političnih organizacij ob
čine Kamnik. 

Obveznost za izgradnjo, vzdrževa
nje in upravljanje parka so prevzeli 
podpisniki družbenega dogovora: Pla
ninska zveza Slovenije, Planinsko 
društvo Kamnik, T O Z D Gozdarstvo 
Kamnik in Inštitut za gozdarstvo in 
lesno gospodarstvo SRS. Izvršni od
bor PD Kamnik pa je vzdrževanje 

parka zaupal osnovni šoli Stranje. 
V slovenskih planinah, tudi v Ka

mniških, se je zelo razširila navada, da 
svojci v spomin ponesrečenih na kra
jih dogodkov vse pogosteje postavlja
jo spominska obeležja-plošče, ki so 
mimoidočim bolj v strah kot pa v spo
min ponesrečenim, gorskemu okolju 
pa jemljejo prvobitnost. 

PD Kamnik je upravljalec spomin
skega parka in kdor želi obstoječe 
obeležje iz Kamniških planin prenesti 
v ta park ali postaviti novega, naj se 
obrne na PD Kamnik, kjer bo dobil 
vsa navodila, ki izhajajo iz obstoječe
ga pravilnika o upravljanju parka, ka
terega so podpisali vsi podpisniki 
družbenega dogovora. 

Na podlagi sprejetih dokumentov 
bosta PZS in PD Kamnik predlagala 
SOB Kamnik ustrezno pravno prepo
ved postavljanja spominskih obeležij 
v Kamniških Alpah in obliko usmer
janja takšnih želja v organizirani ob
jekt, Spominski park v Kamniški Bi
strici. 

Na otvoritveno slovesnost so prišli' 
številni planinci, prišli so svojci pone
srečenih in vsi skupaj smo po slove-

Novomeščani 
zmagovalci na 
» Ulčar-Podjedovem« 
memorialu 

Tudi letos (20. junija) je odbojkar
ski klub Kamnik priredil v počastitev 
občinskega praznika tradicionalni tur
nir v spomin na dva tragično preminu
la odlična igralca kluba Jožeta Ulčarja 
in Frača Podjeda. 

Tekmovanje je bilo zaradi dežja v 
veliki športni dvorani. Udelež i lo se ga 
je šest ekip članov in to po trije iz II. 
zvezne lige in trije iz republiške lige. 

Ob svečani otvoritvi je govoril 
predsednik O K Kamnika ing. Roman 
Pogačar, ki je orisal vzorna lika obeh 
odbojkarjev, nato pa je razdelil častna 
priznanja kluba nekaterim najzasluž
nejšim članom zadnjih let. Priznanja 
so prejeli: odbornik Slavko Rajh, 
igralci: France Štrajhar, ing. AnteTa-
dič in Andrija Kelert ter odbornik 
Milan VVindšnurcr, kot prvi častni 
član kluba. 

V predtekmovanjih, ki so takoj na
to sledila, so v A skupini najprej igral
ci O K Salonita (Kanal ob Soči) pre
magali Savo z 2:1 (-7,13,-8), nato je 
O K Pionir Novo mesto odpravil Savo 
(Črnuče) z 2:0 (1, 7). V odločilni tek
mi za prvo mesto v tej skupini pa so 
Novomeščani porazili še Salonit z 2:0 
(6, 12). 

Tudi v B skupini so bile ogorčene 
borbe. Kamničani so v prvi tekmi 
igrali s Triglavom iz Kranja 2:0 (8,8). 
Zmaga domačih sicer res ni bila vpra
šanje, vendar pa so mladi kranjski 
odbojkarji, ki so sicer člani 1. sloven
ske lige, z dobro igro prijetno prese
netili. Še bolje kot proti Kamniku so 
Kranjčani zaigrali proti bivšemu članu 
II. zvezne lige Šempetru, saj so jim v 
drugem nizu z rezultatom 16:14 sko
raj pripravili neljubo presenečenje. 

Končala se je nogometna sezona 
Skoraj istočasno kot tekmovanje V . in IV. selekcij se je končalo tudi tekmovanje v vseh ligah 

medobčinske nogometne zveze Domžale- Kamnik. 
Končna razvrstitev: 

snosti odšli po Spominskem parku, ki 
obsega tri hektarje. Razprostira se na 
gozdni poseki Črnevke, med Kurjo 
dolino in Koncem. 

Od tu je čudovit pogled na okoliške 
vrhove: Mokrico, Kompotelo, Štruco 
in Skuto, pa Brano in Planjavo. Do
stojen spominski prostor žrtvam gora. 
Lepo in prav bi bilo, da bi v tem parku 
imeli spominska obeležja tudi borci 
N O B , ki so padli v Kamniških Alpah. 

Ob otvoritvi parka se spomnimo 
nekaterih mladih, obetavnih kamni
ških alpinistov, Alberta Štuparja, Ce-
neta Grčarja, Miha Laha, ki so jim 
stene Kamniških Alp ugasnile življe
nja, polna moči in volje po odkrivanju 
prvobitnega sveta v stenah. 

Prva spominska plošča v tem parku 
nosi posvetilo: 
Gore in prijatelje 
je tu zapustil 
Milan Ciglar 
6. marca 1977. 

Lahko smo prepričani, da je Spo
minski park najlepši poklon žrtvam 
gora in zato vsi, ki ga bomo obiskova
li, vzorno skrbimo za njegov izgled. 

C E N E G R I U C 

Gremo na trim pohod 
na planine 

Tudi tu je zmagala večja rutina in 
Šempetrčani so slavili z 2:0 (5, 14). 

V borbi, kdo bo prvak B skupine, 
so se morali igrači O K Kamnika po
šteno potruditi, da so premagali bor
bene igralce Šempetra z 2:1 (-10, 3, 
-13). 

V finalu so se najprej srečali Kanal-
ci in igralci Šempetra. Boljši so bili 
slednji z 2:1 (-12, 11, -12) in tako 
zasedli 3. mesto. Za prvo mesto sta se 
srečala prvaka obeh skupin Kamnik in 
Novo mesto. Četa profesorja Jankovi-
ča, na čelu z državnim reprezentan-
tom Brulcem, je tokrat zasluženo sla
vila z 2:0 (12, 13). Kamničani žal niso 
imeli najboljšega dne, grešili so 
predvsem pri sprejemu servisa. S to 
zmago so visoki Novomeščani napo
vedali, da bo treba z njimi, kot novimi 
ligaši II. zvezne lige še kako resno 
računati. Tako je šel nov prehodni 
pokal, katerega so Kamničani lani 
prvič osvojili, za eno leto v Novo me
sto. 

Končni vrstni red: 1. Pionir, 2. Ka
mnik, 3. Šempeter, 4. Salonit, 5.-6. 
Sava in Triglav. 

Tekme so dobro sodili: Golob iz 
Ljubljane, Pevc iz Škofje Loke in Šte
le Tone ter Jančevski Aco - oba iz 
Kamnika, ki sta na tem turnirju tudi 
uspešno opravila sodniški izpit. Hkra
ti so na tem turnirju položile izpit za 
vodenje zapisnikov tudi štiri članice 
O K Kamnik. Vsem čestitamo. 

Po e n o m e s e č n e m premoru bo O K 
Kamnik organiziral doma v počastitev 
občinskega praznika še drugi letošnji 
turnir. Ta bo v soboto, 25. julija, in 
sicer tradicionalni »Turnir trojk« za 
člane, na katerega so bile povabljene 
trojke vseh slovenskih klubov. Turnir 
bo na igriščih pri kopališču, v primeru 
slabega vremena pa v veliki športni 
dvorani. 

A N 

Ker avgusta Kamniški občan ne bo 
izšel, že sedaj objavljamo dva planin
ska trim pohoda. Prvi tak pohod bo 
predvidoma v nedeljo, 9. avgusta in 
sicer na Kamniško sedlo, drugi pa 
predvidoma v nedeljo, 6. septembra, 
na Kokrško sedlo. Za oba pohoda bo 
zbor ob 7. uri zjutraj v Kamniški Bi
strici, kamor se lahko pripeljete z av
tobusom, ki odpelje iz Kamnika ob 
6,25. uri. Za tiste, ki ne bodo prišli na 
avtobus v Kamniku, moramo poveda
ti, da ta avtobus ne pripelje iz Ljublja 
ne, ampak mu je začetna postaja Ka
mnik. 

Na Kamniško sedlo bomo torej šli 
avgusta po običajni poti mimo Ro
kovnjaških lukenj, prečkali bomo ju
govzhodna pobočja Brane, iz Kuna se 
bomo povzpeli do Pastircev in nato 
mimo Kamrice in Zgornje Griče do 
koče. Čeprav obnavljanje koče še ne 
bo končano, ne bo težko dobiti čaja 
ali druge pijače, pa tudi kaj za pod 
zob se bo verjetno našlo, za kar bosta 
poskrbeli prijazni oskrbnici Francka 
in Marička. Če bo kdo še imel kondi-
cije in voljo, se bo lahko po dogovoru 

z vodjo pohoda povzpel tudi na Brano 
ali Planjavo. 

Septembra, ko je v nogah že malo 
več kondicije, bomo šli na Kokrško 
sedlo po poti mimo Žagane peči, skozi 
Konec in mimo »ta debele bukve« do 
koče. Tu bo daljši počitek, ki ga bodo 
lahko tisti, ki jim kondicija ne bo de
lala težav, v dogovoru z vodjo pohoda 
izkoristili za »skok« na približno dve 
uri oddaljeni in 760 m višji Grintavec, 
ali pa na nižjo in bližnjo, pa zato 
težjo, če se gre po plezalni poti, Kal-
ško goro. 

Prvi pohod bo ob pomoči članov 
A O in postaje G R S Kamnik vodil 
Janez Ažman-Jeti , drugega pa naš le
tošnji himalajec, udeleženec VII. J A -
H O L O T S E 81, Marjan Kregar. Vsak 
udeleženec bo lahko dobil spominski 
žig. V izdelavi so tudi spominske 
značke, do katere ima pravico le tisti, 
ki se je udeležil vsaj petih planinskih 
trimskih pohodov. 

Predhodne prijave za pohod niso 
potrebne. Vsam udeležencem pripo
ročamo primerno obutev in obleko, 
pa tudi nekaj kondicije ne bo prav nič 
odveč. In upamo, da bo lepo vreme. 

POB 

Vzponi v juniju 
V juniju so dnevi najdaljši in noči 

najkrajše. To pomeni, da je plezalni 
dan lahko zelo dolg. Po drugi strani pa 
je ta mesec v gorah še precej snega in 
tudi vreme običajno ni preveč trdno. 
Letošnjega junija je bil še en vzrok, 
da se število vzponov kamniških alpi
nistov ni povzpelo. Na Kamniškem 
sedlu smo namreč podirali kočo in 
seveda so tudi alpinisti prispevali svoj 
delež, tako jim je v tem mesecu uspe
lo opraviti samo 43 vzponov. 

Glede na težavnost so bili vzponi 
takole porazdeljeni: 9 jih je bilo naj
višje, to je VI. stopnje, 6 jih je bilo V . 
stopnje, 10 jih je bilo IV. stopnje, 15 
jih je bilo III. stopnje, 2 sta bila II. 
stopnje in 1 je bil I. stopnje. Naj 
omenimo samo najpomembnejše: 

7. junija sta Cene Berčič in Milan 
Gladek v Rzeniku preplezala novo 
smer, ki sta jo imenovala »Smer 
črncev« in ocenila s V + , A2. V Tri
glavu je Tone Škarja s svojim sinom 
Metodom, ki je član A O Mengeš , pre
plezal Čopov steber (VI-) z vstopom 
po Skalaški smeri (IV+). Oba sta ple

zala tudi v Zahodnih Julijcih, kjer sta 
med drugim preplezala tudi smer 
Krobath-Metzger v Trbiški Krniški 
špici (V-). Bojan Pollak je skupaj z 
Mihelo Možek preplezal Rumeno za
jedo (V+, A2) in izstopni del smeri 
Virens-Smid v Koglu, z Ireno Marltuš 
pa še Direktno v Struci (V + , A2) in 
Smer treh svedrovcev (VI-, A2) v isti 
steni. V Julijskih Alpah je Cene Ber
čič plezal skupaj s Stanetom Belakom, 
ki stanuje v Kamniku, je pa dolgoletni 
član A O Matica iz Ljubljane, Anhovo 
smer (V+) v Rakovi špici in smer 
Jesih-Lipovec v Rogljici (IV-V), po
leg tega pa še Škrlatiške grede v Škr-
latici. Milojka Lesjak je z Janezom 
Sabolekom iz A O Akademik iz Ljub
ljane plezala v Šitah smer Belač-Zu-
pan (V). Plezali smo še v Brani, Pla
njavi, Vežici, Skuti in Koglu. 

POB 

[H] Kamniški občan 

Pionirji - II. selekcija 3. Virtus 20 8 4 8 40:34 20 
1. Dob 22 19 1 2 117: 33 39 4. Dob 20 7 5 8 29:48 19 
2. Domžale 22 17 3 2 104: 17 37 5. Moravče 20 6 5 9 29:33 17 
3. Radomlje 22 13 3 6 74: 39 29 6. Induplati 20 4 2 14 21:62 10 
4. Mengeš 22 13 3 6 68: 48 29 Člani - rekreacija 
5. Ihan 22 13 3 6 56: 40 29 1. Domžale 20 14 1 5 74:56 29 
6. Kamnik 22 10 4 8 57: 34 24 2. Radomlje 20 13 2 5 56:30 28 
7. Virtus 22 11 2 9 48: 39 24 3. Mengeš 20 12 2 6 63:37 26 
8. Enotnost 22 5 6 11 44: 74 16 4. Induplati 20 12 2 6 61:39 26 
9. Komenda 22 4 5 13 .32: 79 13 5. Ihan 20 10 4 6 58:30 24 

10. Moravče 22 4 3 15 31: 64 11 6. Moravče 20 11 0 9 40:50 22 
11. Induplati 22 2 3 17 20:115 7 7. Lukovica 20 8 3 9 53:53 19 
12. Lukovica 22 2 2 18 26: 95 6 8. Kamnik 20 7 2 11 50:64 16 
Kadeti - m. selekcija 9. Enotnost 20 5 4 11 40:58 14 

1. Radomlje 20 13 4 3 69:19 30 10. Dob 20 4 5 11 51:61 13 
2. Ihan 20 9 6 5 36:29 24 • 11. Komenda 20 0 17 31:99 3 
Medtem, ko so med kadeti Radomlje že nakaj kol pred koncem osvojili letošnje prvensvo, sta Dob 

med pionirji in Domžale med člani šele v zadnjih kolih postala prvaka. Prva med kadeti in člani sta 
nastopila tudi na kvalifikacijah za rupubliškega prvaka, kjer pa sta izpadla. Prvenstvo je v celoti uspelo, 
čeprav ni več takšnega zanimanja kot nekoč. SI-VI 

KAMNIŠKI ~BČAN, glasilo 
občinske konference SZDL 
Kamnik - Kamniški občan 
je aprila 1981 ob 20-letnici 
izhajanja prejel srebrni 
znak OF - Ureja uredniški 
odbor - glavna in odgovor
na urednica Jana Taškar -
tehnični urednik Franc M l -
hevc - strokovna sodelavka 
Vera Mejač - Izhaja dvakrat 
mesečno - Naslov uredniš
tva: Kamnik, Tomšičeva 2, 
telefon 831-311 - tekoči ra
čun pri OK SZDL 50140-
678-57039 - Kamniški ob
čan - Rokopisov in foto
grafij ne vračamo - Tiska 
CGP Delo v Ljubljani. 


